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26. n o v e m b r a 1964 D O L E N J S 

ZA 29. N O V E M B E R , DRŽAVNI P R A Z N I K 
N O V E J U G O S L A V I J E , PRISRČNO ČESTITA
M O NAJVIDNEJŠEMU T V O R C U NAŠE DO
M O V I N E , TOVARIŠU T I T U , V I M E N U 
V S E H D E L O V N I H L J U D I NAŠE P O K R A J I N E ! 
V S E NAROČNIKE I N S O D E L A V C E NAŠEGA 
T E D N I K A , B R A L C E I N P R I J A T E L J E PA 
H K R A T I T O P L O P O Z D R A V L J A M O I N J I M 
VOHĆIMO V S E NAJBOLJŠE ZA P R A Z N I K E ! 

UREDNIŠTVO I N U P R A V A 
D O L E N J S K E G A U S T A 

17«: naindvajseto leto m i -
neva od tistega zgo
dovinskega dneva v 

bosanskem Jajcu, ko so 
b i l i položeni temelji naše 
nove države. Vedno znova 
se s ponosom spominjamo 
t is t ih pomembnih dni, ko 
so predstavniki vseh naših 
narodov za vedno postavil i 
mejnike naše socialistične 
skupnosti . »Iz idej, duha in 
moči drugega zasedanja 
A V N O J , iz moči t ist ih idej. 
k i so vodile i n našo revo-

gum, da nadaljujemo za
četo pot. O tem prepričlji
vo govore nešteti uspehi 
naše vsakdanje stvarnosti. 
Uresničujemo Program 
Z K J i n novo ustavo: delo 
mi l i jonskih množic v naši 
domovini dopolnjuje pred
kongresne smernice i n kre
p i razpoloženje delovnih 
l judi , k i že pozdravljajo 
bližnji VI I I . kongres Zveze 
komunistov Jugoslavije kot 
največjo manifestacijo do
seženega razvoja in zahtev 

lovnimi načrti, uspehi, na
predkom; novo podobo 
dajejo domači pokraj ini 
vztrajni delavci, kmetje, 
l judska inteligenca in mla
dina, k i vedno rada poma
ga, pa naj gre za delo na 
cestah, za nove vodovode 
in podobno. 

N o v o m e š k a o b č i n a -
e n o s a m o g r a d b i š č e 

Poglejmo naokrog, pa nas 
bodo strehe novih stavb, 

družbeno upravljanje. Raz
položenje delovnih množic 
na Dolenjskem nam — m i 
mo vsega drugega — jasno 
potrjuje, da ljudje razume
jo tudi vse težave i n na
pore, k i spremljajo našo 
hitro rast. 

M e t l i k a i n T r e b n j e z a 
l e t o š n j i d a n r e p u b l i k e 

Danes slavi svoj občinski 
praznik tudi metliška obči
na; na 3. i n 4. strani na-

NAŠ PRAZNIK 
luci jo pripeljale do zmage, 
črpajo današnje i n bodo 
črpale prihodnje gene
racije smernice, da bo
do dostojno nadaljevale to 
veliko delo . . •« je pred 
leti zapisal tovariš Aleksan
dar Ranković, ko je ocenje
val zgodovinski pomen 29. 
novembra 1943. 

Leta teko, ve l ika ideja in 
moč dejanj II. zasedanja 
A V N O J pa nam vlivata po-

V s o b o t o p r e m i e r a 
S A M O R A S T N I K O V 
v N o v e m m e s t u 

V soboto, 28. novembra, bo 
DPD Svoboda Dušan Jereb 
Novo mesto prvič uprizorila 
na odru Doma ljudske pro-
svete Prežih-Mikelnovo ljud
sko igro »Saniorastnikt«. 
Predstava bo ob 20. uri zve
čer in je namenjena počasti
tvi občinskega prasnika in 
dneva republike. 

po nadaljnjem napredku. 
Praksa izpodbi ja mnenja 
redkih posameznikov, da 
»gremo prehitro naprej«, 
da preveč »podcrtavamo 
družbeno upravljanje i n 
delitev no delu«, da daje 
družba »občanu preveč 
pravic i n da je sploh pre
več demokracije v tej naši 
državi« i n podobno. Ozr i 
mo se naokrog samo po 
Dolenjski, Kočevski 
Spodnjem Posavju — pa 
nam bo življenje sprot i 
pritrjevalo, da gremo na
prej s tako h i t r i m i koraki , 
kot j i h želi delovno l jud
stvo samo! 

Za praznik pa se ne usta
vimo samo ob teh ugoto
vitvah i n ob željah, ka j vse 
še potrebujemo i n česa še 
nismo naredi l i ! Iz naše 
prakse čedalje bol j izginja
jo besede ko t »zaostala 
Dolenjska, revna dežela, 
nerazviti kraji« in pod. 
Nadomesti l i smo j ih z de-

Zmanjšan dolg skupnosti do partizanske Bele krajine 
V soboto, 81. novembra, se je Be la kra j ina vse od Met l ike do Črnomlja spet 

odela v zastave, v zelenje i n cvetje. Tega dne dopoldne je b i l izročen namenu 
letos moderniz i rani odsek belokranjske magistrale od Met l ike do Črnomlja. N a 
slavnostni o tvor i tv i so se poleg domačih predstavnikov, cestnih kolektivov iz 
Slovenije i n področnih poslancev zbra l i tud i republiški sekretar za promet Lojze 
Žokalj ter predsednik gospodarskega zbora skupščine S R S Leopold Krese. Tud i 
to not n i manjkalo be lokranjskih noš in pr i jaznih deklet m fantov, k i so gostom 
ponujal i napitek i n prigrizek. Ob vsej cesti so se zbra l i prebivalc i i n p ionir j i in 
mahal i v pozdrav p r v i ko lon i vozi l , k i je hitela po črnem asfaltnem t raku. 

Ob 11. u r i je Franc V r v i -
Sčar, predsednik občinske 
skupščine Met l ika , v imenu 
Prebivalcev Bele kraj ine v 
Met l ik i pozdravi l vse goste 
t«r se hkrat i zahval i l vsem, 
•d so kakorko l i pomagal i 
P r i gradnji i n moderniza
cij i ceste,'"ki za Be lo k r a 
jino zelo vel iko pomeni. 
Republiški sekretar za pro
met Io.jze žokalj je nato 

.i 

l 

M e t l i k a z a 

s v o j p r a z n i k 
Za praznovanje občin 

»kega praznika Metlike je 
novembra predviden 

"aslcdnji program: 
• ob 7. uri zjutraj bo j 

v Metliki godba na pihala 
'trat* po ulicah In trgih 
budnico; 

• Ob pol 10. uri bo 
"•»vnoatna otvorite* nove-
ffa kulturnega dom* n» 
Nuhorju; 

• ob pol II. uri bo na 
fcuhorju v dvorani novega 
kulturnega doma slavnošt-
" « seja občinske skupičl-
°e In predsedstva Zveze 
»druženj borcev; 

% ob 19. uri bodo igral-
W Svobode Dušan Jerrb 
» Novega mesta v dvori-
•*! novega kulturnega do. 
°»* na Suhorju zaigrali 
"^inioraNtnikc« 

prerezal trak ter s tem 
simbolično izročil cesto 
prometu. V kratkem nago
voru je izrekel priznanje 
kolekt ivu Cestnega -podjet
ja Novo mesto, k i je cesto 
gradilo. Izrazi l je željo, 
naj b i cestni kolekt iv i po
snemali zgled, k i ga je to 
podjetje dalo p r i tej grad
nj i , saj je cesta izdelana v 
kratkem času i n zelo kva l i 
tetno. Nato so fantje i n de
kleta v narodnih nošah po
stregli zbran im gostom z 
napi tkom in pr igr i zkom, 
kolona vozi l z gosti pa .je 
kma lu nato odhitela p ro t i 
Črnomlju. 

V Črnomlju se je ob 

vhodu v mesto, kjer je go
ste čakala množica prebi
valcev in šolske mladine, 
kolona ustavi la. V imenu 
prebivalcev i n občinske 
skupščine Črnomelj je tu 
vse prisotne pozdravi l pod
predsednik občinske skup 
scine Tone Dvojmoč, k i je 
kratko opisal gradnjo ce
ste ter posebej podčrtal 
željo, naj b i prihodnje leto 
cesto dogradi l i do Vinice 
in jo s tem dokončali. 

Predsednik gospodarske
ga zbora skupščine S R S 
Leopold Krese je neposred
no po slavnosti iz javi l , da 
nudi doslej moderniz i rani 
del ceste od Novega mesta 

do Črnomlja B e l ; k ra j in i 
velike možnosti za poveča
nje njene gospodarske mo
či. Poudar i l je, da moder
niz irana cesta povezuje Be
lo krajino z ostalo Sloveni
jo i n Jugoslavijo ter je 
prav zato gospodarsko po
membna tudi za l jubl jan
sk i okraj , za vse slovensko 
gospodarstvo in za vso dr
žavo. Be l i kra j in i nudi po
goje za nadaljnj i razvoj i n 

(Nadaljevanje na 12. str.) 

d imn ik i tovarn, prenovlje
na i n razširjena podjetja 
ter nove kulturne i n gospo
darske organizacije hitro 
prepričale, da smo sredi 
najživahnejšega napredka^ 
kakršnega Dolenjska še n i 
k o l i n i poznala! Gradbišč 
in novega je samo v novo
meški občini tol iko, da 
smo j i danes nameni l i v 
slavnostni številki kar celo 
stran! Za naštevanje novih 
objektov b i nam v uvodni
k u zmanjkalo prostora — 
tol iko se v občini Novo 
mesto zida, gradi, razširja 
i n povečuje. Sred i vsega 
tega živahnega vrvenja pa 
stoj i naš delovni č l o v e k , 
k i že dolga leta ve, kaj m u 
je prineslo poglobljeno 

S E V N I C A : v s o 

b o t o m n o ž i č n o 

z b o r o v a n j e 
Na predvečer dneva repub

like bo v Sevnici množično 
sindikalno zborovanje. Prire
ja ga občinski sindikalni 
svet v počastitev 30. obletni
ce naprednega sindikalnega 
gibanja v Sevnici. Na to zbo
rovanje bodo Sevničani po
vabili vse nekdanje sindikal
ne delavce, kar bo dalo pri
reditvi še slovesnejši pečat. 
Zborovanje bo združeno s 
kulturno prireditvijo. Občin
ski sindikalni svet vabi vse 
člane sindikalne organizacije, 
da s prisotnostjo na sobot
nem zborovanju počastijo Ju
bilejno obletnico sindikata in 
praznik republike. 

šega časnika se lahko pre
pričate o njenem velikem 
i n razveseljivem napredku, 
k i j i zagotavlja uspešno 
rast tud i v bodoče. 

V soboto praznuje Treb
nje: odpr l i bodo nov zdrav
stveni dom i n lekarno pa 
novo pošto z avtomatsko 
telefonsko centralo, posta
jo L M i n novo trgovino 
N O V O T E H N E . Nova šola 
v Trebnjem bo skoraj do-
(Nadaljevanje na 2. str.) 

J U T R I : o t v o r i t e v n o v e 
A T C v K r š k e m 

Občinska skupščina v Kr
škem bo jutri z vsemi delov
nimi ljudmi svoje komune 
slavila novo delovno zmago: 
skupno s predstavniki Pod
jetja za PTT promet iz No
vega mesta t o ob 14. uri slo
vesno odprla nove. postne 
prostore m novo avtomatič
no telefonsko centralo, o ka
tari poročamo danes v na
šem listu še posebej na 4. 
strani. 

OD 26. X I . DO 6. X I I . 
Manjše padavine Je 

pričakovati okrog 25. 
novembra, večje pa 39. 
in 30. novembra ter 3. 
al i 4. decembra. Sneg 
bo padel do nižin. V os
talem bo suho vreme z 
mrazom ponoči. 

Dr . V . M . 

N a p r e d v e č e r p r a z n i k a k o n c e r t 

S l o v e n s k e g a o k t e t a v B r e ž i c a h 

V počastitev dneva repub
like bo v soboto, 28. novem
bra zvečer, v Brežicah sveča
na akademija. Pripravljata jo 
občinski odbor SZDL in Dom 
JLA. Slovesnost bo prenaša
la lokalna radijska postaja za 
vse občane. O pomenu praz
nika bo govoril predsednik 
občinskega odbora Socialistič
ne zveze Vlado Deržič. Sledil 
bo koncert Slovenskega okte
ta; nastop priljubljenih pev
cev Brežlčanl že težko pri
čakujejo. 

Praznik republike bodo pro-
slavili tudi v delovnih kolek-
Uvih ln vseh večjih sredi
ščih brežiške občine. Za kul
turni program bodo poskrbe

la društva in politične orgu-
nizacije. Ob tej priložnosti 
naj bi nikjer ne pozabili 
ozreti se dve desetletji nazaj 
in bežno pregledati gospo
darske dosežke ter napredek 
pri razvijanju socialističnih 
družbenih odnosov v tem ob
dobju. Vodstva družbeno po
litičnih i.rganizacij v občini 
priporočajo delovnim kolek-« 
tivom in vsem občanom, naj 
si Se v naprej prizadevajo 
za uresničitev skupnih načr
tov nadaljnjega razvoja do
mače komune. Potrebni bo
do veliki napori, da bi čim
prej odstranili tudi posledi
ce, k i jih Je povzročila v ob
čini nedavna poplava. 

E B t f l S f f l S f f i ^ S naše pokra j in f in hkrat i dostojna počastitev za 
M e t i k a - ^ Y . . o n , e i , j s o , b o t n a otvoritev obnovljene in asfaltirane ceste 
B e l i f c r a H n P « £ V * * k u p n o s l « x f e s tem delom vsaj delno oddolžila partizanski 
S o d S ^ f f ^ t ^ ^ S J ^ f e * ^ t , K l S i s o l u c i j i . Zdaj je potrebno le še 
™ o s o l , b t ?n i n L f ™ ° d K * ™ " " « * d ° Vinice na Ko lp i , pa bo Slovenija dobi la 
pot d o n » Ž r l a . v i J H ^ T S - - S t ° 7 i K™ b -Ka r l o vac -Reka . O l p r i a nam bo krajšo 
m s t mMič:.^J " ^ ' . K ™ * " " n a b o Pomeni la v celoti obnovljena cesta Novo 
o S ^ v ^ a t o f a r C ^ S S ^ ^ 6 ! P r e d n j o R O B p O I , a r s k o žilo in ključ za široko 
M Me 1 \i*n S S S f S r ? W O j a d ^ U £ » e d Ko lpo i n Gorjanci . - Na s l i k i : takole 
so M U u u u u pr iprav i l i gostom na sobotni otvoritvi obnovljene ceste »šrungo« takoj 

p r i začetku cest« iz Met l ike v Črnomelj 



NAŠ P R A Z N I K 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

grajena; t u so začetna 
rekonstrukci jska dela v 
mirensk i D A N I i n v TŠS 
»Mirna« pa novo pitališče 
v Mar t in j i vasi, nova pro
izvodna hala Kemo-opreme, 
izgotovljen urbanistični 
načrt za Trebnje, še 28 no
v ih stanovanj, 5 k m vodo
voda v Mar t in j i vasi i n še 
i n še. Vse, kar so zgradil i 
i n kar še delajo, je name
njeno delovnemu človeku 
v trebanjski občini. Števil
ke povedo, da se to l iko kot 
letos v tej občini po vojni 
še n iko l i n i naredilo! Kdo 
ne b i b i l vesel tega! 

K o č e v j e i n R i b n i c a 
g r e s t a k r e p k o n a p r e j 

Razen lepih uspehov v go
spodarstvu, k i se odražajo 
zlasti v vedno večjem oseb
nem dohodku zaposlenih, 
posveča kočevska občina 
zadnja leta posebno skrb 
stanovanjski graditvi , elek
t r i f ikac i j i i n tur izmu. Letos 
so zgradi l i v mestu dve no
vi stolpnici, v vsaki pa je 
po 32 stanovanj; dva sta
novanjska b loka ob Tom
šičevi cesti, gradijo nov 
zdravstveni dom, novo pro
izvodno halo podjetja 
ITAS, v Pogorski u l i c i pa 
raste tret j i stanovanjski 
stolpič z 20 stanovanji in 
že so pričeli gradit i še če
trtega. E lek t r iko so dobi l i 
v Črnem potoku, Pungrtu 
i n T isovcu; do konca leta 
bo dograjen daljnovod No
vo mesto—Kočevje, zgraje
n ih je več novih poslovnih 
stavb v Dragi, p r i Trgopro-
metu, druga hala Agroser-
visa i n še i n še! 

Ribniška dol ina prav ta
ko spreminja svojo podobo. 
R ibnica je letos dobi la 
20-stanovanjski stolpič, Žle-
bič bencinsko postajo; gra
dijo v So dražici pa v Loš
kem potoku, preurejajo 
gostinske obrate, vsak čas 
bo gotova nova restavra
ci ja i td. Začeli so regulirat i 
potok Bis tr ico pred R ib
nico, obnovi l i so več trgo
vin, Kov insko podjetje po
stavlja novo proizvodno 
halo, gradijo tret j i stano
vanjski stolpič, dom goz
darjev i td . R ibn ica bo sla
v i l a dan republike še * 
novo ATC. 

B e l o k r a j i n a je 
p o v e z a n a s s v e t o m 

Obnovo ceste med Met
l iko i n Črnomljem šteje 

tud i črnomeljska komuna 
za eno najpomembnejših 
gospodarskih pridobitev 
tega leta. Odpr l a so se j i m 
vrata v Slovenijo; od No
vega mesta do Črnomlja 
prideš zdaj v dobr ih 40 m i 
nutah! Občina Črnomelj 
vztrajno vlaga sredstva v 
razvoj kmeti jstva i n skrbi 
za dvig življenjske ravn i 
občanov. V teh novih blo
k i h so letos pr idob i l i 43 
stanovanj, vel iko pa je bi lo 
zgrajenih tud i zasebnih hiš. 
Do dneva republike bo zak
ljučena elektri f ikaci ja zad
n j ih vasi v občini! Gradi 
I S K R A v Semiču, povečala 
se je Zora v Črnomlju, me
sto je dobilo novo lekarno 
i n ATC, zajet je vodovod 
v B la tn iku i n vodovod od 
zajetja do Semiča, vel iko 
pa je bi lo tud i raznih po
prav i l , razširitev i n dogra
ditev na stavbah v družbe
n i i n zasebni last i . 

S p o d n j e P o s a v j e v 
n i č e m e r ne z a o s t a j a ! 

O vsem, kar je letos do
segla sevniška občina, smo 
poročali pred 14 dnevi, ko 
je občina proslavl jala svoj 
praznik. N i malo tega, kar 
so' dosegli, zgradil i , posta
v i l i i n razširili! Posebno ve
l i k i so uspehi v šolstvu in 
stanovanjski izgradnji, ka 
kor tudi v komunalnem 
gospodarstvu. 

Brežiška občina razvi ja 
kmetijstvo i n turizem, 
hkra t i pa mora skrbet i za 
pereča stanovanjska vpra
šanja: samo letos je vložila 
nad 300 mil i jonov dinarjev 
za nova stanovanja v Bre 
žicah, Cerkl jah i n na B i -
zeljskem. Te dn i so začeli 
z idati novi t rakt p r i gimna
z i j i v Brežicah, v Ve l ik i 
Do l in i pa kopljejo temelje 
za novo šolo. Nadaljuje se 
izgradnja ča teških Toplic, 
kjer se bo letos zgrajene
m u športnemu bazenu na 
prostem pridružil pr ihod
nje leto nov hoteL Vse 
investicije prihodnjega leta 
bodo namenjene pretežno 
za razvoj šolstva m turiz
ma. S k r b za delovnega člo
veka i n njegovo boljše 
življenje je tud i v Spod
njem Posavju v idna na 
vsakem koraku. 

Tako bodo letos občine 
našega področja slavile 
D A N R E P U B L I K E s števil
n im i nov imi delovnimi 
zmagami Tak je naš vsak
danj ik; sestavni, neločljivi 
del jugoslovanske družbe 

Z U N A N J E P O L I T I Č N I TEDENSKI PREGLED 

Komaj mesec dn i po odstranitvi 
Hruščova je Peking začel novo kam
panjo p ro t i sedanjemu part i jskemu 
i n državnemu vodstvu Sovjetske 
zveze. K i t a j sk i l ist Hung č i (Rdeča 
zastava) je objavi l daljši članek z 
naslovom »Zakaj je padel Hruščov«. 

Osnovni ton tega članka je, da je 
Hruščov šel, »hruščovizem« pa je 
ostal. Po mnenju tu j ih opazovalcev 
se Peking ne bo zadovol j i l z eno
stavno »spremembo na vrhu«. K a j 
želi Peking? Francoska t iskovna 
agencija — A F P — piše, da želi Pe
k i n g 1. popolno rehabil itacijo Stal i
na; 2. konec vsakega sodelovanja 
med Sovjetsko zvezo in Združenimi 
državami, predvsem pa razveljavlja
nje sporazuma o prepovedi atom
sk ih poskusov; 3. opustitev teze, da 
lahko komunistične parti je doseže
jo svoj ci l j s par lamentarnimi meto
dami ; 4. pomoč revolucionarnim gi
banjem v A f r i k i i n Az i j i ; 5. obsodbo 
jugoslovanskih metod i n rehabilita
cijo Albanije; 6. gospodarsko pomoč 
»bratskim deželam«; 7. odpoved kon
ference komunističnih i n delavskih 
part i j , predvideno za sredo decem
bra ; 8. obnovo kitajsko-sovjetskega 
prijateljstva. 

Z eno besedo — polno spremembo 
(revizijo) stališč, k i j i h je sprejela 
K P Sovjetske zveze. 

Danes je še težko odgovorit i na 
vprašanje, zakaj so začeli v Pekingu 
z novo ofenzivo. Nihče n i pričako
val , da se lahko spor med obema ko-
losoma reši z odstopom Hruščova 
i n ob iskom kitajskega premiera v 
Moskv i . V sovjetski prestolnici so 
napad pričakovali. 

Čim je Ču E n Laj da l razumeti, 
da bo ostal v Moskv i le osem dni , 
namesto predvidenih dvajset, je bi lo 
takoj jasno, da ču n i dosegel tisto, 
ka r je nameraval. K i t a j sk i l i s t i so o 
razgovorih z najvišjimi predstavni

k i Sovjetske zveze poročali le to, da 
je ime l k i ta j sk i premier razgovore, 
odpadle so običajne fraze o »plod
n ih , pr i jate l jskih razgovorih«. T is t i , 
k i znajo b ra t i med vrst icami, so mo
ra l i takoj vedeti, da niso b i l i uspeš
n i . 

Očitno je, da bodo skušali K i t a j c i 
do skrajnost i i zkor is t i t i svoje kar
te: odstop Hruščova. Novo sovjet-

Nov napad 
Pekinga 

sko vodstvo je jasno i n glasno po
udar i lo , da se osnovne poteze sov
jetske pol i t ike ne bodo spremenile, 
da bo SZ ostala zvesta po l i t i k i mir
nega sožitja, da bo še naprej podpi
ra la Indijo, da bo ohrani la dobre 
odnose z vsemi, k i cenijo njeno pr i 
jateljstvo. 

D rug problem, k i močno vznemir
j a svetovno javnost, je vprašanje 
Konga. V trenutku, k o pišemo te 
vrstice, še n i jasno, kako se bo kon
čala kr i za , k i je nastala zaradi Kon
ga. Belg i jc i imajo pripravl jene pa
dalce na br i tanskem otoku Ascen-
s ion v južnem At lant iku. T i naj b i 
osvobodi l i Američane i n Evropejce 
— talce belgi jskih upornikov. 

To je ena stran medalje. Druga 
je, da je kongoški premier čomt% 
angažiral več sto tu j ih plačancev, 
belcev iz Južnoafriške unije, Rode
zije i n celo Evrope. Z njihovo po
močjo prod i ra sedaj kongoška ar

mada prot i glavnemu mestu upor
nikov — Stanlevvi l lu, prestolnic i 
Vzhodne pokraj ine. 

N a strani čombeja je praktično 
vsa zahodna Evropa , je Amer ika . 
Afriške države menijo, da imajo 
uporn ik i prav, i n da se Čombe drži 
na nogah samo, a l i predvsem, s po
močjo najemnikov. Notranje vpra
šanje Konga je naenkrat postalo 
svetovni problem. 

Gotovo lahko pričakujemo še dra
matične trenutke. Vojaška zmaga 
čombeja v tem sporu n i več vpra
šanje, vprašanje pa je, če jo bo lah
ko uresničil. Vse več je znakov, da 
bo prišlo v Kongu do kompromisa 
med vlado i n uporn ik i . 

Medtem se bo j i nadaljujejo, ame
riška transportna letala bombardi
rajo pozicije upornikov. L e t i so se 
obrn i l i za pomoč na afriške države, 
vendar o tej n i ne duha ne sluha. 
Uporniške čete so zato na vseh 
»frontah« v defenzivi. Nj ihovo ozem
lje, k i je nekdaj obsegalo četrtino 
Konga, se vse bolj oži. 

Gledano z druge, bolj oddaljene 
perspektive pa je s l ika taka: hladna 
vojna v A f r i k i je zajela v svoj vrt i
nec prav Kongo. I Vzhod i Zahod s i 
prizadevata, da b i u t rd i l a svoje po
zicije v srcu Afr ike. Zahod s i priza
deva, da b i ostal edini gospodar bo
gatih rudnikov bakra , urana, Vzhod 
pa, da b i v Kongu m in i ra l pozicije 
zahoda v vsej A f r i k i . N i dokazano, 
kdo podpira upornike, ameriški l i 
st i kažejo s prs tom na K i ta jsko i n 
njena dip lomatska predstavništva v 
Burund i ju i n brazzavi l lskem Kongu . 

Očitno je, da želi Zahod i zkor is t i t i 
čombeja predvsem kot brani lca svo
j i h gospodarskih interesov v-najbo-
gatejši državi Afr ike. Naloga..belgij
sk ih padalcev je, da rešijo, belgi jski 
kapi ta l . K a j t i talcem ne grozi nobe
na smrtna nevarnost. 

i n njenega nenehnega raz
voja smo i n nič nas ne mo
re odvrni t i od nadaljevanja 
te pot i . V tem duhu bomo 
s lav i l i letošnji 29. novem
ber, saj ga pozdravl jamo 
z v e l i k im i nov imi delovni
m i zmagami i n zadovolj
n i m ponosom vseh delov
n i h l jud i Dolenjske, Kočev
ske, Bele kraj ine i n Spod
njega Posavja. 

T O N E G O S N I K 

č e s t i t k e i z K u m a n o v e g a 
Za praznik republike če

stita vsem vaščanom in j im 
žeU še mnogo uspeha, poseb
no pa domačim, Rudi Pavli-
nič iz Gradca, zdaj vojak v 
Kumanovem. 

R I B N I C A : d o 2 9 . 

n o v e m b r a n o v a 

A T C 
N a ribniški pošti so 

monter j i Iskre zadnje dn i 
pred 29. novembrom z vso 
naglico dokončevali mon
tažo avtomatske telefonske 
centrale, k i j o vs i telefon
sk i naročniki že dalj časa 
nestrpno pričakujejo. Me
hanik i so obl jubi l i , da bo 
montaža prav gotovo o-
pravl jena do dneva repub
like, ko bo centrala s IGO 
končnimi priključki nared. 
N a centralo bodo direktno 
vezane tud i Grčarice i n 
Hras t v Dolenj i vasi. Tre

nutno je v R ibn i c i okrog 
120 telefonskih naročnikov, 
v k ra tkem pa j i h bo ob no
v i ATC prav gotovo precej 
več. 

O d l i k o v a n i t u r i s t i č n i 

d e l a v c i i z R i b n i c e 

Turistična zveza Slove
nije je pred k r a t k i m odli
kovala t r i zaslužne tur i 
stične delavce iz Ribnice. 
Z a dolgoletno požrtvoval
no delo v upravnem odbo
r u turističnega društva je 
prejel srebrno medaljo i n 
diplomo Jože Drčar, bro
nast i medal j i pa Anton s o 
bar i n Ignac Stare. 

TEDENSKI N O T R A N J E P O L I T I Č N I PREGLED 

# Zvezni i n socialno-zdravstveni zbor 
zvezne skupščine sta te dn i obravnavala ne
katere aktualne probleme i n osnovna vpra
šanja nadaljnjega razvoja novega sistema na 
področju zdravstva. K o so ugotavl jal i rezul
tate novega sistema, so med drug im ugoto
v i l i , da se zdravstvena služba otresa okov 
starega administrativnega sistema upravl ja
n ja i n f inanciranja. Uspešno se vključuje v 
splošen sistem dohodka. Nov način financi
ranja je razv i l pobudo i n zbud i l zainteresi
ranost v zdravstvenih ustanovah. Poslanci 
so se zavzeli za to, da b i tud i zdravstvenim 
ustanovam puščali sredstva za razširjeno 
reprodukci jo. Cene zdravstvenih storitev naj 
b i obsegale materialne stroške, amortizaci jo, 
osebne dohodke i n sredstva za razširjeno 
reprodukcijo. D a b i b i lo mogoče obl ikovat i 
cene tako, da b i b i l a v n j ihov i s t ruk tur i tudi 
sredstva 2a razširjeno reprodukci jo, b i mo
ra l i spremenit i nekatere predpise. Sedaj ve
ljavni predpis i , z last i republiški, onemogoča
jo tak način obl ikovanja cen zdravstvenim 
stor i tvam. 

V ekspozeju zveznega sekretarja za zdrav
stvo i n socialno po l i t iko Mome Markovića 
Je b i l a tud i ugotovitev, da v mnogih zdrav
stvenih ustanovah delijo še zmeraj po sta
rem. Delitev v teh ustanovah temelji na sta
r i h odnosih i n kr i te r i j ih , na odnosih starega 
uradniškega sistema. Zarad i tega b i s i mo
r a l i ko lekt iv i prizadevati , d a b i našli napred
nejše obl ike notranje delitve, k i b i st imul i 
ra le obseg i n kakovost dela, racionalno po
slovanje, human odnos do pacientov i td . 

• N a zasedanju socialno zdravstvenega 
zbora zvezne skupščine so razpravl ja l i tudi 
o stanovanjskem prob lemu udeležencev NOV. 
Ugotovi l i so potrebo po širši družbeni inter

vencij i i n po večjem sodelovanju družbeno
političnih skupnost i . Z a udeležence N O V b i 
bi lo treba zgradit i še okrog 20.000 stano
vanj. — V razpravi je tud i predlog zakona 
o dodatku borcem. Po predlogu zakona se 
bo dosedanja osnova za določanje dodatka 
borcem povečala o d 27.900 d i n n a 35.000 d in 
z veljavnostjo od 1. ju l i j a letos. Pr ihodnje 
leto bo znašala osnova 40.000 dinarjev, po
tem pa bo Z IS ob koncu vsakega leta za pr i 
hodnje leto določal višino osnove. 

• N a skupn i seji zveznega i n organizacij-
sko-političnega zbora je b i l sprejet nov zakon 
o vol i tvah zveznih poslancev. T a zakon ne-

N O V S I S T E M V Z D R A V S T V U 

kol ikanj poenostavlja postopek kandidira
nja i n favor iz ira več kandidatov. V zakonu 
so tud i spremembe glede glasovanja voja
ških oseb, oseb, k i služijo vojaški rok. Spre
memba Je v tem, da te vojaške osebe ne 
bodo glasovale v vo l i ln i enoti, k jer je sedež 
garnizije, temve& v vo l i ln i enoti, kjer je nj ih 
prebivališče, s tem da bodo posla l i njihove 
glasovnico v zaprt ih kuvertah po pošti. 

• Zvezni skupščini so pos la l i osnutek za
kona o osebnih imenih i n o matičnih knj i 
gah. O tem osnutku bodo še ta mesec raz
prav l ja la skupščinska telesa. V osnutku Je 
sprejeto načelo proste izbire osebnega ime
na i n p r i imka , medtem ko Je doslej veljalo 
samo načelo proste izbire osebnega imena. 
Ot roku , čigar oče n i znan, bo določila ime 
mat i . Zakonca se bosta lahko odločila za 
pr i imek enega a l i drugega zakonca. Osnutek 
daje tudi možnost, da zakonca obdržita vsak 

svoj pr i imek a l i pa svojemu p r i i m k u dodata 
še pr i imek drugega zakonca. 

• Novinar »Dela« Igor Prešern je zapi
sa l v uvodniku z naslovom »Skrb za obseg 
stanovanjske graditve«, da se ne b i smel i 
prenagl i t i z uvedbo novega sistema v stano
vanjski graditvi . Obstaja namreč bojazen, da 
b i nastal nekakšen »vakuum«, če b i šli v no
v i sistem, ne da b i b i l i dobro pr iprav l jeni za 
to. Specia l iz i ranim bankam, k i b i kredit i 
rale gradnjo stanovanj, b i b i lo treba zagoto
v i t i uspešen start. Da t i b i j i m bi lo treba iz
daten začetni kapi ta l i n tudi za poznejša 
leta zagotoviti precejšnjo podporo družbe, 
če tega ne b i stor i l i , obstaja bojazen, da b i 
nazadoval obseg stanovanjske graditve. V na
ši državi pr imanjkuje nad 800 tisoč stano
vanj, lan i smo j i h zgradi l i le okrog 110.000. 

• Po osnutku temeljnega zakona o pro
metnem davku se predvidevajo znatne refor
me. Predvsem Je predvideno, d a b i prenesli 
prometni davek iz proizvodnje na torišče 
končne potrošnje. Vsaka družbenopolitična 
skupnost b i imela možnost uvesti prometn i 
davek kot svoj samostojni v i r dohodkov. 

• N a seji republiškega ku l tur no-prosvet
nega zbora so razpravl ja l i o založništvu i n 
knjižničarstvu. Poudarek Je b i l predvsem na 
prizadevanj ih za dostopnejšo ceno knj ig . 

• V nedeljo so odpr l i novo avtomobil
sko cesto Niš — Dimlt rovgrad. Predstavnik 
Z IS Cetinlč Je ob otvor i tv i tega dola avto
mobi lske ceste poudar i l njegov vel ik po
men. Do gradnje ceste Je prišlo na temelju 
posebnega sporazuma med našo državo i n 
sosednjo Bolgar i jo . Pomen ceste Je ta, d a 
bo povezovala našo Jugoslovansko magi
stralo s cesto v Bo lgar i j i i n prek nje tud i 
z deželami Bližnjega Vzhoda. 

Š e 9 5 4 v o z n i k o v ! 
Novomeška, črnomalj

ska, metliška i n trebanjska 
občina so letos do 31. okto
b r a dobile še 954 voznikov 
motorn ih vozi l . Po podat
k i h komisi je za vozniške 
izpite se je letos pri javi lo 
116 kandidatov več. kot la
n i vse leto. Najbol j pove
čuje število voznikov novo
meška občina, k i je samo v 
zadnj ih dveh let ih izdala 
1552 vozniških dovoljenj i n 
1200 po t rd i l o znanju pro
metn ih predpisov mopedi-
stov. V novomeški občini 
je zdaj že 5217 voznikov 
motorn ih vozi l . 

N o v i p r o s t o r i 
Š o l s k e g a c e n t r a 

z a g o s t i n s t v o 
Delovna skupnost šolskega 

centra za gostinstvo v No
vem mestu bo vsoboto. 28. 
novembra, ob 10. ur i dopol
dne slovesno odprla nova 
šfilske prostore na Društve
nem togu St. 1. , 

J B A T K L 
I IZ RAZNIH STRANI I 

• Premik na levo T Italiji. Ha 
nedavnih »dministmtlvndh volitvah 
ao zmagali drniofcrLsSjnnl, vendar 
na T06 tako proprićovalno kot 
pred leti. Dobili ao si odat. od 
skupnega Merila glasov. Kandidati 
KP Italijo ao dobili 20 odst. Kla
sov — IS odst. TO« kot na volit
vah lota 1990 k i 0,7 odst. voč kot 
na političnih volitvah leta 1903. 
Volilna udeležba Je bila neJo voli* 
ka — 90.1 odst. volilnih upravi-
fionoav. 

• Obletnica Kennedvjcve smrti. 
Tri milijone Američanov as P 
32. novembra »pomnilo tragično 
-•mru Kennedvja. Od usodnih stre
lov v l•aiia.Mi Je minilo loto dni-
Ob toj priliki Jo list Wa3hlngt£2 
Post napisal, da Jo Kennedv na * * 
svoje mesto v zgodovini. Umrl JJ 
m veliko stvor. Njegov grob reiiU' 
Itafjbomki-m pokop illAfiu prt v V J l r 

ahlngtnnu Je postal neke vrst« 
botja pot. 

• Britanski obisk v Ailcoa-
Britanski minister za kolora" 
Anuionv Greemrood bo T 
razpravljal o vprašanju JUanB**J£ 
fako fodoracije. Za to ioderac«j» 
as poglavarji raznih arahnkffli *j* 
tnnntov no ogrevajo proveo. T.«*5 
vidijo nov B H M N f britanska*" 
krtonl nUmrn. 
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Prosvetni dom 
na Suhorju 

Gradbena dela p r i pro
svetnem domu na Suhor ju 
kar dobro napredujejo. V 
njem bodo imel i stanova
nja za učitelje i n prostore 
za različne prosvetne de
javnosti. K le t . pod odrom 
je namenjena za igralske 

METLIŠKI 
T E D N I K 

garderobe, pod stanovanji 
pa za drvarnice. Oder i n 
dvorana sta ločena od sta
novanj. V dvorani bo 150 
stolov, imajo p a tudi kabi
no za kinoprojektor. Oder 
je predviden za razne na
stope, v dvorani pa se bodo 
lahko shajali telovadci i n 
-drugi. 

Nekaj sredstev je dala 
občina sama, nekaj pa je 
organizirala dohodkov v 
posebni akc i j i izven Bele 
krajine. Domačini so p r i 
spevali s prostovol jnim de
lom, da l i so les, pesek, ap
no i n opravi l i skoraj vse 
Potrebne vožnje. 

Tako je en problem — 
prostor — rešen, zdaj bo 
morala pa tud i mladina 
poprijeti , če hočejo imet i 
kakšno domačo kul turno 
prireditev na Suhor ju! 

Televizor je že nekaj ča
sa zaprt v šolski sobi. Si
cer pa ne vedo, kje b i ga 

- imel i . Nekaj časa je delal 
v šoli, potem v star i trgo
vina, zdaj pa je spet brez 
doma. Mogoče b i pa b i l 
prostor v ve l ik i kab in i za 
kinoprojektor, vsaj dokler 
ne pr ide projekci jski apa
rat? 

O d vseh domačinov je 
odvisno, kako bodo znal i 
prosvgtni dom izkor is t i t i . 

- Najbolje se zabava t ist i , k i 
se zna sam razvedrit i — 
še druge' spravi v dobro 
voljo! 

Zdaj že imamo trdne temelje za nadalj
nji gospodski napredek občine 

Vem, da veste, da smo si 
izbrali 26. november za svoj 
občinski praznik, saj ga pra
znujemo letos že desetič. Tu
di to vem, da se še vsi do
bro spominjate okupatorja in 
domačih izdajalcev, k i so 
teptali naše pravice, pobija
l i , pretepali in zaničevali na
še ljudstvo ter požigali in 
ropali po naših vaseh. Naš 
praznik je dobil svoj pečat 
26. novembra 1942. leta. To 
je bi l dan, ko so bile vse 
naše oči uprte V Suhor, kjer 
je bila belogardistična posto
janka obkoljena od partizan
skih enot, k i so jo napadale. 
Po hudih bojih v noči od 
25. na 26. november so se 
pokazali plameni in razširil 

se je glas: »BELOGARDIZ-
M A JE KONEC — NAŠI SO 
ZMAGALI!« Od takrat naprej 
so sledile zmaga za zmago 
vse do popolne osvoboditve 
naše lepe domovine. 

Prepričan sem, da se ne
malokrat pogovarjate o časih 
iz NOB. Vem, da vas nanje 
vežejo lepi in grenki spomi
ni in prav je, da tega ob
dobja ne pozabljamo. Tudi 
vi imate velike zasluge v na
l i skupni borbi za dose

go svetlih ciljev, vaših zaslug 
pa ne moremo in ne sme
mo pozabljati. Menim, da je 
prav, da se ob takšnih do
godkih še posebej spominja
mo naših očetov, sinov, se
stra, mater, prijateljev in so
rodnikov, k i so s svojo 
krvjo položili temelje naše 
države ter darovali svoja 
življenja za svobodo. 

Prepričan sem, da smo 
enih misli, če rečem, da so 
zmage, k i j ih dosegamo, iz 
leta v_Jeto večje, saj to po
trjuje vsakdanja praksa. Na
še praznovanje je letos pre
cej drugačno, kot je bilo pred 
leti. Občani metliške občine 
ga praznujemo kot delavci, 
tehniki, inženirji in kot 
upravljalo velikega družbe
nega bogastva, kot učitelji, 
profesorji in zdravniki ter 
kot mladi ljudje, k i se še 
šolajo na srednjih in viso
kih šolah. Skratka letos 
praznujemo v lepših in bolj
ših pogojih. Veliko je takš
nih, k i te lepše in boljše 
pogoje tudi občutijo. V mi
slih imam lete, k i so zapo
sleni, kot tiste, k i j im druž
ba daje materialne dobrine 
za njihove usluge. 

Vsekakor, dragi občani, pa 
je tudi' še dovolj nerešenih 
vprašanj na raznih področ
jih gospodarstva in v skrbi 
za človeka. M i vsi te proble
me poznamo, zato je prav, 
da vsi tudi pomagamo, da 
bi j ih čimprej rešili. Uspehi, 
ki ste j ih dosegli kot delav
ci v gospodarskih organizaci
jah, kot učitelji in vzgojite
lji v šolah, kot zdravstveni 
delavci v zdravstvenih usta
novah ter kot zasebni kmeto
valci na svojih posestvih, so 
že tolikšni, da se brez stra
hu lahko spoprimemo s še 
težjimi nalogami. 

Prav gotovo vas zanima, 
kaj vse smo dosegli letos v 
našem gospodarskem razvo 
ju. Proizvodnja T družbenem 
sektorju se je letos povečala 

v primerjavi z lanskim za 
45 odst., še posebej pa je 
razveseljivo, da se je hkrati 
s tem povečal tudi čisti do
hodek. Novih 15 km ceste 
Novo mesto — Vinica je 
asfaltiranih, saj smo pred 
nekaj dnevi izročili prometu 
odsek od Metlike do Črnom
lja. Letos je bi l zgrajen kul
turni dom na Suhorju in 
prenovljen v Gradcu, preure
jena je bila trgovina v Grad
cu in v Metliki, opravljena so 
bila dela pr i gradnji vodo
voda Jamniki — Metlika ter 
začetih več del, k i bodo kon
čana prihodnje leto. Od vse
ga je najbolj pomembno to, 
da smo v gospodarstvu že 
ustvarili pogoje, k i nam zago
tavljajo, da bo celotni doho
dek v družbenem gospodar
stvu prihodnje leto lahko za 
novih 45 odst. večji. 

V luči takšnih gospodar
skih uspehov in ob neumor
nem vlaganju skupnega tru
da za lepšo in srečnejšo bo
dočnost se vam zahvaljujem 
za prestane napore ter vam 
čestitam za občinski praznik 
in vam želim še mnogo uspe
hov pri bodočem ustvarja
nju! 

FRANC VRVIŠČAR, 
predsednik občinske 

skupščine 
Metlika Franc Vrviščar, predsednik 

občinske skupščine v Me
t l i k i 

V n o v i t r g o v i n i v G r a d c u 
Dve Mariji strežeta za pultom nove trgovine v Grad

cu — Marija Stipanič in Marija Kralj . Trgovina je bila 
odprta letos poleti, zdaj pa že napravi za 2 in pol mili
jona mesečnega prometa. Lani so imeli 1,6 milijona na 
mesec. V obnovo lokala so vložili nekaj več kot 5 milijo
nov dinarjev, kot nam je povedal poslovodja Marjan 
Malešič, sredstva pa so bila od bivšega Splošnega trgov
skega podjetja. Zdaj se je podjetje združilo z ljubljan
skim MERCATORJEM in prodaja mešano blago. Največ 
gre v promet špecerija. Prostore je obnovilo črnomaljsko 
podjetje BEGRAD in poleg trgovine uredilo tudi čedna 
skladišča in sanitarije. 

Zdaj je na vrsti skrb za ljudi 
M e t l i š k a BETI j e d o g r a j e n a , z d a j p a je p r i š e l č a s , k o bo k o l e k t i v l a h k o 
p r i č e l m i s l i t i t u d i n a s e - P o l e g o s t a l e g a p r i č a o t e m t u d i g r a d n j a s t a n o v a n j : 
l e t o s s o j i h z g r a d i l i 10, p r i h o d n j e leto p a j i h i m a j o v n a č r t u 14. 

Tovarne 9so raznih vrst in 
v njih delajo razne izdelke, 
če pa je na- našem področju 
kje tovarna, k i res zasluži ta 
naziv v pravem pomenu be
sede, potem je to metliška 
Beti. Precej težkih dni ima 
za seboj njen kolektiv, toda 
v prostorih, k i sb j ih ustva
ril i v zadnjih letih, *»ko stro
ji , na katere je lahko kolek
tiv ponosen. Predsednik delav
skega sveta^ Franci Barbič ni 
bil v zadregi za razgovor; iz 
tega, kar je povedal, je bilo 
razbrati, da veliko ve. 

— Najlepše se nam zdi to, 
da se je naša tovarna lepo 
razvila in da smo, čeprav s 
težavami, le dobili res dobro 
strojno opremo, s katero bo
lno lahko naredili še marši 
kaj! Letos teče že peto leto, 

smo se iz prvotnih pre
tesnih pros'orov preselili v te, 
kJor smo zdaj. Od takrat se 
J* naA kolektiv povečal iz 120 
"s 417 ljudi, skupaj z zuniv 
n J imi Obrati pa nas je že 730. 
goveda se jč hkrati s tem 
P°večala tudi vrednost proiz-
V o dnje — od 160 milijonov 
P^'d p r i m i loti na več kot 2 
•nilijardi, kolikor bomb ustva-
"•»li. letos. 

Težav n« manjka, trenutno 
t * J n povzroča naj\eč skrbi 
U v < « surovin. Tovarno smo 
gradi l i in dobili za njo sitro 
1°, Uxla naši stroji zahtevajo 
•tvaliiojio Mirovine, k i jih na 
*'macom tržišču ni, zato sma 
JP1 prisiljeni uvažati. Zaon-
k r a t so ni nepopisnih težav, 
r*8 iki aelo zaskrblrjeno kV 

damo v prihodnje leto. Vse 
kaže, da botmo morali uvoz 
surovin opravičiti z izvozom 
izdelkov. K sreči smo se že 
l e t e krepko lotili izvoza, saj 
bomo izvozili za nekaj več 
kot 300.000 dolarjev svojih iz
delkov na vzhodna in zahod
na tržišča. Upamo torej lahko, 
da bo šlo z uvozom surovin, 
ki j ih potrebujemo, po sreči, 
saj smo se namenili v pri
hodnjem letu izvoz i l za naj
manj 425.000 dolarjev izdel
kov. 

Tovarne so namenjene lju
dem. Tako je slišaM pri nas 
in to tudi drži, časi, ko smo 
v Beti zategovali pasave za-
' » , da smo lahko zgradili to
varno, so za nami. Osnovne 
proizvodne pogoje smo si u-
stvarili, zato se začenjam) 
bolj kot doslej ukvarjata s 
skrbjo za človeka. Prvi odraz 
tega je gradnja stanovanj in 
več posluha za izobraževanje 
kadrov. Oboje je med seboj 
tesno povezano. Na srednjih, 
visokih in višjih šolah štipen
diramo 40 strbkovnjakov in 
porabimo v teN namene več 
kot 7 milijonov dinarjev na 
leto. Težko čakamo, kdaj bo
do naši štipendisti končali 
študij. Proizvodnja brez njih 
sicer resda gre, stroji pa bi 
bili lah'to z boljšim vodst
vom bolje izkoriščeni, kot so 
zdaj. Ker sem ' že omenil 
gradnjo stanovanj, moram po-
veda'i .še to, da smo letos 
zgradili 10 stainla/anj, prihod
njo leto pa Jih bomo najmanj 
14 Prevo/i delaivcnv v tovarno 

so zaenkrat zadovoljivi, ker 
nam vozni red vlakov, s ka
terimi prihaja na delo večina 
kolektiva, kar odgovarja. Tu

di-družbeno prehrano imamo 
urejeno, za delo družbenih Or
ganizacij v 'tovarni pa so na 
razpolago primerni prostori. 

Franc Barbič, predsednik 
delavskega sveta v B E T I 

B r a l c e m 
D o l e n j s k e g a l i s t a 

Naša fantje, k i so pri vo
jakih v Titogradu, prisrčno 
pozdravljajo vse bralce Do
lenjskega lista ob obletnici 
ustanovitve SFRJ in jim za 
ta praznik čestitajo. Doma 
6'm, prijateljem in m/laiini 
pošiljajo lepe pozdrave: Mir
ko Ornič iz Podigore, Franci 
1'elc-ršič z BIzeljskega in 
Slavko Stopar iz Sevnice 

Volje za pomoč je dovolj, čeprav 
ni sredstev 

B o r č e v s k o v p r a š a n j e j e l e t o s p o š i r o k i h r a z p r a v a h l e p r i š l o v 
o s p r e d j e - T u d i v m e t l i š k i o b č i n i s o g a r e s n o n a č e l i , v e n d a r g a 
b r e z i z d a t n e p o m o č i š i r š e d r u ž b e n e s k u p n o s t i n e b o d o m o g l i 
u s p e š n o r e š i t i ! 

Referent za borčevska 
vprašanja p r i Občinski 
skupščini Met l ika , tov. J u 
l i j Malešič, n a m je pred 
dnevj pripovedoval o veli
k ih naporih metliške ob
čine, k i j i h posveča vpra
šanju borcev. 

— Do zdaj je v naši ob
čini dodeljenih 51 pr izna 
valnin, od tega letos 35. 
Priznavalnine nudijo bor
cem mesečno pomoč v zne
sk ih od 5.000 do 10.000 din, 
povprečno p a po 7.200 din. 
V občini je vsega 697 bor
cev i n borčevskih družin, 
k i so potrebne priznaval
nine, za kar b i b i lo potreb
nih približno 85 mil i jonov 
dinarjev na leto, če pride-
nemo še prispevek za 
zdravstveno varstvo. Letos 
smo imel i za pr iznavalni
ne na razpolago le 1,100.000 
din, z rebalansom občin
skega proračuna pa smo 
dobi l i še 700.000 d in , tako 
da je v te namene na raz
polago vsega 1,800.000 din. 

Razumlj ivo je, da lahko 
zato, ker so sredstva pač 
omejena, rešujemo le naj
nujnejše primere. Za l mo
ram priznati , da pravza
prav n i t i najnujnejših p r i 
merov doslej nismo mogl i 
rešiti, saj je takšnih v ob
čini kar 158, malo prej pa 
sem povedal, da smo do
slej dodel i l i le 51 prizna
valnin. V decembru se bo 
stanje malce popravi lo, 
ker imamo v načrtu pode
l i t i še 50 priznavalnin, ta
ko da bo konec tega leta 
ostalo nerešenih še kakš
n ih 60 najnujnejših pr ime
rov. 

Ob tolikšnih težavah se 
prav gotovo vsil juje vpra
šanje, kako to, da imamo 
v naši občini tol iko l judi , 
k i so potrebni pr iznavalni
ne. Zato b i rad pojasni l 
še to, da ne bo dvomov. 
Mlad ina se je odseli la že 
pred leti. ker v domači ob
čini ni b i lo zaposlitve. In
dustr i ja se je začela razvi

ja t i v M e t l i k i šele pred ne
kaj let i . Poleg tega je po 
vojni mini lo že skoraj 20 
let, ljudje so se postaral i 

in zdravje j i m peša. Ke r 
svoj čas nj b i lo industrije, 
so naši prebivalci večino
m a kmetovalci . Zemljo — 
večinoma je v hr ibovskih 
predel ih — le težko obde
lujejo in zelo težko plaču
jejo davke. Upoštevati pa 
je treba tudi to, da je me
tliška občina izrazito par
tizanski predel, v katerem 
je domala vsakdo sodelo
val v N O B . Po popisih, k i 
smo j i h opravi l i doslej, 
smo ugotovil i , da je na na
šem področju 75.5 odst. 
kmetov, k i so sodelovali v 
N O B , preostal ih 24,5 odst. 
pa je takšnih, k i so aktiv
no sodelovali na terenu, 
čeprav ne morejo uveljav
l jat i statusa borca. 

Ne vem, kaj b i bilo tre
ba še reči k temu, kar 
sem naštel. Z dobro voljo 
rešujemo več kot s sred 
stvi, k i so na razpolago, to 
je kot na dlani . Reči mo
ram, da tudi naši borc i 
kažejo vel iko razumevanja 
za težave, k i j ih imamo. 
Vendar pa — vsake potr
pežljivosti je enkrat ko
nec! Zato upamo, da bo 

prihodnje leto laže, ker 
pričakujemo večjo pomoč 
širše družbene skupnosti 
p r i reševanju tega pereče
ga problema, k i ga metli
ška občina sama pač ne bo 
mogla rešiti. Celotni občin
sk i proračun za leto 1964 
je znašal 211,443.000 din, po 
odbi tku obvezne rezerve i n 
skladov, k i j i h mora u -
stvarjati, pa je ostalo 132, 
664.000 d in. Ce upošteva
mo, da b i za priznavalnine, 
k i j i h je družba borcem 
dolžna zagotoviti, potrebo
val i oko l i 85,000.000 d in n a 
leto, potem je dovolj jas
no, da bo širša družbena 
skupnost morala pomaga
t i ! 

Ju l i j Malešič sk rb i za bor
čevske zadeve v metliški 

občini F a n t j e č e s t i t a j o 
Prisrčne čestitke in po

zdrave za praznik republike 
pošiljata dolenjska fanta, 
zdaj vojaka v Sisku: Franc 
Kočevar z Vrha pri Žužem
berku in Franc Zupet iz Bri
nja pri Sentrupertu. 

Č e s t i t k a m o r n a r j a 
Jože Žužek s Trebemega, 

ki je pri vojakih na otoku 
Lošinju, čestita za 29. novem
ber vsem bralcem Dolenjske 
ga lista, domače, sorodnike 
in mladino iz Trcbelnega pa 
lepo pozdravlja! 

č r n o m a l j s k i m š p e r t n i k o m 
Preko Dolenjskega lista bi 

rad čestital vsem črnomalj 
skim športnikom in članom 
občinskega komiteja ZMS za 
29. november Stane Movrin, 
ki je pri vojakih v Titovem 
Vedesu. 

Za d a n r e p u b l i k e 
Belokranjska fanta Alojz 

Kl.epec in Bogomir Spahič, 
vojaka v Sisku, čestitata 
vsem delovnim ljudem Do-
Inrtato in Bete krr.ine za 29. 
november, hkrati pa pozdrav
ljala mlatimo in sondo'ke. 



Štirje sinovi, štiri kaplje srčne krvi. 
O b i s k a l i s m o K r a š o v č e v o m a m o v B u š i n j i v a s i p r i S u h o r j u 

Neže Krašovec, po doma
če ji pravijo Krašovčeva 
mama, iz Bušinje vasi 15 
pri Suhorju, v četrtek ni bi 
lo doma. V gozd je šla z 
družino po steljo. Ko se je 
že v trdi noči vrnila, smo 
se pozdravili, nato pa nas 
je povabila v hišo, S parti
zansko mamico, ki je med 
vojno sprejela- pod streho 
brez števila partizanov, 
prav tako kot da so vsi 
njeni sinovi, ni težko na
četi pogovor. Osivela je, 
koža se ji je nagubala, v 
očeh in obrazu pa je še 
vedno dovolj tiste prisrč
ne topline, ki je premore 
mati, ki je veliko pretrpe
la. 

— Za nastilj je velika 
težava, nismo imeli več 
kaj dati pod blago! je kar 
sama načela pogovor in si 
hitela iz doma pletene vol
nene jope čistiti ostanke 
vresja, ki ga je prinesla iz 
gozda. Drobno se je na
smejala in dodala: »Kako 
lepo sem »okranclana«, 
kaj! Veste, prav strah me 
je bilo stopiti v hlev, ko 
je blago bilo že nekaj dni 
brez stelje!« 

Vzdihnila je in nadalje
vala: 

— Bolj kot je človek 
star, bolj mora delati, kriz 
me boli, jako me boli. Ob 
prošnji, naj pove kaj za 
občinski praznik, je bila 
malce v zadregi. 

»Veste, o tem vam pa 
res ne vem kaj povedati. 
Jaz sem starka, daleč na 
vasi živim te svoje dni, ki 
so mi preostali. Oba otro
ka pa se v šoli pripravlja
ta na proslavo. Joj, koliko 
dela in učenja imata s 
tem, kar preveč!« Pri tem 
je z uvelo roko pobožala 
oba vnučka, ki sta se sti
skala gb njo, in ju ošinila s 
toplim pogledom. 

— O svojih fantih bi 
vam pa lahko veliko pripo
vedovala. Štirje so bili: 
Janez, Jože, Franci in Tine. 
Odšli so od doma v parti
zane, pa jih ni bilo več na
zaj: Samo ta, peti, Tone, 
ki je zdaj gospodar, je o-
stal živ. Janez je bil rojen 
1912., Jože 1921., Franci 
1923., Tine 1924. in Tone 
1926. leta. Ko je bil zadnji. 
Tone, še v zibki, šest me 
secev star, je o,če odšel v 
Ameriko. Doma takrat ni 
oilo kruha... 

Kako se včasih izpolni 
tisto, kar človek misli, da 

se ne bi moglo izpolniti! 
Fantički so bili še majhni. 
Zima je bila, na peči so se 
tiščali, kot da je bilo da
nes, se spominjam. Pa je 
začel najstarejši, Janez, po
vpraševati, kaj bo kdo. Jo

že je rekel: »Jaz bom za 
kovača,« Franci je dejal: 
»Jaz bom za mizarja«, 
Martin pa, da bo krojač in 
je obljubil, da bo vsem se-
šil obleke. Nato je Janez 
pobaral: »Kaj boš pa ti, 

45 invalidnih proizvajalcev v KOMETU 
I n v a l i d s k i z a v o d K o m e t v M e t l i k i je z a o b č i n o p o m e m b e n k o t p r o i z v o d 
no p o d j e t j e , p a t u d i k o t z a v o d , v k a t e r e m s e I n v a l i d n e o s e b e p r i u č u -

jejo p r o i z v o d n e m u d e l u 

IVANKA KLEMENCIC je 
preddeiavika v invalidskem za
vodu »Kccnet« v Metliki, pa 
tudi članica upravnega odbo
ra je. Ker n i U _ * doma ne 
predsednika DS in ne pred
sednika UO, je v kratikem raz
govoru on« i»vedala nekaj be
sed u razvoju kolektiva, k i je 
pred 4 leti začel domala iz 
trič. 

— Kaj se je spremenilo prt 
nas, vas zanima? Veliko je te
ga, tako da človek ne ve, kje 
bi začel! Pr i tem se j i je ob
ličje razlezlo v nasmeh, .v 

gače: 60 brzoši valnih in speci
alnih Singer strojev imamo 
pa tračne žage za rezanje bla
ga in še marsikaj drugega. 
In izdelki? Tudi tu je veliko 
novega. Začeli smo s predpas 
niki in otroškimi hlačkami, 
ker se je bilo *reba delu naj
prej priučiti. Pozneje smo za
čeli delati damastne nedrčke, 
nato pa finejše izdelke iz naj
lona. Zdaj delamo veliko stva
r i : nedrčke, steznike in o'xoš-
ka oblačila. Delo je danes raz
deljeno tako, da posamezne 
skupine delajo vedno enake 
izdelke, ker, proizvodnja tako 
laže teče. 

Pred štirimi leti je bilo vse 
kar smo imeli, vredno 850.000 
din, danes pa upravljamo s 
55 milijoni dinarjev premože
nja. Med delom dobimo 'oplo 
enolončnico in čeprav ni naj
boljših pogojev, ker nam 
manjka prostora, je kolektiv 
le zaživel kot celota. V njem 
delajo sindikat, mladina, pa 
tudi samoupravljanje se raz
vij«. 

Oe pa že govorimo o uspe
hih, je 'reba posebej poudari-

V o j a k i z B a n j a l u k e 
Bra l cem Dolenjskega l i 

sta pošilja prisrčne čestitke 
za dan republike, domače 
v 2ab j i vasd i n vse sorod-

I* nike pa lepo pozdravl ja 
Janez Kaštelu-, k i Je p r i 
vojakih v Ban ja luk i . 

»Rekla sem Tonetu: zdaj greva pa na vojsko! — in 
sva šla na komando mesta v Metl iko.. . « nam je pre
tekl i četrtek povedala Krašovčeva mama v Bušinji 
vasi, ko smo z njo obudi l i spomine na nepozabna 

part izanska leta 

Tone?« In Tone, najmlajši, 
je odvrnii: »Jaz pa ne grem 
nikamor od hiše! Počakal 
bom, da boste vsi pomrli, 
pa se bom oženil!« Vsi so 
se nasmejali, Janez, naj
starejši, pa je dejal: »No, 
če boš tega čakal, pa se ne 
boš kmalu oženil!« 

Takrat, ko so se na peči 
pomenkovali, so bili še vsi 
šolarji. Pa se je tisti pogo
vor le izpolnil... šli so od 
doma vsi štirje, le Tone je 
ostal doma. Prihajala so 
pisma: Janez je padel:... 
Tine je padel. t . Franci je 
padel... Jože je padel... 
Krašovčeva mama je vzdi
hnila in dodala: »Materino 
srce je majhno, pa veliko 
prenese in tudi njene oči 
lahko izjočejo brez števila 
solz... 

1944. so mi poklicali v 
partizane še najmlajšega, 
Toneta. Komaj 17 let je iz
polnil, pa se je kar ročno 
začel odpravljati, čim je 
dobil poziv. Rekla sem mu: 
»Ne boš šel, če pa greš, 
grem jaz s teboj!« Tako 

ti to, da smo v štirih letih 
priučili samostojnemu delu 45 
invalidnih občanov, k i bi si
cer živeli v v breme družbe. V 
kolektivu imamo danes več 
invalidnih oseb, k i so prežive
le po bolnišnicah od 5 do 14 
let. Kb so pri nas našle za
poslitev, so se pridobi'no o-
samosvojile in zaslužijo danss 
po 26 do 30.000 din na mesec. 
Uspehov je na pretek, čeprav 
naša pot ni bila postlana z 
rožicami in nas je vse, kar 
sem naštela, veljalo nemalo 
truda in naporov. Po tako le
pem razvoju — v njem sank) 
dosedanjo obleko že prerasli 
— pa je največja želja nas 
vseh nova stavba, v kateri 
ne bi bHi na tesnem, kjer bi 
lahko zadihali iz polnih pljuč! 

sva se nato tudi zmenila. 
Vse, kar je bilo doma, sem 
predala sosedom, pa še 
ključe od hiše sem jim da
la. Vsi štirje starejši so 
bili takrat že mrtvi. Tisto 
nekaj revščine, kar smo 
imeli doma, mi res ni veli
ko pomenilo. Sosedom 
sem rekla: tu imate vse, 
pa polagajte blagu, če se 
vam bo dalo! Midva greva 
na vojsko! 

Nadevala sem dva na
hrbtnika in zjutraj sva 
šla v Metliko na Komando 
mesta, šla sva pred ko
mandanta: »Tu nas imate 
za vojsko! Kam naju bo
ste dali?« sem rekla. Ko
mandant se je namršil in 
molčal. Sprejemal in popi
soval je druge, naju pa od
rinil na stran, čakala sva 
do dveh popoldne. Takrat 
ndju je poklical: Krašovec 
Neža in Tone, vidva ne bo
sta šla nikamor, domov 
pojdita! Nisem se dala od
praviti. 

— Tovariš komandant, 
tako pa ne! sem rekla. Mi
dva sva pripravljena! Do
ma sem vse predala sose
dom. Tja, kamor so šli 
štirje moji fantje, greva 
tudi midva. Nič mi ni hu
do in ne težko, tovariš ko
mandant! 

Vse pregovarjanje ni po
magalo, čeprav sem bila za 
trdno odločena oditi z naj
mlajšim v partizane tudi 
jaz. Dali so nama list in 
odšla sva domov.« 

Tako je pripovedovala 
Krašovčeva mama, med 
tem pa je prinesla na mizo 
kruha in vina ter ponujala 
oboje, kot da gosti svoje 
otroke. Komajda se ji med 
pripovedjo o štirih fantih, 
ki jih je izgubila, orosijo 
oči. Štirje sinovi, štiri ve
like kaplje krvi, ki so kani
le iz materinega srca... 
Navzven je od prestanih 
bolečin navidezno otrdelo, 
saj je izgorevalo dolga šti
ri leta boja in se hkrati še 
razdajalo vsem partiza
nom, ki so prestopali 
prag skromne hiše na šte 
vilki 15 v Bušinji vasi. 

Vsi nekdanji partizani, 
ki še zaidejo k vam, Kra
šovčeva mama, na obisk, 
dobro vedo, da vaše toplo 
materinsko srce še živi! 

Vsakega preživelega borca, 
ki prestopi vaš prag, sprej
mete kot svoje sine, čcjrceb 
je v najbolj toplem kotič
ku vašega srca zaklenjen 
spomin na Janeza, Jožeta, 
Franceta in Tineta, vaše 
štiri sinove, ki ste jih da
rovali domovini. Vam, Kra
šovčeva mama, ki neumor
ni, tihi in skromni kot pra
va slovenska mati živite 
in delate tam onstran Gor
jancev, prav zato še pose
bej, iz vsega srca, naše če-
stitke za občinski praznik 
in za dan republike! Kri 
svoje krvi ste darovali, da 
lahko vsi praznujemo z 
vami! 

M E T L I Š K E 

G R A D N J E 
Komunalno podjetje v Me

tliki ima polne roke dela; o 
najvažnejših letošnjih grad
njah nam je dal informa
cije direktor podjetja, Matija 
Jerman. 

V dovod Bojanja vas —Me
tlika je največja gradnja v 
občini. Cevi potekajo na 
dolžini 6 kilometrov. Do se
daj je investiranih 34 mili
jonov dinarjev, končni zne
sek pa bo bržčas okrog 37 
milijonov. Delati so pričeli 
maja letos in računajo kon
čati pred zimo. Vodovod bo 
napajal Metliko, Bojanjo vas 
in Slamno vas, bo pa tudi v 
pomoč vodovodu na Suhorju. 
Dela potekajo v redu, čeprav 
so imeli težave z materialom, 
ki ga je bilo do sedaj težko 
dobiti. 

Kulturni dom na Suhorju 
gradi občina iz raznih skla
dov in samoprispevka vašča-
nov (3 milijone dinarjev). 
Skupna investicija znaša do 
sedaj 16,5 milijona dinarjev. 

Kopališče na Kolpi v Me
tliki je že star problem, ko
munalno podjetje ga je pre
vzelo v upravljanje Ŝelfe sre
di poletja. Očistili.so,okolico, 
naredili oder in stopnice, tre
ba pa bi bilo postaviti tudi 
primerno zgradbo, kot je na 
primer ona na Virt'ici'.'Načrti 
šo narejeni, treba : pa bo še 
najti sredstva. 

V s e m d e l o v n i m 
D o l e n j c e m 

Vo jak i : Franc Granda, 
Janez Uljančič i n lanez Le-
gan, k i služijo'' vojaški 
rok v Banjaduki, čestitajo 
vsem delovnim Dolenjcem 
za praznik republike ter 
hkra t i pozdravljajo vse 
znance i n prijatelje. 

Sredi uspehov in načrtov za sodobnejše PTT zveze 
na Dolenjskem in v Spodnjem Posavju 

Mar i j a Klemenčič, članica 
upravnega odbora v KO
M E T U , nas je tokrat sezna
n i l a z uspehi in novimi na

črti svojega kolekt iva 
očeh pa j i je zaigral kanček 
poriosa: 

— Ko atSQ pjtid Štirimi leti 
zaceli, mene lakrafi se nI bilo 
tu. pri.*'a sem me-ec poznttje, 
Jo štel ves kolektiv 7 ljudi. 
Zdaj smo že 104! Tudi pro-
• ri so so povečali, čeprav 
sm;> zdaj, odkar smo proiz 
voclnjo tako razširili, šc bolj 
na 'esnem ki.rt včasih. 

Zadeli smo z brzosivajkanil, 
bre.T siptfciaJnih strojev za ši
vano gumbov in guanbnle, za 
obšivanjo blaga; blago smo 
krojil i 2S ročnimi žagami in 
tuku naprej. Danes Je vse dru 

N a j l e p š a v o š č i l a 
pošiljata za letošnji praznik 
republike vsem delovnim 
l judem iz domačih krajev, 
vojaka Mar jan Mrva r z 
Brezove rebri in Janez Str-
gar iz Mirne , zdaj na odslu
ženju vojaškega roka v 
Somboru. Lep pozdrav tudi 
mladini in vsem domačim! 

P o z d r a v i z B e o g r a d a 
Fantje lz šentjernejske 

okolice, k i služijo vojaški 
rok v Beogradu, čestitajo 
za dan republike vsem de
lovnim kolekt ivom iz Šent
jerneja, predvsem pa ko
lektivu »Dolenji1«, domače 
ter vse druge, fante in de
kleta pa prav lepo po
zdravljajo. — Ludv ik Glo-
bevnik, Tone Divjak, Jože 
I l i i t lokl in. 

Pred k r a t k i m je loka lna radi jska 
postaja v Brežicah objavila spodnji 
intervju svojega urednika z direk
torico PTT podjetja v Novem me
stu, tov. Dragico Rome. Zaradi 
aktualnost i načetih vprašanj, k i za
nimajo vse prebivalce našega ob
močja, ponatiskujemo ta intervju 
v celoti. 

V letošnjem letu bodo v Spodnjem 
Posavju postavljene osnove sodobne 
telefonije, zato smo zaprosili direkto. 
rico Podjetja za PTT promet Novo me-
sto tovarišieo Dragico Rome za razgo. 
vor o nekaterih problemih prometa ;n 
še zlasti o stanju in perspektivi PTT 
službe. 

Tovarišica direktor! Znano nam 
Je, da poznate*proDlcmatiko prome
ta na našem področju. Radi bi zve
deli vaše mnenje o vlogi in položa
ju prometne panoge v našem go
spodarskem, kulturnem in družbe
nem življenju. 

— Prometno problematiko tega pod
ročja res ni težko poznati, saj so sla. 
ba cestišča, nevzdržno stanje mostov, 
cilektr-ifikacija železniške proge, ne
udobna potovanja z avtobusi in neso. 
dobne telefonske zveze odmev vsako
dnevnih razprav med občani, še zla

sti pa med organi samoupravljanja in 
vodilnimi delavci delovnih organizacij. 
To je razumljivo, kajti tehnično razviti 
in sodobno grajeni prometni objekti 
postajajo vsak dan' pomembnejši za 
uspešnejši razvoj posameznih področij. 
2aJ ugotavljamo, da že vsa povojna le
ta narašča neskladnost med zahteva
mi in možnostmi sodobnih prometnih 
storitev skoraj v vsej Jugoslaviji. Da. 
nes predstavljata promet in energeti
ka ozko grlo gospodarstva, oviro hi
trejšemu razvoju turizma in kulturnej-
šemu življenju državljanov. 

V zadnjem času je sicer narejen od
ločen korak naprej pri obravnavanju 
prometne dejavnositi v procesu gospo
darskega razvoja in spoznanju, da Jo 
skiladen razvoj proizvodnje, trgovine 
in pramca funkcionalna nujnost. 

Na Dolenjskem je avtomobilska ce
sta in cesta v Belo krajino dala osno
ve sa močnejši gospodarski in turistič
ni razvoj. Tudi zasavska cesta in mo
stovi čez Savo bodo bistveno vplivali 
na gospodarski in turistični razvoj teh 
krajev. Bodoče sodobno poštne, tele
grafske in telefonske zveze pa bodo 
skrajšale pojem geografskih daljav in 
približale kraje in prebivalstvo dru
gim, Se avtomatiziranim področjem. 

Nestrpnost prebivalstva ln delovnih 
orgnnizncij zaradi prepočasnega reševa

nja teh problemov je razumljiva ln 
sama iskreno želim, da bi bi l i t i osnov
ni problemi čimprej rešeni. 

Popolnoma se strinjamo z vami 
in mislimo, da nam v prometu res 
skoraj že bitje dvanajsta ura. No, 
pa bodimo konkretnejši. Kaj nam 
na področju PTT zvez obetate v 
bližnji prihodnosti? 

— Tako postavljeno vprašanje se ml 
zdi umestno, če sem že omenila, da 
predstavljajo tudi PTT zveze, k i so 
del prometne dejavnosti, ozko grlo T 

gospodarstvu in turizmu. 
Najbrž Je za vaše poslušalec nepo

memben opis dosedanjega nezadovolji
vega stanja telefonije, katerega gospo
darstvo in prebivalstvo krepko občutita. 

V letošnjem lotu realiziramo na pod
ročju občin Sevnica, Krško in Brezi-
ce plan razvoja telefonskih zvez, k i J« 
rezultat analize potreb in stanja telefon* 
skih zvez ter skupnega sodelovanj* 
vseh treh občinskih skupščin in delov
nih organizacij z našim podjetjem. 

Osnovo sodobnejših telefonskih zvea 
na Dolenjskem predstavljata glavna tele
fonska centrala v Novem mestu, zgro-
jona v lotu 1962, in koaksialni kabf* 
LJubljana—Zagreb, k i bo v prom«W 
predvidoma sredi prihodnjega leta. N* 
področju spodnjeposavskih občin J* 
tnka osnova vozdlna telefonska cent i * 



Bolj p r i s l u h n i t i ž i v l j e n j u 
» T o v o t r l S u r e d n i k , « s e z a č e n j a T i n e t o v o 

p i s m o , » r a d p r e b i r a m D o l e n j s k i U s t B r e z n j e g a 
n e b i m o g e l b i t i , č e M m i k d o r e k e l : ,AII b i 
l a h k o b i l b r e z n a š e g a p o k r a j i n s k e g a t e d n i k a ? ' 
b i m u o d g o v o r i l s t e m l e v p r a š a n j e m : , A H b i t i 
l a h k o b i l b r e z k r u h a ? ' V i d i t e , t a k o n e k a k o 
s e m n a v e z a n n a n j , t a k o je n a š t e d n i k d o b r o 
d o š e l v m o j e m s k r o m n e m d o l e n j s k e m d o m k u . 
Z a r a d i t e g a o d s r c a ž e l i m , d a b i b i l n a š l i s t 
š e b o l j š i . Ž e l i m s i n a p r i m e r , d a b i V a š i n o v i 
n a r j i v e č k r a t p r i š l i m e d p r e p r o s t e l j u d i i n s e 
z n j i m i p o m e n i l i o r a d o s t i h In t e g o b a h . S a m o , 
p r o s i m v a s , n i k a r n o b e n e r o m a n t i k e ! « 

D r a g i b r a l e c ! Hva
l a za spodbudne besede i n 
priznanje Dolenjskemu l i 
stu. Ne more b i t i za nas 
večje i n hvaležnejše nagra
de. Za nas je največje pr i 
znanje, če slišimo, kako 
so naši bra lc i navezani na 
pokra j insk i tednik, kaj Do
lenjski l is t pomeni v do
lenjski, belokranjski , ko
čevski a l i spodnjeposavski 
družini. 

Vašo idejo bomo pora
b i l i , če nam ne boste za
mer i l i , za današnji odkr i t 
razgovor. Obiska l i smo 
namreč preproste l judi , 
kmetovalce i n delavce, od
govorne tovariše v obči
nah i n se z n j i m i pogo
varjal i — natanko tako 
kot ste želeli — o rado
stih in, tegobah našega živ
ljenja. Poslušajte, kaj so 
nam povedali ! 

J o ž e J a k l j e v i č , 
k m e t i z G r a b i j e v c a : 

Zmot i l sem ga p r i delu. 
Najprej sem občudoval 
njegovo kmečko hišo, go
spodarsko poslopje. Vse 
je izdajalo skrbnega go
spodarja. Vsepovsod red 
i n čistoča.. 

Jože je mlad, napreden 
gospodar/ Po vojni je obi
skoval vojaško šolo i n po
stal rezervni of icir. Zaradi 
svoje razglednosti i n spo
sobnosti b i lahko postal 
tudi kaj drugega, če b i to 
želel. Pa n i . Preveč je na
vezan na zemljo. 

»Zdaj še,« je rekel. »Do

k ler še upam, da se obeta 
kmetu lepša bodočnost...« 

Dokler še u p a . . . O d 
upanja se ne da živeti 
Davk i so prevel iki . Zdaj 
nekaj govorijo, da bodo v 
hr ib ih davščine povsem 
odpisal i a l i p a j i h vsaj 
omi l i l i . Bomo videl i , če bo 
res kaj?! Sicer pa n i reši
tev samo v davkih. To je 
najmanj, kar je treba sto
r i t i za to, da b i s i kmet v 
hr ib ih izboljšal svoj mate
rialni položaj i n da b i b i l 
vol jan še naprej ostati na 
kmet i j i . 

K a j tedaj? x 

»Kmetu je treba omogo
čiti, da bo prišel do majh
n ih strojev. Seveda po do
stopnih cenah. Če j i h naše 
tovarne ne proizvajajo, je 
treba dovol i t i olajšave p r i 
uvozu. Zdaj je car ina od
ločno previsoka. Tako 
kmet res ne more p r i t i do 
kosi lnice, škropilnice, eno
osnega traktorja a l i kaj 
podobnega.« 

Ka j pa zadruga? 
Jože meni, da so s t i k i 

med kmetovalcem i n za
drugo preveč razrahl jani . 
Njuno sodelovanje je pre
več kampanjsko, negoto
vo. Kooperac i ja b i mora la 
temelj it i na dolgotrajnej
ših i n trdnejših osnovah. 
Za nekaj let naprej . 

še se zgodi, da kmet ne 
more prodat i svoj ih pr i 
delkov. Sadje — kakršno
ko l i je — ne b i smelo seg-
n i t i na drevesih. Za živino
rejsko proizvodnjo je da

leč več možnosti, kot p a 
j i h izrabl jamo. 

A l i ne b i kazalo povezo
vat i davčne olajšave s ko
operacijo? 

Da, Jože podpira to za
mise l . Skupnost b i imela 
vel iko več od tega. N a pr i 
mer, če b i rek l i , poveži se 
z zadrugo, imej to l iko i n 
tol iko plemenic, pa boš do
b i l take i n take davčne 
olajšave. Zares: to je do
bra zamisel. O d tega b i 
ime l kor i s t i kmet, ker b i 
povečal svoj dohodek, i n 
skupnost, ker b i se pove
čali tržni presežki. 

K a k o je z od lokom o ro
k u trgatve? 

Jože m i je pojasni l , da v 
metliški občini takega od
loka, k i b i določal, kdaj 
sme kmet potrgati grozd
je, nimajo. Povedal m i je 
tud i svojo sodbo o tem. 
Po njegovem i m a skup
nost pravico intervenirat i 
p r i kmetu le tedaj, kadar 
tudi sama sprejme določe
ne obveznosti. N a pr imer : 

O D K R I T 
RAZGOVOR 

kmetovalcu je mogoče 
predpisat i agromin imum 
za pšenico šele takrat, ko 
se skupnost obveže, da bo 
zagotovila zadostne količi
ne umetnih gnoji l i n dru
gega i n ko jamči določene 
minimalne odkupne cene. 
P r i grozdju oz i roma v inu 
se to n i zgodilo. Nihče ne 
zagotavlja v inogradniku, 
da b o lahko svoj bogat 
pridelek tud i prodal . Te
daj tudi n i treba nikogar 
skrbet i , a l i bo potrgal prej 
a l i kasneje. 

F r a n c V r v i š č a r , 
p r e d s e d n i k m e t l i 
š k e o b č i n s k e 
s k u p š č i n e : 

Nanizal m i je zanimive 
podatke o četrti kategori
j i zemljišč, kjer bodo po 
predlogu republiškega za
kona odpisal i davke. V me
tliški občini odpade na to 
kategorijo ena četrtina 
vseh kmetov, k i plača ne
kaj nad 4 mil i jone dohod
nine i n občinskih doklad. 

To je približno ena dese
t ina davčnih bremen vseh 
kmetov v občini. 

— A l i bodo finance ob
čine zelo prizadete? 

»Štirje mi l i j on i ne pred
stavljajo vel iko v p r imer i 
s težavami, k i j i h je po
vzročala izterjava davkov. 
Približno to l iko stane ad
ministrac i ja v zvezi z dav
k i , da ne računamo težav, 
k i se j i h ne da izmer i t i z 
dinarji...« -

V četrtem rajonu je 
okrog 250 kmetovalcev, od 
tega nad 100 ostarel ih. 
Otrok je 180. Torej manj 
kot je družin. To je zani
miv pokazatelj . Zadnj i čas 
je, da nekaj ukrenemo. 
Vendar davk i niso dokonč
na rešitev. To samo ubla
žuje. 

— Kakšni ukrep i so še 
potrebni? 

— Kmetova lca b i bi lo 
treba usmer i t i v speciali
zacijo svoje proizvodnje. 
P r ip rav i t i ga je treba do 
tega, da bo p r i d e l o v a l 
z a t r g . N a t a način bo 
postal produktivnejši i n s 
tem se bo povečal tudi 
njegov dohodek. Zadruga 
m u mora p r i tem poma
gati, ker je to tudi njen 
ekonomski interes, saj ne 
more računati samo s 
proizvodnjo na svoj ih last
n ih zemljiščih. Čaka nas 
še veliko dela. N a občin
s k i skupščini so že dva
krat razpravl ja l i o tem, 
kako naj b i zadruga pove
čala svoje zanimanje za 
kooperacijo s kmetom. 

T o n e B a r b o r č , 
k m e t i z G o r e n j e 
v a s i : 

Njegova hiša stoj i pre
cej vstran od šmarješke 
ceste. N a hr ibu . Tud i nj i
ve. Sicer so drugod še huj
še strmine, vendar to n i 
nujno največja težava. V 
Gorenj i vas i i n Zburah je 
najhujši problem slinasta 
zemlja, k i jo je težko ob
delovati. Pravi jo, da je 
zemlja kot guma. P lug 
kar poskakuje, če ga ne 
ob težiš. 

»Davki so previsoki . 
Zemlja je v drugem razre
du, čeprav b i po prav ic i 
morala b i t i v tretjem . . . « 

la v Krškem in medkrajevna povezava 
z glavno centralo. 

V Sevnici smo dali že v začetku le
tošnjega leta v promet 100-številčno 
ATC. 2e v prvih mesecih je bila ta 
ATC polno zasedena, zato bo v marcu 

„1965 povečana še za 60 številk. 
V Krškem je montaža ATC kon

čana. Montažna skupina Iskre oprav
lja še zadnje preizkušnje in če 
bo vse v redu, bodo 24. novem
bra letos telefonski naročniki v 
Krškem in na Vidmu že vključeni v 
avtomatski krajevni telefonski promet. 
Slavnostna otvoritev novih poštnih pro
storov in ATC je predvidena 27. novem
bra. 

Tudi v Brežicah smo pred 14 dnevi 
Pričeli z montažo ATC- Predvidevamo, 
da bo montažna skupina Iskre opravi-
•» svoje delo v 3 mesecih. Upamo pa, 
<*a bo pričela pošta Brežice delati v 
sodobno preurejenih prostorih že v 
* * n mesecu. 

Poleg teh ATC delujeta v avtomat. 
™ti medkrajevni povezavi že ATC Novo 
T o mesto, Črnomelj in Metlika, še v 
fctosnjem letu pa tudi ATC Trebnje. 

Priznati moramo, da so to lepi 
rezultati in tudi perspektivni raz
voj je realen. Slišati pa Je, da ne 
boste ob otvoritvi teh central takoj 
vključili vseh prijavljenih telefon
skih naročnikov in da ne bomo 
Wkoj vključeni v medkrajevni avto
matski telefonski promet. 

"~ Da, res Je, tu so nastopile ne. 
Pi>dv!dene težave. Krajevno kabelsko 
^lefonsko omrežje Je v Krškem in 

rokicah končano, vendar pa nam pri-
"^njkuje bakrene žice za zgraditev 
'"»njšega Števila naročniških vodov. V 

Krškem predvidevamo, da ne bomo ta
koj vključili od 72 novih 18 naročnikov, 
v Sevnici pa ne moremo vključita novih 
naročnikov zaradi premajhne kapaci
tete centrale. Upamo, da bomo žico 
kmalu prejeli in zgradili zaostale na
ročniške vode. Pomanjkanje žice pa naj 
ne bi bila ovira za nove prijave naroč
niških telefonskih vodov, saj bomo 
imeli v krški in brežiški ATC prostih 
še_po pribl. 100 številk . 

Mnogo težje je z medkrajevno pove. 
za/vo oziroma z avtomatskim medkra-
ievnlm telefonskim prometom. Koaksial
ni kabel, k i bi moral biti v prometu 
že letos, bo, kot sem že omenila, akti
viran šele v STedini prihodnjega leta. 
12-kanalski VF sistem, k i bo povezo
val vozelno centralo v Krškem z glav
no centralo v Novem mestu, b i moral 
biti po pogodbi dobavljen v septem
bru. Od dobavitelja RR Niš imamo 
zagotovilo, da ga dobimo v decembru, 
če bo to res, bomo predvidoma vzpo
stavili medkrajevni avtomatski telefon, 
ski promet med Brežicami, Krškim, 
Sevnico, Bolo krajino in Novim me
stom marca 1965. 

Tudi tovarna Iskra nam ni pravo
časno po pogodbi dobavila vseh V F 
sistemov, zato Je medkrajevna poveza
va s Sevnico še nezadovoljiva. Iz iste. 
ga razloga Je nezadovoljivo stanje med
krajevnih zvez tudi s Črnomljem, Met
liko i n Trebnjiim. Predvidevamo, da 
bodo naši telefonski naročniki začasno 
še nezadovoljni z medkrajevnimi tele
fonskimi zvezami, vendar upamo, da 
bodo te težave kmalu odpravljene. 

Oprostite, tovarišica direktor, 
ob tako optimističnih napovedih 
bo na*e bralce zanimal tudi Se pro

gram razvoja PTT zvez za drugo in 
naslednjega leta. 

— Za leto 1965 imamo sklenjene po
godbe, da bomo dali v premet poleg 
300-številčne ATC Brežice še ATC Se
mič, Šentjernej, Mirna in Mokronog, 
povečavo v ATC Sevnica, ureditev 
vseh medkrajevnih zvez z obstoječimi 
avtomatskimi centralami i n uvedbo 
polavtomatskega pTometa bližnjih pošt
nih central. 

Za leto 1966 želimo zgraditi nove ATC 
še v Brestanici, Senovem, Dobo vi, Stra
ži in Dol. Toplicah, vendar za te pred
loge še nimamo zagotovljenih finanč
nih sredstev. 

V letu 1965 bomo montirali v Novem 
mestu že dolgo pričakovano avtomat, 
sko telegrafsko centralo, v Krškem, 
Brežicah in Sevnici pa po eno javno 
telefonsko govorilnico. 

Problemi in zahteve PTT koristni, 
kov niso usmerjeni samo v sodobno te
lefonsko in telegrafsko mrežo, čeprav 
so tu problemi največji, saj smo v treh 
letih povečali število telefonskih po
govorov skoraj za 100 odst. Enako 
upravičene so zahteve po hitrejših in 
kvalitetnejših poštnih storitvah, k i so 
mnogo številnejše kot telefonske. Na 
tem področju smo zaenkrat naredili 
še premalo. Prizadevamo si, da bi z 
reorganizacijo in motorizacijo dosta, 
ve, z uvedbo izpostavljenih predalčni, 
kov za oddaljena gospodinjstva in z 
boljšimi prometnimi zvezami izboljšal] 
odpravo in dohod poštnih pošiljk. S 
sodobnejšo poštno mehanizacijo in 
prostori bomo uvedli hitrejše in kul . 
tumejse poslovanje, pogojeno z raci
onalno in ekonomično urejenim pošt
nim omrežjem in višjim strokovnim 
nhrcvem zaposlenih PTT delavcev. 

To je dolga zgodba. Za
čenja se v ra jnk i Avstro-
ogrski, ko so župani po 
vs i s i l i hotel i proglasit i 
zemljo za rodovitno, da b i 
s tem zadost i l i svoj i baha-
vost i pred oblastmi. In ta
ko je ostalo do dandanaš
nj ih dni . Zemlja velja za 
rodovitno, čeprav v res
n i c i n i . 

O tej k r i v i c i so razprav
l ja l i i z sestanka na sesta
nek. P a n i nič pomagalo. 
Ljudje so se naposled na
veličali. Prenehal i so hodi
t i na sestanke. B i l i so jez
n i . K a j pa se to prav i : T i 
to je lahko premagal kapi
talizem, p r i nas pa ne b i 
mog l i poprav i t i k r i v i c e . . . 

Zdaj se je spet nekaj 
premakni lo . Kazno je, da 
bo naposled prišlo do za
dovoljive rešitve. Občinski 
možje so obl jubi l i vso po
moč. B i l i so tud i že v Lju
bl jani i n geodeti obljub
ljajo, da bodo prišli po
novno ovrednotit i zemljo. 
Ljudje so pr iprav l jeni pla
čati vse stroške. 

M i l a n š e p e t a v c 
p r e d s e d n i k 
o b č i n s k e s k u p š č i 
n e v B r e ž i c a h : 

Pogovarjala sva se o ško
d i po poplavah. To so hu
de rane, k i j i h je težko 
zaceliti . Lahko b i bi lo, če 
b i b i l a občina razvita. Ta
ko pa na vseh konc ih i n 
kra j ih velike potrebe i n 
pičle možnosti, šolstvo. 
Vodovod. Socialno varstvo. 
Opremit i gasilska društva 
ob Sav i s čolni, da b i b i l i , 
če b i se ponovi la taka ele
mentarna nesreča, bolje 
pr ipravl jeni za reševanje. 
Vse to pr i t i ska na prora
čun, k i pa ne zmore vse
ga. In na vse to še več 
kot tričetrt mi l i jarde ma
terialne škode, torej več 
od zneska enoletnega ob
činskega proračuna! Vsa 
škoda pa n i t i še n i ocenje
na. Tako, na pr imer, še n i 
ocenjena škoda, k i so jo 
utrpel i las tn ik i zemljišč, 
k i sicer prebivajo izven 
poplavljenih področij. Mar
sikje se bo prava velikost 
škode pokazala šele čez 
čas. 

Nato je stekla beseda o 
kmeti jstvu. Pripovedoval 
m i je, da so nedavno tega 
izvedl i anketo, s katero so 
zajeli 400 absolventov 
osnovnih šol. Med drugim 
so j i h tudi vprašali, a l i že
li jo ostati doma na kme
t i j i a l i p a b i se rad i zapo
s l i l i v mestu. S a m o s e 
d e m j i h je odgovorilo, da 
želijo ostati doma. To je 
zaskrbljujoče. To pomeni, 
da še nismo ustvar i l i do
volj jasnih perspektiv na
daljnjega razvoja naše va
si . Ob mo t ik i i n kos i se je 
težko navdušiti za kmeto
valca. Tud i odpis davka v 
hr ibovskih vaseh ne b i bi
la rešitev. Treba je storit i 
še druge ukrepe. 

— Kakšne? 
— Največji problem na 

vasi je pomanjkanje d e -
l o v n e s i l e . Kmete b i 
bi lo treba oskrbet i z maj
h n i m i kmet i j sk imi stroj i , 
k i b i j i m omogočili lažje 
delovne pogoje. S tem b i 
tudi mladino bolj navezali 
na kmeti jstvo, ker se de
lovni pogoji ne b i več ta
ko zelo raz l ikoval i od po
gojev dela industri jskega 
delavca. Tako b i tudi pre
prečili, da ne b i ostajali 
doma samo starci . 

— K a j pa davki? 
— Vprašanje je, če bo 

odpis davka v četrtem raz
redu spodbujal k večji i n 
bol j special iz irani, se pra
v i tržni proizvodnj i . Tp se
veda ne pomeni, da je tre
ba b i t i prot i odpisu dav
ščin. Razmis l i t i je treba 
o boljši možnosti. K a k o b i 

bi lo , če b i se stekale dav
ščine, namesto da b i j i h 
povsem odpisali , v pose
ben sklad, iz katerega b i 
čez t r i leta kmet lahko čr
pal sredstva za soudeležbo 
p r i kredi t ih? 

— N a kaj opiraš svoj 
predlog? 

— Nedavno je bi lo v ob
čini posvetovanje kmeto
valcev — živinorejcev. Po
goja za svoj napredek n i 
so v idel i v davkih, temveč 
v manjših stroj ih, s kate
r i m i b i nadomesti l i po
manjkanje delovne sile i n 
s i tud i izboljšali delovne 
pogoje, i n v zajamčenih 
cenah za živino. Potrebno 
je seveda tudi tesno sode
lovanje z zadrugo, vendar 
mora b i t i kooperacija n a 
trdnejših i n trajnejših 
osnovah. 

š e o b i s k v B r š l i n u 
i n p r i » K R E M E N U « 

N i k a r ne mislite, da smo 
obiskal i samo štiri l jud i . 
B i l i smo tudi v Bršlinu, 
kjer smo se pogovarjali z 
l judmi o bodoči uredi tv i 
komunalnega centra. Po
slušali smo njihovo jezo 
zaradi nepreglednega ovin
k a p r i železničarskih blo
k i h , kjer še čudno, da ne 
pride do večjega števila 
nesreč. P r i s luhn i l i smo tu 
d i nj ihovemu rahlemu ne
zaupanju, a l i bodo spo
mlad i res začeli gradit i 
zdravstveno postajo, otro
ško varstveno ustanovo i n 
trgovino. Potolažili smo 
j ih , da bo tokrat menda 
zares, saj so nekatera pod
jet ja že obljubila, da bodo 
prispevala določena sred
stva za ureditev omenje
n ih treh nujno potrebnih 
objektov družbenega stan
darda. 

Obiska l i smo tudi delav
ce po deloviščih podjetja 
»Kremen«. Z n j im i smo se 
pogovarjali o nj ihov ih te
žavah. Presenetila nas je 
nj ihova navezanost na svo
je podjetje i n že dokaj v i 
soka samoupravl javska za
vest. Pritoževali so se za
voljo nazadovanja obrata 
rudnikov, odkar je pod
jetje »Kremen« postalo in
vestitor steklarne. R e k l i 
so, da je steklarna zelo 
pomemben objekt, k i bo 
pomagal Dolenjski k še 
večjemu napredku, toda 
tud i tisto, kar je že o d 
prej , ne sme nazadovati. 
Z a napredek je treba izra
b i t i vse sile i n vse zmog
l j ivost i . 

* * * 
PJ Take odkrite razgovo-

PJ re s preprost imi l jud-
•1 m i je mogoče zaslediti 
Kg tud i na drugih straneh 
H našega tednika. Prel i -
• stajte strani i n našli bo-
PJ ste mnogo zanimivega 
PJ iz življenja naših Do-
PJ lenjcev. Belokranjcev, 
•J Spodnjeposavcev i n 
PJ drugih. Trudimo se, da 
PJ b i pr ikazoval i življenje 
pj v vsej njegovi resnično-
PJ st i . Romantiko prega-
PJ njamo iz naših sestav-
PJ kov. Socia l izmu n i po
l i trebno nobeno olepše-
t§ vanje. V interesu njego-
P2j vega napredka je resni-
PJ ca i n samo- resnica. 

F R A N C E MIHALOVČAN 

D a n e s s e j a o b č i n s k e 
s k u p š č i n e v K o v e m 

m e s t u 
Danes ob 9. ur! se bosta v 

Novem mestu sestala oba 
zbora občinske skupščine 
Novo mesto na skupni seji. 
Odborniki bodo razpravljali 
o gradivu, ki je bilo predvi
deno v dnevnem redu seje, 
sklicane za 19. november, pa 
je razprava odpadla, ker so 
odborniki obiskali 1MV. 7. 
točka dnevnega reda je t* 
premenjena v toliko, da bo-
bo odborniki v njej razprav
ljali o financiranju strokov
nega šolstva in dijaških do
mov ter investiranju v oboj« 
in o ustanovitvi medobčin
skega sklada za financiranje 
strokovnega šolstva v ljub
ljanskem okraju. 



Ob dnevu republike 
v TREBNJEM 

P o j u t r i š n j e m , 2 8 . n o v e m b r a b o d o v T r e b n j e m o d p r l i n o v p o s l o v n o -
s t c n c v c n j s k i b l o k i n z d r a v s t v e n i d o m z l e k a r n o , n a M i r i t i p a z d r a v s t v e n o 
a m b u l a n t o . V r e k o r d n e m č a s u je d o b l j e n t e k č e z o v i r e , p r e k o k a t e r i h je 
m o r e t a ' i e b a n j s k a o b č i n a i t i , d a je l a h k o u s p e š n o r e š i l a s v o j o l e t o š n j o 
» n a l o g o š t e v i l k a 1 « . 

Nekaj dni lepega vremena 
v drugi polovici sicer dežev
nega novembra je prijetno 
presenetilo vse, k i zaradi 
dolgotrajnega in v zadnjem 
času ponekod katastrofalnega 
deževja ne bi uspešno kon
čali nalog. Te sončne dni so 
izkoristili predvsem gradbin
ci in tako bodo v Trebnjem 
kljub, vsem bojaznim predali 
nove objekte svojemu name
nu. 

V poslovno stanovanjskem 
bloku bodo v soboto slav
nostno preizkusili prvo av
tomatsko telefonsko centra
lo trebanjske občine, odprli 
sodobne poštne prostore, po
slovalnico novomeškega tr
govskega podjetja »Železni-
na«, postajo Ljudske milice 
in več družinskih stanovanj, 
V zgradbi poleg nove šole pa 
bo sodobno opremljen zdrav
stveni dom in moderno ure
jena lekarna. Na Mirni bodo 
svečano proslavili otvoritev 
zdravstvene ambulante, ki bo 
zadovoljevala potrebe indu
strijsko razvijajoče se Mirne 
z okolico. 

Magistra Jana HiUmavr : 
»Poslej bomo imel i lahko 

vječjo zalogo zdravil!« 

G r a d b i n c e m 
v s a z a h v a l a ! 

Predsednik občinske skup 
ftčine v Trebnjem Ivan Gole, 
k i je vse leto z zanimanjem 
spremljal gradnje, spodbujal 
izvajalce del in pri tem opo
zarjal občane na skorajšnji 
veseli dogodek, je pred otvo 
ritvijo novih objektov izrazil 
zadovoljstvo • imenu vseh 
občanov z naslednjimi bese 
dami: 

»Poslovno stanovanjski in 
zdravstveni objekti, k i jih 
pripravljamo za otvoritev, 
veljajo z opremo vred 335 
milijonov dinarjev. Izvajalec 
del — SGP »Pionir«, gradbi 
šče Trebnje - se je potrudil, 
da so bili zgrajeni v rekord 
nem kratkem času, za kar 
mu gre izredna pohvala. Spo 
mladi so komaj začeli kopati 
temelje, zdaj pa bo že otvo
ritev! Tako smo hitro reAiU 
zdravstvo, vendar s tem, da 
bo treba poskrbeti za zdrav 
stveni kader in stanovanje 
zanj, dograditev poslovno 
stanovunjske hiše pa nas Je 
med drugim spodbudila k od 
piranju novih trgovin, ter naj 
bi na tu način dosegli, du 
bodo občani svoj denar lahko 
potrošili v domačih proda 
jalnah. 

Stanovanja v poslovniKsta 
novanjski hiši so pretežno 
odkupile gospodarske organi
zacije, deloma pa tudi občin
ska skirr«ščinu za borce, 

Zdravstvena postaja na M i r n i — uresničena je dolgo
letna želja Mirenčanov in vseh prebivalcev Mirenske 

doline! 

uslužbence Ljudske milice in 
strokovni kader 'svoje uprave. 
Pod streho te hiše je 16 dru 
žinskih stanovanj in garso
njer. 

Zaradi raznih težav ni bilo 
možno dograditi nove. šole v 
Trebnjem in je tudi njene 
otvoritev preložena. Ce bo le 
tos še kaj lepega vremena, da 
bo izvajalec lahko opravil de 
la, bo šola vseljiva že po zim
skih počitnicah.« 

V s e v k o r i s t 
z d r a v j a o b č a n o v 

Brez dvoma najbolj zado-
voljiu so tisti, za katere se 
novi objekti odpirajo. Kolek
tiv zdravstvenega doma ne 
more skriti sreče, da bo na
posled le zasedel prostore, 
kakršni ustrezajo potrebam 
hitre in kvalitetne zdrav-
stveue službe. 
g| Lado Saje, pomočnik 

upravnika zdravstvenega do
m a Trebnje: 

»Nova prostori zdravstvenega do
ma 90 najsodohneje opremljeni 
VsafcR ambulanta ima svojo ca 
kaJndoo. zobna in splošna arrvbu 
lanta pa imata celo po dve čakal
nici. Lastne prostore bo dobil 
vsak oddelek, kar bo omogočilo 
nemoteno delo zdravstvenega oseb
ja. 

ProtiUiberkulozni dispanzer bo 
T novih prostorih lahko ordinira! 
trikrat na teden, od tega enkrat 
za otroke. Otroški dispanzer je 
dobil več prostorov i taolirankn] 
boksi. Nova pridobitev Je labo
ratorij. 

Zdravniški kader je pripravljen 
V obftkil so te trije splošni zdrav 
ritki, tiri take zdravnike pa štipen 
diramo. Skrbeli bomo zlasti za spe 
člaliste. Potrebujemo več medicin 
sklh sester in higienskega tehnika 
zft epidemiološko službo. 

V zdravstveni ambulanti na Mir
ni bo delal splošni zdravnik z me
dicinsko sestro. V začetku bodo 
tu dvakrat na teden ordinirali 
zdravniki iz Trebnjega. Kasneje 
bost« v trebanjsko občino prtila 
po dva stomatologa in dva den 
tasta; po en dentist in stomatok)« 
sta predvidena za delo na Mirni. 

Novi In sodobno opremljeni 
prtwtor! bodo otnogociU ne le kva

litetnejšo zdravs'.veno' službo in 
vedro počutje pacientov, ampak 
tudi vse, česar v starih prostorih 
zdravstveni dom ni mogel imeti 
aH napraviti. Uredili bodo central
no dokumentacijo ki strokovno 
kn /.u.-o 

Stanovanja so trenutno edina 
ovira za priliv zdravstvenega ka
dra. Stanovanjsko vprašanje smo 
zaceli reševati že letos, ko smo 
kupili dve družinski stanovanji.« 

Z d r a v i l a t u d i 
p o n o č i ! 

M Mr. Jana 11 illmavr, lekar
na Trebnje: 

»Lekarna bo v novih pro
storih uredila laboratorij, za 
pripravljanje zdravil po na
ročilu pa aseptično kamero. 
Razen tega namerava urediti 

I K K I V V N J S k i v 
N o v r c i : 

nočno dežurno službo. Sama 
lekarna bo poslej lahko imela 
večje zaloge zdravil, pred
vsem pa bo skladišče napol
nila z zdravili za srčne bo 
lezni, k i so največ iz uvoza in 
jih tako često zmanjka. V 
skladišče bi bilo treba name
stiti še primemo dvigalo za 
prenos zdravil. Do zdaj smo 
bil i z zdravstvenim domom' v 
tedefon&kih stikih, poslej pa 
bodo ti stiki osebni. Vse to 
bo služilo izboljšavam v le
karniški službi, k i si bo prd-
zadevaJa kar najbolj zadovo
ljiti pacenite.« 

N e s a m o z a s e d l i , 
a m p a k t u d i 
z a d o v o l j i l i . . . 

B Jože Unetič, direktor 2e-
le/iiinc Novo mesto: 

»V programu našega podjetja 
za leto 1964 Je bilo, da odpremo T 
trebanjski občini specializiran l<> 

kal za prodajo predmetov, kakršne 
mutimo v drugih naših prodajal
nah. Čimprejšnjo ureditev in otvo
ritev takega trgovskega prostora 
so nam narekovale tudi želje ne-
števih odjemalcev kovinskih Izdel
kov in gradbenega materiala. Ti 
so celo sami prihajali T našo upra
vo In se zanimali, če bomo zaceli 
T trebanjski obilni kaj kmalu 
urejevati trgovino. 

Sprva nismo vedeli, v katerem 
kraju naj bi bil nas lokal, ali v 
Trebnjem ali na Mirni ali r Mo
kronogu. Ko se je ponudila prilož
nost, da lahko uredimo trgovske 
prostore v novi stanovajsko po
slovni stavbi v Trebnjem, nismo 
več odlašali. Te dni je lokal it 
pripravljen in bo začel služiti svo
jemu namenu. 

Tistim, ki bi želeli pred otvo
ritvijo vedeti, kaj bo poslovalnica 
v Trebnjem prodajala in kaj Imela 
na zalogi, bi lahko na kratko ta
kole odgovorili: imela in proda
jala bo tako blago, ki ga Ima »Ze-
leznina« sicer v prodaji, razen te
ga pa bo postregla s predmeti, ki 
so v tej občini najbolj iskani. Spr
va bodo morda težave zavoljo te
ga, ker nova prodajalna nima do
volj ustreznih' skladišč. To pa nI 
problem, ob katerem bi si morali 
beliU glavo. (lotovo bomo uspeli 
dobiti ustrezne prostore za skladi
šča v neposredni okolici stano
vanjsko poslovne hiše. 

Ob otvoritvi svoje prodajalne 
v Trebnjem pa »Zelcznina« še ne 
misli dati občini svojega zadnjega 
pečata. Njeno načelo ni: prišel, 
osvojil, odšel, ampak: prišel, zgra
dil, zadovoljil, a ne samo sebe, 
ampak predvsem potrošnike! Ze 
prihodnje leto (ali v naslednjih 
letih) bi v tem kraju radi uredili 
še specializirano trgovino z avto
mobilskim in tehničnim materia
lom. Tehnika je trebanjsko ob
močje že tako močno osvojila, d i 
Je nujna posebna trgovina, ki bi 
se v Trebnjem dobro obnesla In 
bi nedvomno imela veliko odjemal
cev. V najkrajšem času bi »Zelez-
nina« lahko odprla svojo proda
jalno z železnimi in gradbenimi 
materiali tudi v Mokronogu, če bi 
to dopuščala finančna sredstva. 

Trgovina, U jo odpiramo v 
Trebnjem te dni, Je torej v tre
banjski občini šele zametek de
javnosti, s kakršno se peča »Ze
lcznina«. Podjetje je sprejelo na
logo, da trebanjsko območje ne 
le zasede, ampak tudi dobro oskr
buje. Zavedamo se, da bodo v za 
četku tako težave s izbiro blaga 
kot s kadrom, ki ga ob vseh pri
zadevanjih podpiramo pri izobra
ževanju. Te prve bibe bomo po
skušali odpraviti najkasneje v ne
kaj mesecih. 

Ko odpiramo lokal v novem tre
banjskem stanovanjsko poslovnem 
bloku, M se predvsem radi zahva
lili predstavnikom občinske skup
ščine v Trebnjem za razumevanje 
in pomoč, ki so nam Jo izkazali 
pri tej gradnji. Omogočili so nam, 
da bomo predčasno odprli trgovi
no in opravičili zaupanje občanov 
in potrošnikov!« 

A T C - t u d i z a 
m e d k r a j e v n e 
p o g o v o r e 

Avtomatska telefonska cen
trala v prostorih nove poste 
v Ttebnjem pomeni pomem
ben korak v modernizacijo 
PTT prometa v trebanjski ob
čini. O značaju te pridobitve 
Je direktorica podjetja za PTT 
promet v Novem mestu Dra
gica Rome povedala nasled
nje: 

»Na veliko zadovoljstvo 
PTT delavcev m verjetno tudi 
prebivalstva bo pošta v Treb
njem s 1. decembrom že lah
ko poslovala v novih sodobno 
urejenih prostorih, pošta na 
Mirni pa v preurejenih pro. 
štorih. 

Montaža 100-stervilčne ATC 
v Trebnjem bo do 28. novem
bra končana, vendar bo dana 

Poslovno-stanovanjski blok je ve l ika pridobitev za 
Trebnje, kjer je stanovanjska st iska iz leta v leto 

večja 

v promet predvidoma čez 14 
dni. Potrebna so namreč pre-
ureditvena dela tudi na glavni 
telefonski centrali v Novem 
mestu, da bo možen avtomat
ski medkrajevni telefonski 
promet z Novim mestom in 
polavtomatski promet med 
poštami: Velika Loka, Mirna, 
Mokronog ln Dobrnič. Kakor 
v Krškem, je tudi v Trebnjem 
problem zadostnega števila 

»V nov ih poštnih prostor ih 
bomo lahko veliko uspeš
neje poslovali!« t rd i Ma lka 
Bahun, upravnica pošte v 

Trebnjem 

medkrajevnih zvez. VF siste 
mi tudi za to področje niso 
bil i dobavljeni v pogodbenem 
roku. Medkrajevna centrala 
v Trebnjem bo zato še vedno 
posredovala v nočnem prome
tu telefonske pogovore za Lju
bljano, Sevnico, deloma pa 
budi proti Novemu mestu. 

Z zadovoljstvom pričakuje-
mlo vstop v novo Stavbo tudi 
uslužbenci trebanjske pošte. 
Upravnica poste Malka Bahun 
je v irmenu svojega kolektiva 
takole povedala o tem do
godku: 

»Tukajšnji postni pro,Ion niso 
primerni za razširitev. O tem smo 
se prepričali, ko smo Jih hoteli 
adaptirati. Zdaj se bomo selili, • 
tem pa bo rešeno vse. Dostavno 
službo bomo izboljšali, pošiljke 
izdajali hitreje (iz posebnih oma
ric na hodniku) ln sploh bolje de
lali. Pismonoše bodo dobili svoje 
prostore In bodo tudi nemoteno 
delali. Največ Je seveda vredno 
tO, da bomo dobili avtomatiko te
lefonsko centralo. Ta bo omogo
čila večje število priključkov in 
hitrejše telefonske zveze. Ko se 
bomo izselili, bo občinska uprava 
dobila nazaj svoje prostore, v ka
terih Je do zdaj gostovala pošta.« 

T u d i P L M 
n a b o l j š e m 

Franc Masnik, komandir po
staje L M v Trebnjem, je z 
zadovoljstvom ugotavljal, da 
prihajajo boljši časi tudi mi-
lioiikotm. O pomenu in zna
čaju novih prostorov, ki jib 
je dobila PLM, je rekel ta
kole: 

»PLM je bila zdaj v drugem 
nadstropju stavbe občinske 
uprave in je bdi že sam dostop 
varuje otežkočen. Razen tega 
so bi l i prostori slabi, nepri
merni in s starim pohištvom!, 
za potrebe službe pa premajh
ni. V novi stavbi bo tudi naše 
delo lažje in bolj prilagojeno 
potrebam službe. Uslužbenci 
se bodo bolje počutili, upo
števajoč tudi to, da ima po
staja stalno dežurno, službo.« 

Ob letošnjem dnevu repu
blike se bo torej trebanjska 
občina obogatila za objekte, 
ki so za njo življenjskega 
pomena. Samo Trebnje h " 
dobilo več kot v množili mi
nulih letih skupaj. Vrsta ob
jektov na svečano otvoritev 
še čaka. Ti pridejo >>nif vrsto 
v prihodnjem letu in nasled
njih letih. 

Tekst, in ftvto: 
IVAN /ORAN 

O b č i n s k a s k u p š č i n a 
v T r e b n j e m 

Dnevni red današnji- skup 
ne seje obeh zborov občin
ske skupščine v Trebnjem 
je precej dolg. saj obsega 
kar 16 točk. Odborniki bo
do razpravljali o uresničitvi 
družbenega plana za III. tro-
mesečje, o problematiki od
kupa v KZ Trebnje, o delu 
medobčinskih inšpekcijskih 
služb ter o 7 odlokih: o od
loku o'socialnih podporah, o 
priznavalninah, o ustanovi
tvi komisije za verska vpra
šanja, o sestavi komisij -ob
činske skupščine, o izvedbi 
statuta občine, o spremembi 
odloka o redu ln miru ter 
o odloku o povračilu potnih 
ln drugih stroškov odborni
kom In članom kolegijskih 
organov skupščine. Poleg te
ga bodo potrdili statut skla
da za preživninsko varstva 
kmetov, sklepali bodo o 
ustanovitvi medobčinskeg« 
šolskega sklada in o ustano
vitvi meobčinskega cestnee* 
sklada, pooblastili bodo ko
misijo za volitve ln Imenor 
vanja, da določa nagrade vo
ljenim organom, ter rešili 
več garancij ter volitev i» 
imenovanj. 

Zi l ra v stveni dom v Trebajem — ponos kra ja i n občine, Je ena najlepših letošnjih 
pridobitev v tem koncu Dolenjske 

Vsem delovnim ljudem in kolektivom v domačih 

krajih, kakor tudi poslovnim prijateljem, 
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S R E B R N A N I T 
gre s k o z i nramnkM 

Na Krkinem ovinku v Bršlinu začno drhteti tla že nekaj pred 
šesto uro zjutraj. Električni instrumenti kažejo čedalje večjo porabo 
toka. Tkalni stroji tleskajo s čolnički kot poletna nevihta s strelami. 
Ženske prislanjajo kolesa v stojala pod streho, mopedi so postavljeni 
v vrsto in tudi fičkov ni malo. Hale oživljajo. Ob šestih gre vse že 
s polno paro. Tam, kjer imajo tri izmene, sploh ni oddiha — z a 
d r o b n o s r e b r n o n i t , ki drsi od vretena do vretena, od čol-
nička do čolnička . . . 

Govorimo o vlaknu, ki je, kadar ga vzamemo med prste, samo 
tako lahko, tako neznatno, tako mehko, da ga odnese prepih skozi 
okno, ne da bi vedeli kdaj, ne da bi videli kam. To je zdaj vlakno 
merino volne, zdaj vlakno diolena, ki s kaj različnih koncev sveta 
pripotujeta na drhteča tla Krkinega ovinka v Novem mestu. 

Merino ovce se za Novo
teks pasejo po nepreglednih 
prerijah Avstralije in po vi
sokih planotah Južne Ameri
ke. Nemški inženirji slonijo 
nad epruvetami in .retorUmri, 
v katerih nastaja diolen — 
»a Novoteks. 

»Domače surovine ne pri
hajajo v to skadišče,« pravd 
Alojz Blažič, ki že deset let 
uskladiš čuje bale, k i potu
jejo z vsega sveta skozi pri
staniško okno na Reki v No
vo mesto. »Vse surovine uva
žamo!« 

»Bale z diolenom so težke 
Po 175 kilogramov, tele z vol
no pa tudi po 380!« pokaže 
8 kaveljnom žerjava na za-
jetan zavoj jute, k i ga vzdi
gne s pritiskom na gumb, 
kot da je peresce. »Zdaj ima
mo v tem skladišču kakšnih 
osemdeset ton diolena in vol
ne, bilo pa je polno, da nisi 
imel kam stopiti . . .« 

Barvo po vašem 
okusu • 

Belo' losketajoče vlakno, 
naj bo volneno ali pa dio
len. je zares podobno srebr
ni niti — dokler ga ne po
barvajo. V posebej zato na
rejenih kotlih mu namreč 
dajo barvo, ki ga potem 
spremlja- ,vse do končnega iz
delka, vse do pulta, ko ga 
kupec pronaša iz trgovine na 
svet,!.), iz dneva pod umetno 
Ui ' . pa spet nazaj, samo da 
b i biLa njegova obleka na
tančno .take barve, kakršne v 
Novoteksovi. kolekciji ni-
Mojsifor v barvarni pa pravi, 
da se kaj takega ne more 
«g«ditl. 

»Barramo v vseh- mog-ni'h 
in., nemogočih odtenkih; ne
kateri pridejo do izraza v 
kombinaciji z drugim tonom, 
nekateri pa šele v končnem 
vzorcu • . . .« 

T r o k p o s t a j a 
e n a k o m e r n e j š i 

Klobki pobarva me surovi
ne pridejo nato v česataAco. 
Tukaj trak iz tisočih to ti
sočih vlaken najprej razteza
jo potem pa spet dvojijo. Ta
ko se sloer omeSana vlakna 
vse bolj ravnajo, urejajo, 
trak postaja enakomernej
š i . . . 

»Moje delo se ne da nor
mirati,« pravi Rozi Kočevar 
z Malega Orehka, ki že pet 
let dela v tem oddelku. »Ce 
je surovina dobra, lepo teče, 
diolen pa kar zafrkava!« Ko 
steče skozi tri stroje za raz
tezanje in dvojenje, vstavi 
namreč Rozi trak v česalni 
stroj, ki vlakno natančno 
prečeše in očisti morebitnih 
primesi. Hkrati ta stroj zdru
ži 34 trakov v enega samega, 
in ga navije v zajeten kolut. 
Ko se teh svitkov nabere do
volj, j ih šofer s kamionom 
odpelje — v Metliko! 

S e d e m p a s a ž 
v p r e d p r i p r a v i 

V Metliki ima Novoteks 
svojo predilnico. Zelo eno
stavno! bo rekel tisti, k i je 

videl kdaj babico, kako pre
de volno za domače statve. 
Tu gre bolj zares: trak, s ka
terim so imeli že v Novem 
mestu toliko dela, začne 
namreč šele tukaj svojo pra
vo pot skozi stroje dn stroje. 
Najprej melanžer, k i 8 no
vomeških trakov spet združi, 
potem reducer, k i te trakove 
stanj&uje, pa drugi reducer, 
pa tretji, pa sedmi. V Metli
k i pravijo tem postopkom 
»pasaža« — prva, druga •.. 
sedma. Ali ste že poizkusiti 
sešteti skozi koliko strojev 
je naše nežno vlakno prepo
tovalo, da bi postalo kar naj
tanjše, najmočnejše, najbolj 
urejeno, najbolj prožno, naj-
mehkejše, skratka najboljše? 

S e s t n e p r e k i n j e n i h let 
Sikajoče cvrčanje v predil

nici duši ropot zobnikov ita
lijanskih velikanov OOGNE 
rMOLA, k i že sest let tečejo 
v tej dvorani neprekinjeno 
— v treh izmenah. Človek 
mora s spoštovanjem govori
ti o pošasti, k i sega. počez 
od enega konca hal«- do tiru 
gega Sedem takih pošasti, 
Sest tot ovtroanja nitke, Se* 
let brbranja tulcev, Sest let 
godrnjanja zobnikov . . . 

»Ena preaVoa ima 44H vre
lom na skrbi.« je povedala Ir-
ma Vrtačič, vodja snemalne 

kolone. »To se pravd, da de
la po obeh straneh stroja. 
Hitrost predenja je nastav
ljena, norma pa je v teži. 
Hitreje ko predica veže nit
ko, kadar se j i strga, ta bolj 
ko skrbi za stroj — lažje 
doseže normo. Od uspeha se 
odbije tudi pokvarjeni mate
rial, k i ga stroj spravlja v 
poseben predal. Tega mate
riala je toliko več, kolikor po
časneje predica ujame nit
ko«. Vrtadtčeva deda že dva
najst let v tekstilni stroki. V 
Metliki je zdaj sedem let, 
doma pa je s štajerske. 

Uspeh na strojih pa je od
visen tudi od snemalne ko
lone v celoti. Skupina snema 
vretena, dovaža material, za
laga nove stroje in j ih čisti. 
Ce material nagaja, je vsa 
snemalna kolona slabe vodje, 
če nj arak v dvorani dovolj 
vlažen in topel, pa se delo 
sploh ustavi- Posebne, lani 
montirane naprave skrbe, da 
je v araiku 70 do 80% vlage 
in da je temoeratura zraka 
24° C 

Me p o z a b i m o 
n a m e h a n i k e ! 

Lahko pa nagajajo tudi 
stroji, navadno zaradi napak 
v materialu. Takrat priskoči
jo na pomoč mehaniki; vsaj 
k eni skupini poglejmo, kaj 
delajo. 

Smo v mehanični delavnici 
metliške predilnice- Pravza
prav je tako kot v vsaki dru
gi mehanični delavnici, le da 
sta dva moža tukaj zaposle
na s prav posebej natančnim 
delom: v okrogle in ravne 
glavnike namreč zamenjujeta 
polomljene iglice. Na tisoče 
drobnih iglic, kot kakšen je

kleni jež izgleda tak okro
gel glavnik. Vsako polomlje
no iglico je treba izbiti in 
vstaviti novo. Površnost se 
takoj maščuje! 

Mehanikov je seveda po 
vsej tovarni precej. Stroja so 
rentabilni samo, če so dobro 
vzdrževani. Takrat je tudi 
manj okvar in zastojev. 

N a z a j v N o v o m e s t o 
Ko je nitka spredena, se iz 

Metlike vrne spet v Novo 
mesto. V oddelku, k i jo ime
nujejo predpriprava tkalnice, 
jo po potrebi dvojijo, trojijo 
in sukajo, potem pa križno 
navijajo. Justa Damjanavič 
dela na stroju za t rojenje: 

»Zdaj drvakrat dvojimo, se 
pravi, da dvojni nitki doda
jamo še tretjo. Lani smo tro-
jile kar v enem postopku, 
saj »o stroji za to predvide
ni, pa je bilo prenaporno. 
Ena delavka lahko obvlada 
največ dvanajst vreton za tro-
jenje. Sioer se stroj avtomat
sko u^taivi, če se niitika str
ga - - .« 

Diolen teče skoeii njen 
stroj s hitrostjo 300 metrov 
na minuto. Justa dala na 
njem dobro leto in pravi, da 
j?a zdaj popolnoma obvla
da: 

»Dva, tri mesece je pa kar 
treba, da se členek navadri ..« 

P r e g l e j t e v z o r e « 
z a p o m l a d ! , 

Tole potovanje z nitko vas 
ja gotovo utrudilo in upravi
čeno se sprašujete: kje pa po
tem nastane blago? Samo še 
trenutek. Pogovorimo se vsaj 
še o tem, kakšno blago hoče
mo imeti: kamgam, pla'-no, 
gabarden? Vijoličaste barve, 
zelenega, pikčastega, karo? 

Za to skrbe deziniterji- No-
voteksovi strokovnjaki dobro 
preštudirajo italijansko, nem
ško in kar vso modo, še po
sebej pa upoštevajo želje kup 
cev in pripravijo za eno se
zono — na primer za pomlad 
65 — kar 250 razUčnih vzor
cev! S tako kolekcijo se tovar
na lahko postavi ob bok naj
večjim evropskim tekstilnim 
proizvajalcem. Za pomlad ne 
bodite v skrbeh, da boste sla
bo oblečeni, če boste izbirali 
med Novoteksovimi vzorci. 

V e n d a r l e - b l a g o ! 
Tkanje se pravzaprav zač

ne s snovanjem. Tkejo potem 
stroji skoraj sami — kakršen 
vzorec določi snovalec na bob
nu,' takega bo potem stroj 
tkal dokler bo kaj n i t i . . . 

In končno smo v tkalnici. 
Oseminosemdese'; tkalnih stro

jev strahovito razgraja. Pod 
njimi se .tresejo tla in ves o-
vinek na Krk i v Bršlinu. To 
je pesem vseh tekstilnih to
varn po svetu. Trušč je tako 
močan, da na kakršenkoli raz
govor ni misl i l i . Komaj smo 
izvedeli, bolj po premikanju 
ustnic sodeč kot po posluhu, 
nekaj glavnih tatonnacij. 

Tkalni stroji so izdelek Tek-
stilstroja iz Zagreba, precej 
pa jih je tudi iz nem
ške tovarne tekstilnih naprav 
Schvvabe. Jugoslovanski stroji 
manj nagajajo, zato pa so 
»švabarce« hitrejše in lahko 
delajo bolj komplicirane vzor
ce. Norma na tekstilnem stro
ju je odvisna od vrste blaga, 
vendar bi morala tkalka iste
ga blaga narediti na našem 
stroju 30 metrov v eni izme
ni, na nemškem pa 40 metrov. 

Colniček šviga med tisoč in 
tatsoč nitkami. Ce bi odletel 
po nesreči iz svoje poti neko 
mu v glavo, bi ga gotovo ubil. 
Z vsakim poletom naredi mi
limeter več blaga . . . 

K a j p a n a p a k e ? 
Blago torej imamo — naša 

pot s srebrnim vlaknom bGoo-
zi tovarno pa še ni končana. 
Tehniki in delavke namreč 
meter za metrom, centime
ter za centimetrom tkanine 
pazljivo pregledajo. Zankioo, 
nevidno za prosto oko, v mre
žo nitk ujeto smet, in vsako 
drugo napako označijo s ko
ščkom krede, da j ih potem v 
šivalnici popravijo. Ce je na
paka le prevelika, izrežejo 
kos po vsej širini in ostalo 
še dobro blago prodajo za »o-
stanke«. 

Slavka Saje is Novega me
sta se je delu v šivalnici pri
učila. Napake popravlja s 

škarjicami, pinoeto in z igla, 
»Napake so odvisne od pre

je,« pravi, »alj pa kakor s^roj 
nagaja. Rajši popravljam svet
la blaga, karirasta mešajo 
oči.« 

Blago zdaj tudi zmerijo in 
stehtajo. 

P r a n j e i n Se v s a -i 
d r u g o . . . 

»V apreturi ga dobro ope
remo damo mu potreben 
,grif in tudi skrči se že, ko
likor se misli,« nam razlaga 
Prano Jenko. »Po pranju gre 
na fiksiranje in nato v su
šilnico.« 

»Koliko metrov pa operet« 
na dan?« 

»Ce tečejo vsi trije stroji, 
naredimo dvanajst partij v 
izmeni, kar da približno 3000 
metrov!« 

Po sušenju pride na vrsto 
striženje, pa dekatiranje in 
končno likanje. 

Da se blago lepo uleae, ga 
v posebni praši stiskajo 12 ur. 
Ta preša je bila ozko grio iti 
so se namenili kupiti še eno 
za drag denar iz Inozemstva. 
Že so preštevali devize, ko jih 
je rešila duhovita zamisel in
ženirja Pajfarja. Ta domisli
ca, konstrukcija domačega 
termofiksirnega stroja, in še 
vrsta drugih zaslug mladega 
strokovnjaka so pokazale, ko
liko lahko koristi strojni in
ženir tudi v tekstilni tovarni, 
če ga znajo prav porabiti! 

K o l i k o s t a n « 4 
m e t e r b l a g a ? 

Zdaj se verjetno nihče več 
ne čudi zakaj stene mater 
kamgarna 6000 dinarjev. Toli
ko ljudi, toliko strojev! Vodna 
iz Avstralije, diolen iz Nem
čije. Vsi postopka, vsa skrb 
za vlakna — cena res ni pre
tirana, 

Pribsninto še beli žig tovar
ne, povežimo balo s ^rakcem 
v treh barvah in pomagajmo 
jo naložiti na kamion, k i bo 
Odpeljal proti 'obmejnemu pre
hodu na Šentilju. Srebrno 
vlakno, Id smo ga spremljali 
skozi Novoteks, spet potuje. 
Vam pa lepa hvala za sodelp-
vanje! Naša izmena je končala 
delo. M . MOSKON 

Skrbet i za 448 vreten na G O G N E - I M O L A n i majhna 
stvar. Pogled na dva taka nova stroja, k i so j u v metli

ški predi ln ic i letos spust i l i v pogon 

V Novoteksu so se že odločili za skrajšan 
delavnik. Temeljito ga študirajo i n upajo, da 
bodo po prvem januarju postopoma skrajšali 
delovni čas. Povprečni osebni dohodek je okto
bra znašal 46.000 dinarjev, kar je za približno 
45 odstotkov bolje kot lani v istem mesecu. 
Imajo urejeno menzo, kjer delavci lahko dobe 
tople obroke in kosi lo. Delavcem in uslužben
cem regresirajo prevoz na delo tako, da pla
čajo 600 d in za prve štiri kilometre, potem pa 
150 dinarjev za vsak nadaljnj i ki lometer. Ima
jo urejeno tudi ceneno popravljanje prevoznih 
sredstev v tovarniškem Avtomoto društvu. Po
čitniški dom za člane kolekt iva že imajo v 
Novem gradu, če bo potrebno, pa bodo kup i l i 
še enega nekje v Dalmaci j i a l i v planinah. 

* •ion metr i na minuto teče diolen skoz i jeklene zanke 
• ' ro ju za trojenjc, k i ga nadzoruje Justa Damjanovič 

L e t o š n j i b r u t o d o h o d e k v N o v o t e k s u n a j 
b i p o p l a n u z n a i a l 4 . 6 m i l i j a r d e , v e n d a r s o 
ž e d o k o n c a s e p t e m b r a r e a l i z i r a l i 4 m i l i 
j a r d e a l i 86 o d s t . V p r i m e r j a v i z l a n s k i m 
l e t o m s o b r u t o d o h o d e k v i s t e m č a s u p r e 
s e g l i z a 3 5 o d s t . 

N o v o t e k s I z v a i a p r e j o i n g o t o v o b l a g o . 
V k o n v e r t i b i l n o p o d r o č j e s o i z v o z i l i d o 
k o n c a s e p t e m b r a z a 117 m i l i j o n o v d i n a r j e v , 
n a v z h o d z a 3 2 7 , 5 m i l i j o n a d i n a r j e v , v 
k l i r i n S k o p o d r o č j e p a d o b o - m i l i j o n d i n a r j e v . 

SKRB ZA 
ČLOVEKA 

Metliški obrat Novote 
ksa je moderno urejen, ne 
samo kar zadeva proiz
vodni proces, ampak tudi 
v skrbi za ljudi. »Povpreč
ni osebni dohodek znaša 
45-000 dinarjev, najnižji pa 
36.000 dinarjev,« je pove 
dala Anica Geršič, k i je 
članica komisije za osebni 
dohodek. Družinska sta
novanja so zagotovili, res
no pa razmiSl.juje.ju tudi 
o nakupu samskih stano
vanj, k i so splošen prob
lem v občini, V obratu 
imajo poskrbljeno, da de
lavci za minimalno od
škodnino lahko dobe top
lo malico. Tudi gardero
be, sanitarije in kopalnice 
so" lepo urejene. Imajo 
urejene kolesarnice in po
pravljanje prevoznih sred
stev v obratni mehanični 
delavnici. V smdikalni 
dvorani, k i j im je na raz
polago v prostem čara, 
imajo na razpolago šah, 
časopise in radio. 

Neskončna potrpežljivost i n zbranost je pogoj za po
pravljanje okrogl ih val jast lh zobnikov, kadar je treba 
nadomestit i polomljene zobe-lgllce. N a s l i k i : Jože 

Vrtačič i n Anton OkičH 

http://razmiSl.juje.ju


Za praznike po naših gradbiščih 
žerjavi na gradbiščih so obstali, ustavili 

so se mešalci betona, gradbinci pa so za tri 
dni prenehali polagati opeke in jih zalivati 
z malto. D a n r e p u b l i k e je; tudi grad
bišča praznujejo in prav'zato je prenehal 
običajni vrvež in ropot na njih. Žerjavi so 
slovesno stegnili kvišku svoje nosilne krake, 
vrhu katerih v pozdrav prazniku republike 
zelenijo smrečice in v vetru plapolajo za-
siave. 

Koliko smo zgradili letos, kaj vse smo 
začeli in kaj končali? Podajmo se na praz
nični sprehod po gradbiščih novomeške 
občine. Odkrili bomo marsikaj, za kar niti 
vedeli nismo, pogovor pa bo lahko nemoten, 
saj ga v času praznovanja « e bo dušil ropot 
strojev. 

T skupni vrednosti 38 milijonov 
dinarjev. — Vrnimo se nazaj na 
cesto proti Žužemberku, ker te 
nam mudi in je pred nami še dol
ga pot. 

Pred Stražo se bomo za hip 
ustavili še v V avti vasi, kjer so 
prav tako kot v Smlhelu, pred 
dobrimi 14 dnevi izročili namenu 
letos zgrajeno novo krilo že dolgo 
premajhne šole. Ta naložba je ve
ljala 32 milijonov dinarjev. V 
Straži smo. Pojdimo najprej k No-
volesu. 1959. zgrajeni tovarni ve
zanih plošč se je letos pridružila 
enaka tovarna drobnega pohištva, 
ki je stala okoli 400 milijonov di
narjev. Zdaj je vsa Novolesova 
proizvodnja že združena v Straži 
in tu se bo v prihodnosti razvil 
pravi lesni kombinat. Parilne ja
me za hlodovino, k i so jih zgra
dili letos, so veljale S milijonov 
dinarjev. Novoles je doslej zgra
jenim stanovanjem v Straži dodal 
še 9-stanovanjski blok, za katere
ga so porabili 15 milijonov dinar
jev. 

Ne bomo se kregali, kje 
začeti s sprehodom, ker bi 
bilo to odveč. Na gradbišča 
bomo v novomeški občini na
leteli domala na vsakem ko
raku. Prav zategadelj, ker so 
za nas stavbe, k i kipijo kvi
šku, poslovni prostori, k i jih 
preurejamo, vodovodi, k i j ih 
povečujemo, kanalizacije, ki 
j ih širimo in še marsikaj, 
kar gradimo in obnavljamo, 
nekaj vsakdanjega, mnoge 
gradnje prezremo. Toliko je 
novega, toliko tega kar gra
dimo, da vsega morda tudi 
tokrat ne bomo opazili in da 
bomo ob vsaki gradnji lahko 
omenili le približno vrednost 
vloženih sredstev ter gradnjo 
ln njen namen opisali le na 
kratko. 

(mete*>rolosko-sinc«ptlčne) postaje 
Letos je bila zgrajena za 9 mili
jonov dinarjev. 

N o v a p o d o b a 
Ž a b j e v a s i 

Toda že smo v Žabji vasi, 
k i je vsa kot veliko gradbi
šče, deloma zaradi Industrije 
motornih vozil, k i nenehno 
raste in povečuje svoje proiz
vodne zmogljivosti, in deloma 
zaradi novega stanovanjskega 
naselja, k i nastaja v tem 
koncu Novega mesta. Neda
leč naprej je IMV zgradila 
proizvodno dvorano z 2500 
kvadr. metrov površine. No
va dvorana povezuje glavno 
stavbo tovame s stavbo nek
danje mlekarne. Stala je bli
zu 60 milijonov dinarjev. Ce 
se ozremo preko Zagrebške 
ceste, so pred nami lani zgra
jeni stanovanjski stolpiči, k i 
že dajejo žabji vasi mestno 
podobo. Ob njih sta letos 
zrasla dva nova s po 20 sta
novanji, k i sta že pod streho. 
Oba stolpiča bosta veljala 
240 milijonov dinarjev. Na 
vzpetini za tovarniško stavbo 
gradi IMV svoj 6-stanovanj-
ski blok, k i bo veljal 36 mili
jonov dinarjev. Kanalizacija 
v Žabji vasi, k i jo je bilo 
potrebno letos nadaljevati za
radi novogradenj, je stala pri
bližno 3 milijone dinarjev, ne 
smemo pa pozabiti urejanja 
ceste na Grmu, v kar je bilo 
vloženih letos več kot 6 mili
jonov dinarjev-

I n d u s t r i j a i n 
k m e t i j s t v o o b p o t i 
p r o t i Ž u ž e m b e r k u 

Kam zdaj? Pa pojdimo čez kan-
rtijnko križišče po Partizanski ce
sti proti Straži in Žužemberku. 
Ce si hočemo ogledati živinorejski 
obrat v Zalogu, moramo na Vola v-
čah prek mosta čez Krko. V Za
logu je poleg hlevov za goveda v 
zadnjih treh letih zraslo veliko pi-
tališče bekonov s zmogljivostjo 
10.000 bekonov na leto. Vanj je 
Kmetijska zadruga Novo mesto in
vestirala 206 milijonov dinarjev, 
" a bi imeli delavci bliže do d lo
v i š č i , so letos zgradili 8 stanovanj 

T u b o l n i š n i c a , t a m 
< s t a n o v a n j a , 

p a s p e t š o l a . . . 
V Kandiji smo, v Novem mestu. 

Pred nami je velika, prelepa stav
ba nove bolnišnice, ki je bila do 
grajena v zadnjih dveh letih. No
va bolnišnica, ki bo močno omi
lila stisko v dosedanjih prostorih, 
bo veljala blizu milijarde dinar-
jev. Do nje vodi asfaltirana cesta 
• pravkar urejeno kanalizacijo. Za 
novo kanalizacijo je bilo treba od
šteti 8 milijonov dinarjev. Samo 
nekaj stotin metrov od tod je ko
lektiv bolnišnice uredil letos z 20 
milijoni dinarjev v stavbi svoje 
ekonomije 4 družinska stanovanja 
in 14 samsJdh sob. Spet bo nekaj 
olanov kolektiva leže zadihalo, ko 
se ne bo treba stiskati v pretesnih 
stanovanjih. 

Mahnjno jo proti smihelu. K o 
maj 14 dni Je minilo, kar so slo
vesno izročili namenu dozidano 
krilo šolske stavbe, ki so jo po
vojne potrebe prerasle. 40 milijo
nov Je veljala dozidava. Ce se od
ločimo nadaljevati pot mimo Kme
tijske šoto na Ormu proti Gotnl 
vasi, smo spet ob gradbišču: to
varna pohištva Opremalee v Gotnl 
vasi je začela letos povečevati pro
izvodne prostore. S približno 130 
milijoni dinarjev naložb bodo 
izrrnrtin' novo proizvodno dvorano, 
M bo dokončana prihodnje leto 
v juniju, nato pa bodo lahko Iz
našli precej več kot so do zdaj. 

Pot nas pelje nazaj proti Nove
mu mostu. Ce se kmalu za Opre-
malosom ozrete v levo, boste opa
zili novo stavbo vrernonoslovne 

N o v o v d o l i n i 
K r k e 

Preden jo mahnemo proti Dvoru 
in Žužemberku, si oglejmo še Do
lenjske Toplice. Kopališki dom 
zdravilišča Dolenjske Toplice so 
lani in letos povišali za dve nad
stropji in s 100-milijonsko inve
sticijo pridobili precej novih le
žišč. V Dolenjskih Toplicah Je bila 
letos s 5 milijoni dinarjev preure
jena lekarna, Id prebivalcem veli
ko zaleže. S 21 milijoni dinarjev 
je bil dograjen 24 - stanovanjski 

ljala je 8 milijonov dinarjev 
— je izboljšala oskrbo z elek
tričnim tokom. Tudi na sta
novanja ne pozabljajo pridni 
Zužemberčani. Kmetijska za
druga 2užemberk je letos s 
24 milijoni dinarjev preure
dila staro poslopje, v kate
rem je 6 prikupnih stanovanj. 

B o d o č i i n d u s t r i j 
s k i c e n t e r 
v B r š l i n u j e v e l i 
k a n s k o g r a d b i š č e 

Skozi Dvor, Sotesko, Stra
žo in Prečno se vračamo na
zaj proti Novemu mestu. Pre
cej časa se bomo marali p o 
muditi v Bršlinu, kjer novo
meški industrijski center že 
dobiva svojo podobo. Ze smo 
ob največjem gradbišču v no
vomeški občini in na Dolenj
skem sploh — ob gradbišču 
novomeške steklarne. Lani 
začeta dela lepo napredujejo, 
tako da si že zdaj lahko vsaj 
približno predstavljamo obli
ke te tovarne — velikana, za 
katero bo porabljenih 2 mili
jardi 700 milijonov din inve
sticij. Tudi Novoteks dogra-

Nov ih 111 stanovanj — to je stanovanjsko naselje na 
M e s t n i h n j i v a h . N a d »Kolonijo« ob Cankarjevi 
cesti v Novem mestu. Mestne njive so eno izmed 

večjih gradbišč S G P P ion i r iz Novega mesta 

odštelo 25 milijonov. Ureditev 
nočnega lokala, k i ga ureja 
kavama v kletnih prostorih, 
bo veljala 22 milijonov din. 
»Standard«, poslovna enota 
ljubljanskega »Mercatorja«, je 
za novo opremo v Suhi robi 
odštel 800 tisočakov. 

Oe se s Glavnega trga podamo 
še na ogled T stari del Novega 
mesta, bomo tudi ta našli mar
sikaj novega. Šolski center za go
stinstvo je s 30 milijoni din dobil 
zelo lepe prostore v stavbi nad 
Delavsko restavracijo. V Novem 
mestu je končno rešen tudi pro
blem zobozdravstvene službe, saj 
je zobna ambulanta z 20 milijoni 
uredila 4 sodobne nove ordinacije, 
2 zobotehnični sobi in čakalnico. 

Pogled na nastajajoči industrijski center Novega mesta v Bršlinu 

blok, Trgovsko podjetje Merca-
tor pa je s 16 milijoni din pre
uredilo svojo prodajalno ta, v Do
lenjskih Toplicah in še ono v So
teski, mimo katere bomo odbrzell 
na poti proti Žužemberku. 

V Soteski po stojmo za hip ob 
novem betonskem mosta čez Kr
ko. Dogradili so ga letos namesto 
lesenega, U se je podrl lani, stal 
pa je približno 70 milijonov din. 
Na Dvoru si lahko ogledamo grad
njo sodobne ribogojnice, od kate
re si Ribogojstvo »Krka«, ki jo 
gradi, veliko obeta. Stala bo iT 
milijonov dinarjev. 

V Žužemberku so vložili 
letos največ v Iskri, kjer so 
za preurejanje in dozidavo 
proizvodnih prostorov pora
b i l i 40 milijonov dinarjev. 
Letos nova transformatorska 
postaja v 2uzemberku — ve-

Lan i zgrajenim stanovanjskim stolpičem ob Zagrebški cesti s ta se letos pridružila 
Se dva: 40 nov ih stanovanj daje predelu pro t i Žabji vasi novo podobo Novega mesta, 

ospredja s l ike: dvorišče I M V z b a s n i m skladiščem gotovih avtomobilov na 
prostem 

juje v Bršlinu svoje proiz
vodne prostore, da bi omilil 
dosedanjo stisko. ŽTP Novo 
mesto je s 55 milijoni din 
zgradilo v Bršlinu 12-stano 
vanjski blok za železničarje, 
SGP PIONIR pa je prav tako 
v Bršlinu zgradilo nove pro
store za svojo mizarsko de
lavnico. Veljali so j ih 40 mi
lijonov din, za 12-stanovanj-
ski blok, k i ga gradijo za 
gradbince v Bršlinu, pa bodo 
porabili 45 milijonov, ker bo
do stanovanja bolj skromna. 

Ko se vračamo iz Braldna v No
vo mesto, si moramo ogledati 
gradnjo konzolnoga mostu m pe
šce, ki bo pripet ob železniškem. 
Več 100 delavcem, ki hodijo * 
Kandije In bližnjih vasi na dulo 
v Bršlin, bo skrajšal vsakodnevno 
pot za precej korakov. Most bo 
veljal najmanj 20 milijonov dinar
jev. 

Preden si bomo ogledali novo
meški Olovni trg, se ustavimo za 
hip še ob stanovanjskem gradbi
šču na Mestnih njivah. V tem no
vem, sodobno urojenom mestnem 
naselju, ki je začelo dobivati svo
jo podobo že lani, so bili letos do
grajeni 4 stanovanjski bloki a po 
16 stanovanji, (skupna vrednost 
272 milijonov dm), 7 vrstnih hiš 
stanovanjske zadrugo Tovarne 
zdravil Krka (35 milijonov din), 
lotos pa je bila začeta gradnja 
dveh 20-ytanovnnjsklh stolpičev, 
od katetrih bo vsak veljal po 100 
mlli-Jonov din. 

N o v o m e š k i G l a v n i 
t r g s e i z p r e m i n j a 

Novomeški Glavni trg Je 
letos dožlvol precej lzpre-
memb. Maja so bi l i izročeni 
namenu najsodobneje ureje
ni prostori Mladinske knjige, 
ta. kar je bilo porabljenih 40 
milijonov din. Tej preureditvi 
se je na Glavnem trgu pri
družilo še več drugih: dobili 
smo sodobno mesnico, k i Je 
veljal« Mesarijo Novo mesto 
8 milijonov, za preureditev 
DeHtkatese in Tekstila pa Je 
Trgovsko podjetje Dolenjka 

Nova stavba, ki se beli pod Do 
lenjskini muzejem, Je dom Dolenj
ske galerije. Odprta Je bila pred 
nedavnim, veljala pa je približno 
70 milijonov din. Vsa Dolenjska 
Je z njo dobila prepotrebno kul
turno ustanovo, kakršno smo do 
•daj selo pogrešali. 

Pot nas vodi še mimo stavbe 
študijske knjižnice, poleg katere 
Je bila konec oktobra, za ->hčin-
ski praznik, odprta Pionirska 
knjižnica. Pet milijonov dinarjev, 
kolikor Je bilo treba odšteti za 
preureditev ter nakup opreme in 
dela knjižnih zbirk, pomeni lep 
prispevek k razvoju knjižničarstva 
v novomeški občini, najmlajši pa 
so dobili s Pionirsko knjižnico bo
gato kulturno zakladnico. 

O b K r k i n a v z d o l 
Ce se odločimo, za skok proti 

Otočcu in Skocjami ter Šentjer
neju, moramo najprej mimo le
tos preurejene prodajalne repro
dukcijskega materiala na Cesti 
kom. Staneta. KZ Novo mesto je 
za preureditev plačala 5 milijonov 
dinarjev, prodajalna pa je sodob
no urejena In bo vsekakor bolj 
služila namenu kot prejšnja. 

Malo pred novomeškim pokopa
liščem je skladišče Mrrcatorjevc 
poslovne enote »Standard«. Letos 
so i 10 milijoni dinarjev ob skla
dišču zgradili garaže ta tovorne 
avtomobile. Malo naprej, za ovin
kom ob eesU proti Otočcu, bul
dožerji že kopljejo po zemlji ob 
dosedanjem obrata antibiotikov 
Tovame zdravil Krka jamo za te
melje novega obrata klortrtranl-
klina, ki bo veljal 1 milijardo 350 
milijonov dinarjev. 

janskem odvozu bomo s ce
ste pohiteli v Skocjan, kjer 
so letos porabili 7 rnilijonov 
dinarjev za adpatacijo enega 
družinskega in treh samskih 
stanovanj za prosvetne delav
ce, nato pa odhitimo v Šent
jernej. V Šentjerneju je Iskri-
rta tovarna uporov porabila 
letos za povečanje proizvod
nih prostorov 25 milijonov 
dinarjev, ca preurejanje sta
re šolske stavbe pa bodo od
rini l i 15 rnilijonov din. Ko se 
vračamo nazaj proti avtomo
bilski cesti, si lahko ogleda
mo še kmetijski obrat K Z 
Novo mesto v Draškovcu. Za 
gradnjo tega živinorejskega 
obrata je bilo doslej porab
ljenih 93 milijonov dinarjev, 
potrebnih pa bo še 63 mili
jonov. 

Obiskati moramo še Stopi-
če, kjer je bilo porabljenih 
7 milijonov dinarjev za ure
ditev enega družinskega in 
dveh samskih stanovanj za 
prosvetne delavce v šoli, in 
še v-Mirno peč, kjer so letos 
porabili za gradnjo novih in 
preureditev starih proizvod
nih prostorov obrata Beti 
približno 15 milijonov din. 

S R E Č N O ZA DAN 
REPUBLIKE! 

Tožite, da ste utrujeni? To
da naš sprehod je bil zelo 
površen, ogledali smo si 18 
večje gradnje. Kaj bi šele re
kl i , če bi se ustavili ob vseb 
komunalnih podjetjih tja do 
popravil in vzdrževanja va
ških poti in občinskih cest, 
za kar je bilo letos porablje
nih 41 milijonov din! In če 
bi si ogledali še ostalo ko
munalno dejavnost, k i je ter
jala novih 35 rnilijonov, pa 
vse tisto, za kar je Cestno 
podjetje Novo mesto porabi
lo okoli 300 milijonov. če bi 
si ogledali vzdrževanje in no
vogradnje v etektrostroki, 
bi videli, da bo za to letos 
porabljenih 106 milijonov 
din, itd., itd. Poleg tega pa 
nismo omenili novih strojev, 
ki so j ih letos dobili mnogi 
delovni kolektivi, nismo se 
ustavili ob nobeni zasebni 
gradnji, čeprav se gradi v 
novomeški občini letos več 
kot 100 zasebnih stanovanj, 
skih hiš . . . 

• č e s t i t a m o z a d a n 
• r e p u b l i k e , več kot 
• vse besede In ves zunanji 
M blišč praznovanja pa po-
• meni vse to, kar smo zgra. 
H dili letos in kar smo zgra-
P l dili pred tem, saj Je vse 
P i namenjeno nam in sreči 
• bodočih pokolenj! 

M . Jakopec 

š e n e k a j p a b e r k o v 
s p o t i i n v s e t i s t o , 
č e s a r n i s m o u t e g 
n i l i v i d e t i 

Preden odhiitimo skozi Oto-
čec, se lahko s pogledom za 
nekaj trenutkov ustavimo na 
treh stanovanjskih stavbah s 
po 6 stanovanji, k i j ih Je Ho
tel grad Otočec zgradil letos 
za svoje gostince. Pr i črpalki 
ob avtomobilski cesti gradijo 
ob motelih novo restavracijo, 
k i bo veljala približno 193 
milijonov dinarjev. Na Skoc-

L o č i t e v K r e m e n u 
Centralni delavski svet 

podjetja Kremen v Novem 
mestu je v ponedeljek popol
dne na svoji seji po večme
sečnih razpravah sprejel do
končni sklep o ustanovitvi 
podjetja »Industrija stekla 
Novo mesto v izgradnji«. TO 
pomeni, da bo tovarna ste 
kla, k i Jo je gradilo podjetje 
K K K M E N kot svoj obrat, po
slej samostojno podjetje-
Centralni delavski svet Kre
mena meni, da bodo s tem 
dani tudi boljši tehnični i« 
ekonomski pogoji za nadalj
nji razvoj tako rudnikov kot 
steklarne. 



PO SEJI OBČINSKE SKUPŠČINE NOVO MESTO, 18. NOVEMBRA 

IMV že bliže rešitvi 
I n d u s t r i j e m o t o r n i h v o z i l v N o v e m m e s t u n e s m e o n e m o g o č i t i n o b e n a 
u m e t n a a l i a d m i n i s t r a t i v n a o v i r a , p o d j e t j e p a n a j s a m o p r e d l a g a o b m o č j e . 
K i g a n a m e r a v a v r a z v o j u z a s e s t i . - P r i b l i ž n o t a k š e n j e n a j v a ž n e j š i s k i e p 
s k u p š č i n e n o v o m e š k e o b č i n e , k i j e n a s e j i 1 9 . n o v e m b r a o b r a v n a v a l a l o 
k a c i j s k o r e š i t e v z a I M V . Z a r a d i p o m e m b n o s t i t e g a v p r a š a n j a ' s o v s e d r u g e 
t o č k e d n e v n e g a r e d a te s e j e p r e n e s l i n a n a s l e d n j o s e j o , k i bo d a n e s , 2 6 . 
n o v e m b r a . 

N a seji so razpravl ja l i : podpredsednica skupšči
ne S R S Dragica Rome, poslanec Stane Dolenc, pred
sednik ObS Sergej Thorževskij, podpredsednik ObS 
Andrej Grča, odborn ik i : Ivan Kočevar, inž. Vlado 
Pavec, V inko Bambič, Jože Cvitkovič, M i l a n Blatn ik , 
Janez Korošec, Franc Požun, M i l a n Smerdu, Jože 
M u r n , Jože Plaveč, Ivo Novšak, Jože Stro j in, Dušan 
Slana, Anton Ovniček, inž. Danica Belopavlovič, E m a 
Muser i n Tone škerlj; Avgust Aubar i n člani dele
gacije I M V : Čedomir černelč, Zvone Murgel j i n 
J u r i j Levičnik. 

čimprejšnjo lokacijsko re
šitev je IMV zahtevala že več
krat, ker pa je dobila vselej 
neustrezen ali celo njenemu 
razvoju nasproten odgovor, je 
svoje zahteve izrazila v inter
pelaciji občinski skupščini v 
Novem mestu. Interpelacija 
vsebuje 5 glavnih točk, k i naj 
bi jih obravnavala skupščina 
in se ustrezno odločila. 

Odborniki so pozorno po
slušali zlasti tisti del interpe
lacije, kjer delovni kolektiv 
IMV navaja, kaj so zanj kr
vavi žulji v razvoju. Razpravo 
je odprl član delegacije IMV, 
ki se. je na lastno prošnjo 
Udeležila te seje. 

Poslanec Stane Dolenc je 
menil, da bi se morala skup
ščina že na tej seji načelno 
odločiti, ali IMV podpreti v. 
njenih zahtevah ali glasovati 
proti interpelaciji in s tem o-
nemogočiti nadaljnji razvoj 
podjetja, katerega več kot 
lOOO-člatetki -kolektiv bo letos 
ustvaril za 6 milijard dinarjev 
bruto produkta. Več odborni-

' kov je vstalo in se pridružilo 
poslančevemu predlogu, nekaj 
odbornikov pa je manilo, da 
bi se odločili šele na prihod
nji seji, ko bi bil i bolj sezna
njeni s problematiko IMV. 

Ko -so v nadaljni razpravi 
ponovili; 'da je morala IMV 
preseliti 25 odst. svoje proiz 
vodnje v brežiški obra" prav 
zavoljo tega, kor ni bilo 
ustrezne podpore občine,' ni 

bilo nikogar več, k i bi ne gla
soval za osnovne zahteve pri
zadetega podjetja. 

Interpelacija zahteva, da je 
treba iz več razlogov ustaviti 
gradnjo Kovinarjevih novih 
prostorov, ker se namerava 
IMV širiti prav v tej smeri. 
Podjetje Kovinar je dobilo 
lokacijo za svoje nove prosto
re na območju, k i je bilo »do
ločeno« za razvoj storitvenih 
obrti, vendar v neposredni 
bližini industrijskega podjet
ja. Podjetju IMV, ki-se lah
ko ' razširja samo proti Gotni 
vasi, je nova Kovinarjeva ha
la zaprla pot in ga tako one
mogočila. Brez krivde krivi 
Kovinarjev 70-čla.nski kolek
tiv, s čigar usodo se 
je poigralo neodgovorno bi
rokratsko administriram je, 
je v velikih zadregah. Od
borniki so se zaskrbljeni 
vprašali, kdo bo nosil stroške 
premesti ve novih Kovinarje
vih prostorov, ker bo treba ta 
najbrž porušiti. Manj stroškov 
bi bito, če bi zahteve IMV na
letele na odpra ušesa odgo
vornih v upravi občinske 
skupščine že julija letos, ko 
se je Kovinarjeva gradnja ko
maj pričela. Kot je v -inter
pelaciji navedla IMV, pa je 
bilo trata probkm pripraviti 
za presojo občinske skupščine. 

Na predlog, k i so ga odbor
niki potrdili, bo Kovinarjeva 
usoda rešena, na sestanku 
predsedstva skupščine s pred

stavniki IMV in Kovinarja, k i 
bo v teh dneh. 

Izglasovani sklep skupščine 
o nadaljnjem razvoju IMV 
proti Gotni vasi vsebuje važ
no določilo, k i ga bodo mora
l i poslej upoštevati tudi urba
nisti. To, da IMV sama dolo
či meje svojega interesnega 
območja v smeri proti Gotni 
vasi, bo vplivalo tudi na na 
daJjnje urbanizacije v tem' 
koncu mestnega področja, to 
pa pomeni, da se bo morala 
urbanizacija podrediti razvo
ju, ne pa obratno. Vse to ka
že, da je zadeva IMV že bliže 
rešitvi. 

Komisija za družbeni nadzor 
je skupščina poverila nalo
go, da razišče, na čem so v 
interpelaciji osnovane obtožbe 
proti »okorelim birokratom« 
v upravnih organih občinske 
skupščine in s čim so ti »si
stematično zavirali razvoj 
IMV«, o svojih ugotovitvah pa 
bo morala komisija poročati 
na današnji seji občinske 
skupščine. 

Organi upravljanja IMV in 
podpisniki interpelacije so že
leli, da odborniki obiščejo nji
hovo podjetje in se o upravi
čenosti zahtev prepričajo v 
sami tovarni. Na obisk je ob
činsko skupščino pozvala tudi 
delegacija IMV, medtem ko 
je podpredsednica skupščine 
SRS Dragica Rome menila, da 
dajejo odborniki s svojim o-
biskom kolektivu IMV moral
no podporo t j . 

Odborniki občinske skupšči
ne so si nato skoraj dve uri 
ogledovali proizvodne prosto
re IMV ter halo podjetja Ko
vinar in se tako na kraju sa
mem prepričali, zakaj žali 
IMV boljšega razumevanja od 
pristojnih občinskih organov. 

Zadnja seja občinske skupščine Novo mesto se je pretekl i četrtek nadaljevala 
potem, ko so se vsi odbornik i , l judsk i poslanci i n gostje podal i i z doma ljudske 
prosvete v tovarno ^avtomobilov v Žabji vasi, kar v nedokončani nov i ha l i K O V I 

NARJA . N a s l i k i : odbornik i v nedograjenem Kovinarjevem objektu. 

Občutne davčne olajšave za hribovske 
kmete v kočevski občini 

— Kakšne spremembe in 
novosti predvideva kočevska 
občina v odnosu do kmeč
kih proizvajavcev, predvsem 
onih v hribovitih predelih, se 
pravi na področju davčne 
politike? Vprašanje smo po
stavili Ivanu Arku, šefu 
uprave za dohodke občinske 
skupščine Kočevje. 

Povedal je, da pripravljajo 
za prihodnje leto na tem 
področju vrsto novosti, ven
dar konkretnejših izračunov 
in načrtov še nimajo. Dose
danji četrti proizvodni okoliš 
bo treba še temeljito pregle
dati in morda nekoliko spre
meniti. Posebno skrb bodo 
posvetili kmetom v višinskih 
predelih. Četrti proizvodni 

okoliš bo verjetno oproščen 
davkov v celoti, tretji okoliš 
pa deloma, razen od dohod
ka od posekanega lesa. Pred
videna je tudi nižja davčna 
lestvica kot letos. 

V ponedeljek, 23. novem
bra, je bilo v Kočevju po
svetovanje zastopnikov do
lenjskih občin o novi davčni 
politiki, da bi prizadevanja 
uskladili, saj so — končno 
— pogoji v vseh teh občinah 
precej podobni. 

In kateri kraji v občini 
spadajo v četrti proizvodni 
okoliš? V glavnem Poljanska 
dolina, Banja lokav z okoli
co, osilniški in dragarski ko
nec itd. Tov. Arko je pouda

r i l , da prihodnje leto tudi v 
prvih dveh proizvodnih oko
liših ne bodo presegli dose
danje višine. Olajšava za če
trti okoliš bo tudi v tem, 
da bodo kmetje oproščeni 
plačevanja taks od predme
tov za proizvodnjo (poljedel
sko orodje, mlini, delovna ži
vina itd.). 

Občina bo na ta način do
bila najmanj za 60 odstot
kov manj dohodkov kot l e 
tos, vendar pr i tem ne gre 
pozabljati velikega dela, k i 
bo z novim davčnim siste
mom opravljeno, in pomemb
nih olajšav, k i bodo prebi
valcem v hribovskih pre
delih resničio omogočile pre
cej boljše življenjske pogoje. 

BREZICE: 300 milijonov za stanovanja 

J . ZORAN 

Stanovanjska izgradnja je 
eden izmed najvidnejših do
kazov skrbi za človeka. Po
trebe po stanovanjih so iz 
leta v leto večje in j ih je 
težko dohitevati. V občini 
Brežice pogrešajo tovrstnih 
investicij s strani gospodar
skih organizacij, saj jih~je le 
nekaj med njimi, k i so se lo
tile načrtnega reševanja sta
novanjskega problema. Naj
več gradi občinska skupšči
na. 

Stolpič z 12 stanovanji v 
Brežicah, ki bi moral biti 
dokončan že v tem letu, bo 
vseljiv šele v prihodnjem ju
niju. Gradnja se je zavlekla, 
ker stoji zgradba na potres
nem" področju in je bilo tre
ba dopolniti načrte. V Cerk
ljah so se pred dnevi vselili 
v novo zgrajeni četvorček 
prosvetni delavci. Ta stano
vanjska hiša je veljala 19 
milijonov dinarjev. Za pro
svetne delavce v Cerkljah je 

C i g a n s k o v p r a š a n j e 
j e n a c i o n a l n o 

v p r a š a n j e 
Na posvetovanju 24. no

vembra o dosedanjem delu 
In reševanju ciganske pro
blematike v novomeški ob
čini so med drugim pouda
ri l i , da reševanje te proble
matike ne sme biti kampanj 
sko, kajti uspehi bodo le, če 
bo manj pisarniškega in več 
konkretnega ukrepanja na 
terenu. Ker občina sama fi
nančno ne bo zmožna vsega 
uspešno rešiti, bo morala 
pomagati tudi republika. Na 
posvotovanju so dodali, da 
je treba cigansko vprašanje 
pojmovati in reševati kot na-
oicnalno vprašanje, kair je 
tudi v duhu ustave. 

občinska skupščina odkupila 
tudi tristanbvanjsko zasebno 
hišo in jo preuredila. Stran
ke so se vanjo že vselile. 
Problem učiteljskih stano
vanj v Cerkljah je torej 
ugodno rešen. 

Na Bizeljskem so se za 
občinski praznik vselile v no
vo stanovanjsko hišo štiri 
družine. V isti zgradbi so tu
di prostori za postajo Ljud
ske milice. V Brežicah bo te 
dni dokončan tudi 20-stano-
vanjski stolpič, k i ga gradi 
vojna pošta Zagreb za pri
padnike JI.A. Zaključena so 
tudi dela v stanovanjskem 

bloku brežiške bolnišnice. V 
njem so družinska in sam
ska stanovanja. Investicije za 
stanovanjsko izgradnjo zna
šajo letos v brežiški občini 
blizu 300 milijonov dinarjev. 

Te dni sb začeli dozidava-
ti novi trakt gimnazije v 
Brežicah in kopati temelje za 
novo osnovno šolo na Veliki 
dolini. Med ostalimi inve
sticijami je najpomembnejša 
gradnja hotela v Cateških to
plicah, k i naj bi se zaključi
la sredi 1965. leta. Investici
je v prihodnjem letu bodo 
namenjene predvsem šolstvu 
in turizmu. 

SEVNICA: boljši dnevi tudi 
za obrt 

V Sevnici je bila 18. novembra sektorska konferenca 
obrtnikov, k i jo je sklicala gospodarska zbornica okraja 
Celje. Razpravljali so o izpolnjevanju resolucije repu
bliške skupščine glede razvoja obrtništva in obravnavali 
naloge obrti v letu 1965. Razveseljiva je bila ugotovitev, 
da se je stanje v obrti zadnje čase le izboljšalo, k čemur 
je prav gotovo pripomogla zmernejša davčna politika. 
Mnoge vrzeli pri opravljanju obrtnih uslug so zdaj 
izpopolnjene, ker lahko izvršujejo obrt tudi tisti, k i so 
v rednem delovnem razmerju. Za to je odmerjen le 
simboličen davek. Pogoj za upravljanje neke obrti pa je 
strokovna usposobljenost. Kdor tega nima, seveda ne 
more odgovarjati za svoje delo. 

Obrtniki so veliko razpravljali o cenah. Ponekod za
računavajo obrtne storitve še zelo poceni, drugod pa 
mnogo predrago. Razlike v cenah so izredno velike zlasti 
pri krojačih, šiviljah, frizerjih in nekaterih drugih po
klicih. Treba bi bilo najti neko srednjo pot. V razpravi 
so navajali tudi težave pri oskrbi z reprodukcijskim ma
terialom. Na trgu ga marsikdaj zmanjka, posebno če ga 
uvažamo. Takšne neredne dobave povzročajo med ljudmi 
veliko nezadovoljstva, obrtnikom pa nakopljejo nepotrebne 
težave pri delu. 

V Kanižarici rekordna proizvodnja 
Oktobra so kanižarski ru

darji spravili iz jame 8100 
ton premoga, kar predstavlja 
mesečni rekord v tem ru
dniku. Tak uspeh so dosegli 
deloma na račun nove me
hanizacije jamskega transpor
ta. Ročni vozički ali hunti, 
kakor j im pravijo rudarji, 
bodo poslej predstavljali le 
še zanimivost kanižarskega 
Premogovnika, namesto njih 
Pa teče po glavni prevozni 
progi v jami gumijasti trak, 
na odkopnih širokočelnih de-
loviščih pa so namestili veriž
no transporterje. 

Tudi storilnost se je v 
zadnjih dveh mesecih never
jetno povečala, saj se je 
dvignila z 1,52 tone na dni-
«*> v letu 1962 na 2,20 tone, s 
čimer je poslala taka kot v 
drugih večjih premogovnikih. 
Osebni dohodki, k i so bi-
*j še pred leti največji pro
blem kanižarskih rudarjev, 
8 0 medtem tudi porasli, kar 

kaže, da je mogoče v raz
meroma kratkem času dose
či uspehe, če slone želje ko
lektiva na zdravi gospodar
ski podlagi, večji discipli
ni in večjem prizadevanju 
vseh zaposlenih. Leta 1962 je 
znašal povprečni osebni do
hodek 26.172 din, lani 34.706 
din, v tretjem tromesečju le
tošnjega leta, ko se je začel 
kazati vpliv rekonstrukcije in 
mehanizirane proizvodnje, pa 
Ja porasel na v 49.100 din, v 
oktobru celo na 52.000 din. 
V oktobrskem plačilnem se

znamu tudi ni več zaslediti 
zaslužkov pod 25.000 din na 
mesec. 

Z uvedbo mehaniziranega 
odvoza premoga se je kolek
tivu uresničila ena največjih 
želja, v prihodnje pa si bo. 
do prizadevali mehanizacijo 
še izpopolniti, še povečati 
storilnost in še izboljšati 
osebne dohodke. Kolektiv ka
nižarskega rudnika je konč
no prebrodil največje težave 
in gre tako s pogumnimi ko
raki v lepšo prihodnost. 

FRANC KLEVISAR 

N a p r a š i č j e m s e j m u 
v N o v e m m e s t u 

23. novembra je bi l v No 
v»'in mestu prašičji sijem, 
'>» katerega so pripeljali 
kmetovalci 1137 manjših in 
6 1 Večjih prašičkov. 1'roda-
Wh je bilo 116«. Kupol BO 
Prišli predvsem iz oddal jc-
'>'li krajev, cena pa Ne od 
ftadrijega sejma nI mnogo 
tprcmenlla In se Je Ribali 
med 6IMM) io 27 000 dinarji. 

»To je pa uvožen stroj , tega morate s l ikat i ! - " so se 
pošalili de lavc i Kov inop las ta iz Jesenic na Dol . , 
k i so na dvorišču obrata s pomočjo preproste, na 

( hitro narejene pr iprave oko l i droga ov i j a l i p o l d ru 
gi cent imeter debelo betonsko železo. Rade vol je 
smo j i m ustregl i in sc posrečenemu dov t ipu n a 

smeja l i še m i . . . 
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Ljub obisk iz Argentine 

Med pozdravom veleposlanika Mite Mi l jkov iea na pros lav i letošnjega dneva 
republike, k i so jo kakor vsako leto tako skrbno i n z vso ljubeznijo priredili.naši 

ro jak i , rudar j i v Severni Franc i j i (Foto: V i k t o r Lapornik , Sal laumines, P.-de-C.) 

Srce se ogreje v rodnem kraju 
Dragi tovariš urednik! 
Ko se bliža narodni praz

nik, dan republike, sem se 
namenil, da vam sporočim, 
da smo ga mi v našem na
selju v Pas-de-Caleju prazno
vali že 18. oktobra. To smo 
storili zato, ker se je tega 
dne rodilo pobratimstvo 
dveh rudarskih naselij: fran
coskega Sallauniinesa in slo
venskih Trbovelj. Hkrati smo 
slavili 20-letnieo osvoboditve 
naše okolice (septembra 
1944) in 20-letoico ustanovi
tve Združenja Jugoslovanov, 
to je našega društva. Prosla
va je potekala pod pokrovi
teljstvom jugoslovanskega 
veleposlanika v Parizu tov. 
Mite Miljkoviea, k i je že v 
tretje prisostvoval proslavam 
med našimi rudarji v Pas-de-
Caleju. 

Za goste smo imeli tudi 
tr i predsednike občinskih 
skupščin iz domovine: Ada 
Naglava lz Trbovelj, Dušana 
Kolenca iz Zagorja in Mi la 
na Babica iz Hrastnika ter 

podpredsednika okrajna 
skupščine Ljubljana, Toneta 
Koprivnikarja. Dragi gostje 
so nam bil i tudi sindikalni 
zastopniki ter tovariš Kuka
vica, član glavnega odbora 
Slovenske izseljenske mati
ce. Naš generalni konzul v 
Parizu Branko Jankovič in 
več oseb iz sekretariata am
basade nas je tega dne obi 
skalo. Bilo je veličastno in 
naši rudarji so prišli po 30 
kilometrov daleč, da so se 
udeležili proslave. Francozi 
so presenečeni, ko vidijo, da 
je ena izmed najmanjših iz
seljenskih staipin v Francj ; 
najbolj povezana s svojimi 
diploniatskimi predstavniki! 
Letos smo imeli že osmi 
obisk ambasadorja med ru
darji, kar je edinstveno v 
zgodovini naših izseljencev 
v državi, kjer je med 4 mili
joni tuijcev samo 15.000 Ju
goslovanov! 

Da, to je res pravi znak 
bratstva in enotnosti! Ko je 
zadonela himna Hej Slovani, 

Dr. France Debeljak 
Tiho smo v sredo, 11. no

vembra, v Ljubljani pokopa
li Hrom po Dolenjskem znane
ga zdravnika dr. Franceta 
Debeljaka. Nenadna vest, 
da ga ni več med nami, nas 
je vse, ki smo ga poznali m 
s njim delali, hudo pretresla. 

Njegova življenjska pot se 

je začela 4. novembra 1898 
v Ribnici na Dolenjskem, 
kjer se je rodil v številni 
kmečki družini. Vsoda mu že 
v rani mladosti ni bila na
klonjena, saj je že s štirimi 
leti izgubil očeta. Z velikimi 
materialnimi žrtvami matere 
je končal gimnazijo v Ljub
ljani. Medicino je študiral v 
Gradcu, kjer je bil tudi pro
moviran za doktorja , vsega 
zdravilstva. Zdravniško služ
bovanje je začel kot ladijski 
zdravnik. Po dveh letih te 
službe se je vrnil k doma
čemu ljudstvu, iz katerega je 
izšel. Kot zdravnik splošne 
prakse je shtžboval v Dobre-
polju, Skocjanu, Raki pri Kr
škem, Dol. Toplicah in Žu
žemberku, kjer je dočakal 

upokojitev. Toda tudi v tem 
času je bilo v njegovem živ
ljenju več trnja kakor cvet
ja. Kot zaveden Slovenec je 
med zadnjo vojno dobro ve
del, kje mu je mesto. Zara
di sodelovanja s partizani ga 
je italijansko sodišče obsodi
lo na smrt, ki je bila kasne
je spremenjena v dosmrtno 
ječo. Po prihodu iz zapora 
je našel svoj dom prazen in 
izropan — domobranci so 
mu zverinsko ubili ljubljeno 
ženo. 

Po osvoboditvi je deloval 
kot zdravnik v Žužemberku. 
Vživel se je v življenje na
ših ljudi iz Suhe krajine, de
lil z njimi dobro in slabo in 
jim bil svetovalec in prija
telj. Z njemu lastno skrom
nostjo in požrtvovalnostjo se 
ie znal približati našim lju
dem, ki so ga visoko spo
štovali in cenili. 

Kot požrtvovalnega zdrav
stvenega delavca in res ljud
skega zdravnika s« ga bodo 
vsi njegovi sodelavci m naši 
ljudje po vse) Dolenjski hva
ležno spominjali. 

A. S. 

so se obrazi zresnili in mar
sikdo si je utrl solzo z uve
lega, izčrpanega lica. Da, 
dragi tovariš urednik: da to 
vidiš, moraš biti navzoč in 
da občutiš, moraš biti izse
ljenec sam, biti daleč od ro
dne grude in od svojih! Al i 
se doma zavedajo, kaj čuti 
srce onega, k i je prišel na 
obisk za nekaj dni med svo
je drage, a dragi so mu vsi? 
Ni se prišel hvalit, pač pa 
ogret svoje s-ce n t 
spomine na davne, davne 
dni. 

Ko boste slavili dan roj
stva naše socialistične repu
blike, se spomnite, da je pol
drugi milijon bratov in se
stra dalo življenje, da bi se 
rodila naša svobodna Socia 
listična republika Jugoslavi
ja in da spomini ne smejo 
obledeti! Spomnite se tudi 
tega, da se izseljenec čuti 
kot vaš brat in da mu je 
domovina druga mati, k i je 
ne sme pozabiti! Gorje one
mu, ki bi pozabil eno in 
drugo! 

Bratske pozdrave vsem, ki 
j ih poznava in ljubiva, kakor 
tudi vsem, k i so naju razu 
meli in sprejeli v svojo sre 
dino, v svojo družbo, v svo 
jo hišo! 

In ti , dragi Dolenjski list, 
ki vsak teden prinašaš po 
zdrave in novice iz rodne 
Dolenjske v najino hišo, bo 
di ti čast in hvala, a meni 
zdravje, da bi te še dolgo, 
dolgo. preb;-a'.! 

Vsemu kolektivu, posebna 
pa vam, dragi tov. urednik, 
želijo vse najboljša ( 

Jože in Ani Martinčič z 
družino v Lensu, Pasde 
družino v Lensu, Pas-
de-Caleju, Francija, ter 
Franc in Lojzka Kastelic 
iz Sallaumina, rojena v 
Vel. Loki na Dolenjskem 

V s e m d e l o v n i m l j u d e m 
Vsem delovnim kolektivom 

in delovnim ljudem iz Bele 
krajine čestitajo za 29. no
vember domači fantje, k i 
služijo vojaški rok v Titovi 
gardi v Beogradu. Ob tej 
priložnosti pozdravljajo tudi 
domače in vse znance. Franc 
Kauh iz Rožnega Dola, Ivan 
Kanilii«- iz Vranovič, Anton 
Grahek iz Otavca, Slavko 
Glazar iz Svibnika in Boris 
Planine iz Črnomlja. 

Pred kratkim nas je v 
uredništvu Dolenjskega liste 
obiskal ugledni in spoštova
ni društveni delavec iz dalj
ne Argentine — rojak Anton 
Govednik, predsednik Slo
venskega kulturnega društva 
EDINOST v Cordobi. Po 
dolgih 37 letih je spet prišel 
domov na obisk k svojim 
dragim, posebno pa ga je sr
ce vsa ta dolga leta vleklo 
k materi. Konec avgusta so 
v prijetni družbi proslavili 
mamino 80-letnico, 16-letnico 
zakonskega življenja sina Ja
neza to 37-letnico, odkar je 
šel po svetu za kruhom sin 
Tonček. V življenju Goved-
nikom ni bilo nikoli posuto 
z rožicami. V družini je bi
lo 10 otrok, danes sta živa 
5e dva sina in hčerka; v 
drugi svetovni vojni je mati 
izgubila tri sinove, hčerko in 
moža. Pogumno so dali živ
ljenja za svobodo, doma pa 
krasijo spomin na nje spo
menice. Tudi najmlajši sin, 
Janez, je 16-leten odšel v par
tizane in se je leta 1947 vrnil 
iz vojske ter prevzel gospo
darstvo. Govednikova mama 
še danes kljub spoštljivi sta
rosti rada pomaga pri polj
skem delu in se še kar do 
bro počuti. 

Rojak Govednik nam je ob 
svojem obisku tudi mnogo 
pripovedoval o svoji življenj
ski poti ter o delu Slovencev 
in njihovem društvu v Cor
dobi. V tem taraju živi kakih 
150 slovenskih družin. Pri 

N e p r i č a k o v a n o n a s j e 
z a p u s t i l 

V soboto, 21. novembra, 
je skoraj pred pragom 
svojega stanovanju ne
srečno padel in tako izgu
bil življenje upokojeni 
Engelbert Škufca z Mirne. 
Kljub težki telesni po
škodbi je še delal pri jav
ni tehtnici ter prodajal ča
sopise in tobak. Bil je 
član društva upokojencev, 
gasilskega društva, ZB in 
SZDL, pri ljudeh pa zelo 
priljubljen. V velikem šte
vilu so ga spremili na nje
govi zadnji poti. Ob odpr
tem grobu so se od njega 
poslovili društveni tovari
ši s sklonjenimi prapori, 
pevci pa so mu zapeli ža-
lostinko. 

Marica Jakič 

Kri, ki rešuje življenja 
Protekli todun so darovali kri na novomeški transfuzijski 

postaji: Anton Srebrnjak, Jože Vlšček. člana kolektiva IMV 
Novo mesto; Ervln Felkl, član kolektiva 2TP Novo mesto; 
Kani PeknlJ, Majda Slepec Angelca Nrnadlč. Kristina Avlrt, 
Marija Kastelic, Kani Zalokar, (lani kolektiva Ijibod Novo 
mesto; Bojan Ceh, član kolektiva Novoteks Novo mesto; 
Marica Dragan, gospodinja te CJolobinJeka; Drago Brrzovar, 
Zorija Mchlr. Marija IVolenjsck, Dušan Slana, Jo/.- Ruspnlnll«. 
člani kolokUvu PTT Novo mesto: Avgust liobič, član kolokti-
vn Krka Novo mesto; Avgust Mlkee, Stane Jakopin. V lasta 
t . i c i - . . ] i i c - . Rudi Gazvoda, Alojz Rozman, Joie IVnca, Prane 

. Nagelj, Valentin Levstik, člani kolektiva Krolaf Ncvo mesto: 
Ivan Prmllrc, Cedo Negovanovič, Gašper Pelko. Joie (iricar. 
Stane Kiililrr, Joie Vranlcar. Ciril U-šnjak, Hranko Sauer. 
iKVnci Vajeniške ic-U v Novem mestu. 

slovenskem kulturnem dru
štvu je sodeloval od vsega 
začetka, saj je bil kar 8 let 

Govednikova mama s Sod-
jega vrha p r i Semiču je 
konec avgusta praznovala 

80-letnico življenja 

društveni blagajnik, nato dve 
leti tajnik, zdaj pa je že če
trto leto predsednik društva. 
EDINOST obstaja že 40 let, 
ima lastne društvene prosto
re in uživa ugled v javno 
sti. Rojak Govednik nam Je 
prinesel poleg toplih pozdra
vov Slovencev iz Argentine 
tudi 10 dolarjev kot prispe
vek v tiskovni sklad Dolenj
skega lista, k i ga rojaki v tej 
deželi radi prebirajo. Lepo 
smo se mu zahvalili za obisk 
in pozdrave ter mu zaželeli 
srečno pot k družini v Ar
gentino. 

Prepričani smo, da bo po
slej prišlo na obi.sk starih 
krajev še več naših rojakov, 
k i že dolga desetletja žive v 
Južni Ameriki. 

Tg. 

Metlika bo prihodnje leto 

slavila 600-letnico 
Drugo leto v apr i lu bo poteklo 600 let, odkar 

se Met l ika v ohranjeni l i s t in i prvič imenuje 
mesto. To obletnico, k i hkra t i sovpada z dvaj
setletnico osvoboditve, naj b i Me t l i k a proslavi la 
i več javnimi pr i redi tvami ter ku l turn imi tu 
rističnimi, komuna ln imi i n gospodarskimi akc i 
jami , k i naj b i se raztegnile na vse leto. Prva 
vidnejša manifestacija je določena za 29. apr i l 
1965, zadnja pa naj bi bi la na državni praznik 
29. novembra istega leta. 

D a b i ta praznovanja i n akcije dobile zares 
množični značaj, je b i l m inu l i mesec osnovan 
odbor za proslavo 600-letnice .'Metlike, k i naj s 
komisi jo za propagando, komisi jo za prireditve 
in gospodarsko komisi jo poskrbi , da bo v te 
akcije vključeno vse prebivalstvo Met l ike. Poleg 
številnih javnih prireditev (proslave, domača 
in tuja gostovanja, folklorne-prireditve, razsta- • 
ve, predavanja, odkrit je spomenika i n spomin
ske plošče, izdaja metliškega zbornika -in 
turističnega prospekta, razširjena muzejska in 
turistična dejavnost itd.), so predvidena tudi 
mnoga komunama dela, predvsem pa naj b i do 
polne veljave prišla zasebna in ic iat iva vseh pre
bivalcev p r i ureditv i i n olepšavi nj ihovih domov 
in neposredne okolice. 

Odbor za proslavo 600-letnice Met l ike bo v 
kratkem skl ica l množični sestanek prebivalcev 
Metl ike, na katerem naj b i t i dopolni l i i n spre
j e l i načrt dela i n proslav, k i naj b i se prihodnje 
leto odvijale v Met l ik i . 

N a ta množični sestanek, k i bo v začetku 
decembra, pa odbor že danes vabi vse prebivalce 
Metl ike. 

Letna skupščina študentovskega kluba občin 
Novo mesto in Trebnje 

V Ljubljani je bila 17. no
vembra letna skupščina kluba 
študentov novomeške in tre
banjske občine. Udeležba je 
bila se kar dobra, saj se je 
skupščine udeležilo 50 šiuitcn-
tov in trije predstavniki druž
beno političnih organizacij lz 
Novega mesta, medtem ko se 
povabljeni predstavniki Iz 
Trcbnjccu skupščine niso ude
ležili, rii-.l.iI i jim bomn za
pisnik skupščine, da bodo se
znanjeni z vsebino dela. 

Ker je bila letos ena izmed 
••:..vmh misli na noši skupščini 
prav ta, da Je treba čimbolj na
vezati stike med študenti in do
mačo komuno, morda ne bi bilo 
napačno ln za bralce Dolenjske
ga UsLi celo zanimivo, da se se 
znanijo s problemi studentov lz 
njihovih vasi in krajev, z njiho
vim delom ln s težavami, z nji
hovimi uspehi ln neuspehi. Mor
da bo to prva poteza v našem 
prizadevanju, da se res vzpostavi
jo tesni sUkl mod StudenU v 
LJubljani ln med ljudstvom ter 
organizacijami v domačem kraju. 

Jože Falknor, študent 4. letnika 
gozdarstva lz Novega mosta, Jo 
podal predsedniško poročilo o do
lu klubu v preteklem šolskem le
tu. Delo Je bilo, resnici na ljubo 
povedano, eno lamod slabših v 
zadnjih nekaj leUh ln ie pred 
samo skupščino smo vsi čutili, da 
mora biti lc-to nekaka prelomni
ca, da se mora obrniti na bolje, 
kar morda kaze tudi dejstvo, da 
Je bila udeležba precejšnja ln da 
s« Je pozneje razvila So kar do
bru diskusiju. Sploh Je bilo opu-
*.•' zadnju lotu, odkar s« Jo 
ruzformlral skupuj z »krajem ne
kdanji klub okraja Novo mesto 
v voč manjših klubov, da Jo 
delo pešalo. Prav gotovo je za to 
voč vzrokov. Studijski pogoji po
stajajo lz leta v loto strožji tn 
ložjl ter puščajo študentom vedno 
manj prostega času. če hočejo le
ti Izvrševati svoje studijsko obve

ze zadovoljivo, kar Je njihova pr
va naloga. Marsikdo izmed štu
dentov si mora velik del proste
ga časa služiti še kake dinarje z 
raznimi deli, da se v vedno dražji 
LJubljani vsaj najskromneje pre
živi. Ne nazadnje pa je tudi res, 
da tudi pri študentih kakor tudi 
vsepovsod drugje v našem druž
benem življenju vse bolj zmanj
kuje ontuzlastov, ki M se »brez 
plačnemu« delu posvetili In se 
žrtvovali zanj ln se vse gleda sa
mo skozi prizmo dinarja. Prav go
tovo Je tudi res, kot Jo povedal 
tovariš predsednik, »da Je mnogo 
študentov aktivnih tudi v svojih 
organizacijah na fakultetah in 
drugih družbeno potlUčnth orgu 
nlh, tako da o prav nikakršni de
lavnosti ne moremo govoriU« 

Glavni točki diskusije, ki se Je 
razvila, sta bili štipendiranje ln 
delo kluba v prihodnjem obdob
ju. O štipendiranju je govorilo 
več studentov, precej pa Je o 
njem povedal tudi tovariš Doki, 
ki se Je skupščine udeležil kot 
predstavnik SZDL v Novem me
stu. Splošna ugotovitev Je, da Je 
klub premalo organizirano nasto 
».it prt vseh odgovornih člnlteljlh 
v borbi za čim boljšo ln čim po-
polnojšo politiko štipendiranja v 
komuni. Vemo tudi to, da sodu-
njo štipendijo zadostujejo lo zu 
50 odstotkov potreb »kromnegu 
študentovskega življenja. Zelo po
razne so statistike, ki kažejo, da 
Jo v Sloveniji ln verjetno tudi v 
novomeški ln trebanjski občini 
(točno podatke bomo šele dobili 
lz ankete), velik padec študentov 
lz vrst delavskih ln kmečkih dru 
žin. Po beseduh tovariša Doklu 
trenutno v novomeški oličlnl ta 
problem S«- nI tako lzrur.ll kol v 
drugih nušlh občinah, moramo 
se pa vsi truditi, da do tegu nit 
l)t> prišlo. Nu obtMnl precej raz
pravljajo o štipendijah ln njlho 
vth višinah, vplivajo nu ruznu 
podjetja ln ustanove, du nuj po 
možnosti zvišajo število štipendij 
ln njih visine, obenem p« je to

variš Doki zelo priporočil, da s* 
klub najtesneje poveže z novome
škimi srednješolci.' Tudi situacija 
v osmih razredih osemletk naj bo 
v programu dela kluba. Zato sta 
bila v novi odbor kluba izvolje
na tudi 3 novomeška gimnazijca, 
ki bosta skrbela za povezavo med 
sedanjimi ln bodočimi StudenU. 

Tudi e delu kluba v prihod
njem obdobju bom nekaj napisal, 
čeprav je veliko vprašanje, če bo 
novoizvoljeni 16-člunski odbor 
utegnil vse zamišljeno lepo izpe
ljati do konca, posebno če bo de
ležen tako malo podpore član
stva, kot Je bil dosedanji Naj
prej Imamo v načrtu spoznavni 
večer, na katerem se bomo vsi 
bolj spoznali, kar Je prvi pogoj 
za uspešno delo. Kot smo že 
omenili, bomo povečali stike t 
matično komuno, zato bomo obi
skovali gospodarske organizacije, 
kjer bomo prisluhnili njihovim 
načrtom ln težavam, na katere 
naletijo prt proizvodnji. Ml Jih 
Jem z vsemi njegovimi dobriinl 
ln slabimi stranmi. Proučevali 
bomo splošno družbeno ln poli
tično problematiko domučtli kral
jev ln prlrejull predavanja v tem 
smislu. Najtesneje bomo sodelo
vali T. novomeškimi srednješolci. 

, ln vplivali na vse dnjulco štipen
dij, da bodo ris vsaj najpotieb-' 
nejsl ln najbolj nadurjenl dobi" 
štipendijo zo študij, ki Jih veseli-
Vsi pa se bomo trudili, da Imnio 
dosegli čim boljše Studijsko usp** 
he, du bomo na delovnih me*"" 
čimprej koristili, |x> motnosti • 
domači kotmuU aH pa tud: kJ 0 

v širši domovini. 

Načrti so kar lepi ln upajm"; 
da Jih bomo ob vsestruiisl:c™ 
prlziidevanju vseh vsaj v veliki 
množini tudi realizirali, o čem« 
bomo seveda tudi poročali. Vse« 
bralcem Dolenjskega lista pa ' " i , 
Slljamo lz Bata skupštine n u J W 
tovariski pozdravi 

TONE KOTA" 

http://obi.sk
http://lzrur.ll


Bo delavska univerza 
res samo životarila? 

U p r a v n i k D e l a v s k t u n i v e r z e v B r e ž i c a h , J a n e z V o l j č a n š e k , k i je p r e t e k l i 
m e s e c p r e v z e l v o d s t v o te u s t a n o v e , m e n i , d a v s a k d a n j o s t p r e k l i c u j e v s e 
d e k l a r a c i j e o v l o g i i n p o m e n u i z o b r a ž e v a n j a , k e r z a n j n i m o č n a j t i p o 

t r e b n i h s r e d s t e v ! 
O Izobraževalnih oblikah, 

k i j ih je pripravila delav
ska univerza v Brežicah za 
letošnjo sezono, pripoveduje 
novi upravnik zavoda tov. Ja
nez Volčanšek. 

»Katere Sole in tečaje ste 
organizirali in kaj imate Se 
v programu?« 

»Na področju družbene 
vzgoje smo začeli z večerno 
politično Solo, k i Jo letos 
obiskujejo v glavnem mladi 
ljudje iz proizvodnje. Sluša
teljev je 30, vendar niso vsi 
člani Zveze komunistov. 

Program je precej obsežen. 
Po vaseh prirejamo trenutno 
predavanja o obrambni vzgo
ji . Ponazorjena so s filmi. 
Z obiskom smo ponekod za
dovoljni, ponekod pa se zbe
re zelo malo poslušalcev. Ta 
predavanja so tudi v delov
nih organizacijah. Zelo dobro 
so bila obiskana v Opekarni, 
pri kmetijski zadrugi v Bre-

1 žicah in v Tovarni pohištva. 
Drugod so za udeležbo slabo 
poskrbeli. Večerno ekonom
sko Solo obiskuje 25 sluša
teljev, k i so zdaj v IV. se
mestru. Uspešno poteka tu
di knjigovodski tečaj druge 
stopnje, v katerem je 29 slu
šateljev. 

Z občinskim sindikalnim 
svetom se dogovarjamo za 
organizacijo seminarja za 
predsednike delavskih svetov 
in upravnih odborov. Pričeti 
nameravamo tudi s seminar
jem za disciplinske komisije 
in seminarjem za komisije, 
ki odločajo o sprejema
nju in odpuščanju delavcev. 
Pr i kmetijski zadrugi v Bre
žicah bomo organizirali se
minar o higiensko tehničnem 
varstvu. Tovrstne seminarje 
bomo ponudili tudi ostalim 
podjetjem. V programu Ima
mo še seminar z« upravno-
socialno zakonodajo in semi
nar za komercialiste. Kmetij
sko gozdarsko podjetje želi 
svoje uslužbence izobraževati 
v strojepisnem tečaju. Delav
ska univerza tem željam ne 
bo mogla ustreči, ker nima 
na razpolago pisalnih strojev. 
Nadalje imamo zbrane tudi 
prijave za obiskovanje večer
ne osnovne Sole, s katero b i 
v kratkem lahko pričeli. Si
cer pa, kaj bi našteval, ko 
pa smo se znašli v takih te
žavah, da ne vem, če bomo 

te načrte lahko sploh uresni
čili.« 

»Bi hoteli povedati kaj več 
o teh težavah?« 

»2e tako komaj životari
mo, zdaj pa nas je prizadel 
še ukrep o plačevanju pri
spevkov za dopolnilno delov
no razmerje. Ta znaša 108 
odst., doslej pa smo plače
vali le avtorski honorar 17,65 
odst. od izplačanih honorar
jev. Ce bo to obveljalo in 
verjetno bo, ker niti naša 
republiška* zveza DU ne mo
re doseči nobenih olajšav, 
potem bomo porabili vsa raz
položljiva sredstva za vpla
čilo sedanjih in zaostalih pr i 
spevkov. 

Janez Voljčanšek, uprav
nik brežiške Delavske uni 

verze 

Podjetja se že tako izmokajo 
in bi zaradi manjših stro
škov najraje organizirali izo
braževanje v lastni režiji, 
zdaj pa bo verjetno le še 
malokdo pripravljen pri de
lavski univerzi plačati 100 
odstotkov večje stroške! Prej 
sem omenil večerno osnovno 
Solo. Kako bomo sploh lahko 
zaceli z njo ob takšnih dajat
vah? Tudi za' druge oblike, 
ki j ih organiziramo za indi
vidualne slušatelje, potem ne 
bo več interesentov.« 

»Koliko ste letos prejeli za 
svojo dejavnost?« 

»Milijon dinarjev iz sklada 
za šolstvo in 100.000 dinarjev 
iz sklada za prosveto in kul
turo. Ce bi hoteli uresničiti 
naloge, kakršne naj bi imela 
delavska .univerza v občini, 
potem bi se morala ta vsota 
v prihodnjem letu bistveno 
povečati- Na njenumu ob-

Od »Dnevnika na Pacifiku« 
do »Sedmih grešnikov« 

Plimo gledamo, se ob njih na-
smojomo, nizjezlmo. nutaloatlmo, 
kakor pač veli njihova vsebina, 
interpretirana v vlogah glavnih In 
epizodnih igralcev. Klimo, Id smo 
Jih »prejeli kot dobro. * posku
šamo cimdlje »pomniti, slabe fil
ma pa čimprej črtamo Iz misli. 
Včasih si zaželimo, da bt si to m 
to zgodbo na platnu spet oglodali 
To omogoči kinoteka, ki od časa 
do časa pripravi revijo najboljših, 
prevsem pa starejših svetovnih 
filmov. 

Na ra*t|l (Umov Jugoslovansko 
kinoteke od 1 do 7. decembra le
tos T Kinu »Krka« T Novem me
stu«. U Jo Je pripravil tukajšnji 
aavod za kulturno dejavnost, si 
bomo lahko po vrsti oglodali 7 
tilrmkth mojstrovin ( ameriških 
in 1 angleško, od katerih so ne-
ka'erv nastalo prod drugo svetovno 
vojno In ki le donos polnijo dvo
rane, kjerkoli Jih predira J« Jo. Tegu 
primanja pa so delatne le res naj
boljše stvaritve tako Imenovano 
fcertme tunetnosU. 

Ameriški (Um »Dnevnik • Poči
t k a , u leta 1M3. v katerem Igra
ta Proeton Foster in Uoyd Noian. 
Je na .sporedu 1. decembra Za 
njim »s vrstijo: 3. decembra — 
•merIMd »Notredamakl zvonar. 
<mlaJSa verzija nima pO Isto
imenskem mmonu Vietorja Hugoja 
is francosko Italijanska); S. do 

Naročite domači ted
nik bratu ali sinu, k i je 
Pri vojakih! 

cembra — angleški »Tretji človek«, 
s katerim Je Orson Welles zaslo
vel kot rettser ki glavni Igralec; 
4. decembra — ameriški »Ciganska 
deklica«; 5. decembra — amortsk! 
»Zbogom gospod Chips«; S. de
cembra — ameriški »Prigode CUce 
Kida« iz leta 1938 (igralca: Caeear 
Romero in Marjorie Weaver) m 
7. decembra — ameriški »Sedem 
grešnikov«. 

Predstave bodo vsak dan ob 17. 
In 19. uri; v nedeljo S. decembra, 
ko bodo na sporedu »Prigode 
Cisco Kida«, pa bodo predstave 
ob 10., IS., 17. In 19. uri. Cena 
vstopnic m ogled posameziuh 
predstav ne bo spremenjena. Zna
ten popust bo pri vstopnini ta 
ogled vseh filmov. Stalne vstop
nice bodo veljale aa I. red sedežev 
700 dinarjev, ss II. red 680 in za 
III. red 350. Vstopnice bodo v 
predprodaji pri blagajni kina T ča
sa rednih predstav od 27. de 30. 
novembra. Vsekakor velja takorl-
stltl ugodnost In si vse filme 
zapovrstjo ogledaUI 

P r i s r č n o v o i č i l o 
Dolenjska fanta, Id služita 

vojaški rok v Leskovem, pri
srčno pozdravljata prebivalce 
novomeške občine za dan re
publike, prav tako pa veljajo 
pozdravi vsem domačim, pri
jateljem ta znancem. Tone 
FahjanMč Iz Radovljc ln Ra
di K i r a r z Bučke. 

činskega odbora SZDL so bi
le o vlogi delavske univerze 
in izobraževanju odraslih 
povedane lepe misli, vendar 
je v praksi zadeva precej 
drugačna. Sedanji status tej 
izobraževalni ustanovi ne 
omogoča dovolj načrtnega in 
strokovnega dela.« 

J . T. Franjo Stiplovšek: P O M E N E K (linorez, 1923) 

Veliko pismo našim rojakom 
O b n o v e m k o l e d a r j u S I M z a i z s e l j e n c e 

Pri Slovenski izseljenski 
matici v Ljubljani je že iz
šel IZSELJENSKI KOLE
DAR za leto 1965. Zunanjo 
opremo, ki je že standard
na mikavnost izseljenskih 
koledarjev, krasita tokrat 
barvni fotografiji Metlike 
in Velenja. Etnografske sli
ke za mesece so delo akad. 
slikarja Jožeta Ciuhe, ima
jo pa še jedrnato razlago 
nekaterih etnografskih obi
čajev za posamezne mese
ce. Vsekakor prijetna in 
pomembna novost, ki kaže 
tanek posluh in domisel
nost pri urejevanju in o-
premi tega »zbornika« za 
naše izseljence. Obenem pa 
je koledar še lepo spriče
valo dosežkov naše grafič
ne industrije (tisk in kliše
ji CP »Gorenjski tisk« 
Kranj). Ob tej zasluženi 
pohvali zunanje in notra
nje podobe koledarja pa 
gre hkrati vse priznanje 
vsebinskemu izboru in 
smotrni ureditvi, tisti no
tranji ubranosti, »duši« iz
seljenskega koledarja, ki 
nemara prav v tem kole
darju za leto 1965 še po
sebno izrazito živi in diha. 

Na 240 straneh teksta in 
fotografij je toliko razno
vrstnega gradiva, zanimive
ga za nas doma in seveda 

še bolj za naše rojake po 
svetu. Naj omenimo le ne
kaj razprav, ki dajejo ko
ledarju njegov svojski »ob
raz«. Taki so članki: 

Jugoslavija in svet v letu 
1964, Svetovna federacija 
pobratenih mest, Deset let 
slovenskega pomorstva, 
Nove turistične pridobitve 
v Sloveniji, Pesem stare 
domovine, Istra in Istrani, 
Jadranska obala in drugi. 
Sem spadajo tudi štiri ve
like fotoreportaže V domo
vini 1964, 20 let SFR Jugo
slavije, Po Jugoslaviji, No
vo v slovenskih krajih. Će 
so te razprave in fotogra
fije še posebno zanimive 
za izseljence, so pa za nas 
doma pomembni članki iz 
življenja naših rojakov na 
tujem in o njihovih obiskih 
v domačih krajih: Pri naših 
v Ameriki (Ingolič), Zgodo-
dovina slovenske ženske 
zveze. Ob 30-letnici progre
sivnih Slovenk Amerike, Tri 
slovenska društva v Bue-
nes Airesu, Pri naših po
vratnikih v Zasavju, Tri 
desetletja in več so jih pri
čakovale ... Tehten prispe
vek za zgodovino naših iz
seljencev pa je seznam slo
venskega izseljenskega ča
sopisja v letih 1891—1945. 

To je le nekaj naslovov 

bogate vsebine v tem kole
darju, ki sta mu za uvod 
članek urednice Zime Vr-
ščajeve Novoletni pozdrav 
našim bralcem in govor 
Aleksandra Rankoviča Sta
ra domovina ceni rodoljub-
je naših izseljencev. 

če smo zgoraj napisali 
Veliko pismo našim roja
kom, je ta naslov vsekakor 
upravičen. Saj je ta kole
dar res veliko pismo, po
zdrav in naročilo vsem na
šega rodu, starejšim in 
mlajšim, ki živijo na tu
jem. Pismo in pozdrav do
movine za leto 1965. In naj 
navedemo še misel iz uvod
ne besede urednice kole
darja: 

»Ni lahka naloga v eni 
sami drobni knjigi prika
zati življenje ljudi in raz
voj Jugoslavije in še pose

bej Slovenije tako različ
nim bralcem... Rešujemo 
jo predvsem tako, da ob
javljamo čimveč slik, ki 
govore vsem različnim vr
stam naših bralcev najbolj 
zgovorno. Naj koledar, v 
katerem je opisano nekda
nje in sedanje življenje Ju
goslavije, hkrati pa tudi 
naših izseljencev nekdaj in 
danes, poglobi stike, ki jih 
gojimo med seboj, čeprav 
živimo v tako različnih dr
žavah! Naj še poglobi naše 
želje, da bi se srečali v Ju
goslaviji, na slovenskih 
tleh, v'stari domovini, v 
kateri spoznavajo vaši po
tomci deželo sodobnih to
kov naprednega razvoja!« 

Da, v uresničevanju te 
želje je tudi velik pomen 
in namen izseljenskega ko
ledarja za leto 1965. 

S. 

B R E Ž I C E : š o l a m b o l j š o 

m a t e r i a l n o o s n o v o ! 

Pridobitev Suhorja nad Metliko: novi prosvetni dom, 
bodoče kulturno žarišče tega predela metliške občine 

Občinski odbor sindikata 
delavcev družbenih dejavno
sti sklicuje za danes razšir 
jeno sejo o samoupravljanju 
v šolstvu. Za takšno Široko 
obravnavo so se v Brežicah 
odločili predvsem zaradi te 
ga, da bi se odkrito pogovo 
ri l i o vzrokih, ki zavirajo 
normalen razvoj šolstva. Raz 
prava naj bi dala rešitev za 
nekatera pereča vprašanja 
na tem področju družbenih 
dejavnosti. 

Družba nalaga šoli velike 
naloge in odgovornosti. Za 
uresničitev namenov o vzgo 
ji in izobraževanju pa je po 
trebno zagotoviti šoli primer 
no materialno osnovo in 
omogočiti potrebne prostore, 
v katerih bodo lahko razvile 
sodoben način pouka, šole 
naj bi se tudi osamosvojile 
kar j im novi način upravlja
nja že zagotavlja. Potrebne 
bodo spremembe v financira
nju šolskih zavodov, tako da 
bi postal osnova za dodelitev 
sredstev delovni program. V 
novdh pogojih naj bi se utr

dila tudi vloga sindikata. Na
loga sindikalnih podružnic 
bo, da bodo skrbele za uve 
IjavJjanje samoupravah or
ganov na šolskih zavodih in 
vzbujale pri prosvetnih de
lavcih več zanimanja tudi za 
druge družbene probleme. 

U r a u m e t n i š k e b e s e 
d e n a n o v o m e š k i 

o s n o v n i š o l i 
Na osnovni šoli »Katja Ru-

pena« v Novem mestu je bi
la 23. novembra ob 12. in 14. 
uri kulturna prireditev za 
višje razrede osemletke. V 
»Uri umetniške besede« je 
recitiral član Celjskega gle 
dališča Marjan Doli nar od 
lomke .iz Ca-akarjevlh. Sha
kespearovih, Wildovih, Ašker
čevih in Daudetovih del. Po
slušalci so disciollnirano 
spremljali izvajanja odlične
ga recitatorja. Marjan Poli 
nar bo prihodnji mesec go 
stoval tudi na učiteljišču in 
gimnaziji. 

M a r i j a n u N o v a k u v spomin 
Lepo spomladansko jutro. 

Življenje v mestu se poraja 
kot v nešteto drugih dneh. Le 
v sivino zavita mora okupaci
je m težki, t krvjo prepojeni 
ikornji tretjega rajha niso to 
pot obetali nič dobrega. 

Na srbskem pokopališču v 
Pančevu so bujno cveteli 
rdeči kostanji. Vkljub vsej 
svoji razbohoteni lepoti pa to 
jutro niso imeli občudovalcev. 

Pač! Kolona do smrti izmu
čenih je to jutro ob močni, 
do zob oboroženi straži nemo, 
a ponosno korakala proti po
kopališču, smrti nasproti. StU 
rideset jih je bilo, štirideset 
učiteljiščnikov in ostalih di
jakov ter njihovih profesorjev. 
Štirideset mladih življenj pr
vih množičnih žrtev okupator
ja in domačih izdajalcev. Le
ti so z zadnjimi pogledi boAi-

It komaj prebujajoio se nara 
vo m prelepo kostanjevo cvet
je, kot bi hoteli z enim samim 
pogledom objeti vse, za kar 
bodo vsak čas za vedno pri
krajšani. 

Kolona se je razdelila na 
dvoje, del proti kostanjevim 
deblom, del proti pokopališ
kemu zidu. še ostro brezduš
no povelj« — m itirideset 
mladih življenj je zadnjikrat 
poljubilo svojo domovino. Ni
kogar ni bilo, ki bi jim lajšal 
zadnje trenutke. Le rdeči ko
stanji so zadrhteli pod težo 
onemele mladosti. Globoko so 
sklonili svoje veje in s cvet
jem svoje pomladi zadnjikrat 
pozdravili ugasli cvet mlado
sti. 1 

Tudi ti. Marijan, si bU med 
njimi. Mlad, komaj lt pomla
di si imel za sabo. in ie si 

moral darovati svoji novi do
movini vse, kar si imel, svoje 
življenje. Brezduinost povam-
pirjenega nacizma ni imela 
meja. Izbrala je najboljše 
med najboljšimi in si tako iz
brala za svojo žrtev tudi tebe. 
Iztrgala te je iz toplega obje
ma tvo)ih staršev in v njih 
srcu zapustila nikdar pomir. 
jene bolečine, izgubo najdraž
jega in nadvse ljubljenega si
na edinca, nam, tvojim prija
teljem, resničnega, tovariša, 
domovini pa neustrašenega in 
mnogo obetajočega mladinca 
skojevca. 

Res, huda je bolečina, ki je 
nastala s tvojo smrtjo v srcu 
tvojih najdražjih in v nas, ki 
smo te poznali. Toda prepri
čani smo, da, četudi mrtev, 
nenehno šepečeš pesnikove 
besede: »Ne joči, mama! Za 

kar sem umrl, bi hotel še en
krat umreti.« V cvetu svoje 
mladosti si spoznal resnico 
in ji ostal zvest do zadnjcya 
dna svojega življenja. Ta res
nica pa ie obrodila s'.o'.e en 
sad' 

Mirno počivaj, Marijan, na 
domačem pokopališču! V nas. 
tvojih prijateljih in znancih iz 
mladosti, pa bo vedno blestel 
nepozabni lik pravega tovariša 
in mladinca, kakršen si bič ti. 

Tvoji sošolci in prijaUvji 
iz zgodnje mladosti 

Z nenelmo bolečino v srcu 
in o>> »pominu na nep-jzabnr 
trenutke iz i. 1941 obveščava 
prijatelje in znanec da soa 
nalnega sina Marijani prepe
ljala v njegov rojstni kraj in 
mu in'ipravi'a skromen domek 
na ismihelskem pokipaišču. 
Naj mu bo lahka domaČa 
zemljica! 

Fanti m Henrik Novak 
Stopiče 



ŠESTSTO LET METLIKE 
Kot bo Novo mesto drugo leto z mnogimi kulturnimi in gospo

darskimi manifestacijami proslavilo 600 letnico ustanovitve mesta, se 
tudi belokranjska Metlika pripravlja, da bo leta 1965 proslavila 
600 letnico svojega obstoja. Med listinami metliškega mestnega arhiva 
je namreč ohranjena tudi listina goriškotirolskega grofa Albrehta 
z dne 29. aprila 1365, izdana v Novem trgu pri Metliki, s katero jim 
ta potrjuje listino svojega prednika grofa Henrika, po kateri naj ima 
jo metliški meščani pravice, kot so jih bili od avstrijskih in koroških 
knezov prejeli kostanjeviški meščani. . 

Iz te listine, stare 600 let, je torej razvidno, da je Metlika sama 
šc starejša, vendar pa sta na žalost prva listina in morda tudi kasnejša 
ki govorita o Metliki kot mestu, izgubljeni. Mogoče sta bili uresničeni 
v enem številnih turških napadov, lahko sta izginili v kakem požaru 
ali kako drugače. 

Met l ika sama je v dolgih 
stoletjih doživela mnogo 
vzponov pa tudi padcev. 2e 
v 12. stoletju, ko se je pr
votna naselbina še gnetla 
ob potoku Metličici, je b i 

la Me t l i ka sedež Slovenske 
a l i Metliške marke, kasne
je je imela svojega dežel
nega glavarja, pravico do 
devetih sejmov, krvnega 
sodstva i td . B i l a je branik 
pred T u r k i , čeprav dosti 
krat porušen i n p ožgan, 
b i l a je za reformacije svo
bodno knjižno tržišče in 
vezni člen med slovenski
m i i n hrvatsk imi prote
stanti , imela Je mestnega 
sodnika, notranj i i n zuna

n j i mestni svet pa obrtni
ške cehe, korporacije in 
društva. V Me t l i k i je bi la 
osnovana prva pozama 
bramba na Slovenskem, 
prvo kranjsko svilno dru

štvo, prva dolenjska poso
j i ln ica, mesto je imelo pr
vo čitalnico na Dolenjskem 
i n prvo godbo i n delavsko 
društvo in prvega belo
kranjskega Sokola. 

In p r i vseh teh prven 
stvih je v teh stoletjih 
šestnajstkrat okusi la Tur
ke, potem pa še martoloze 
i n hajduke pa Italijane, 
Nemce, ustaše i n vlasovce 
v zadnji vojni . In občutila 
je požare in kugo i n druge 
bolezni, tlačanstvo, gospo
darske krize in izseljeva
nje. 

Gospodarske kr ize ! Teh 
pa n i bi lo malo! Naj se 
spomnimo samo t is t ih ob 
zamiranju fevdalnega reda 

in ob rast i zgodnjega pa 
tudi poznejšega kapitaliz
ma. Met l ika je takrat s 
svoj im izraz i t im meščan-
sko-kmečkim in obrtni
škim življem propadala in 
je ta propad pospešil tudi 
moćno odseljevanje l judi 
v razne evropske dežele in 
še zlasti v Ameriko. Tako 
se v zadnjih desetletjih 
prejšnjega stoletja n i veča
lo, v Me t l i k i n i t i število hiš 
ni t i število prebivalstva, 
saj je na pr imer Met l ika 
leta 1869 štela le 1169 pre
bivalcev, leta 1910 pa 1237, 
in je torej v dobrih 40 le
tih število njenih prebival
cev naraslo komaj za 68 
l judi . 

Tudj v predapr i lski Ju 
goslaviji in še prva-leta po 
osvoboditvi n i bi lo dosti 
bolje, posebno če pomisl i
mo, da je bi la leta 1953 
Met l ika edino mesto v J u 
goslaviji, k i je po številu 
prebivalstva nazadovalo. 
Takrat je bilo v mestu od 
1290 l judi 45 odst. aktivne
ga in 55 odst. pasivnega 
prebivalstva i n je od 580 
akt ivnih prebivalcev bilo 
le šest l jud i zaposlenih v 
industr i j i , pa še t i so se 
vozi l i v službo v Črnomelj. 

Prav i razvoj Met l ike se 
je začel šele leta 1956, ko 

je mesto dobilo prvo indu
str i jsko podjetje B E T I , k i 
se mu je dve leti nato pri
družila predi lnica tovarne 
N O V O T E K S , leta 1960 pa 
Inval idski zavod, kasnejši 
K O M E T . Danes je samo v 
teh treh industr i j sk ih cen
t r ih zaposlenih 850 oseb, 
kar je vsekakor lep napre
dek, če pomis l imo na leto 
1953. Temu pr imerno se 
razvijajo tudi trgovina, go
stinstvo, komunalna i n tu
ristična dejavnost, šolstvo, 
kul tura . Danes šteje Met l i 
ka b l i zu 1700 prebivalcev; 
s pritegnitvijo nove delov
ne sile i n gradnjo novih 
stanovanj pa bo v pr ihod
njih let ih število prebival
stva stalno naraščalo. 

Z novo asfaltirano cesto, 
k i je in še bo preko Čr
nomlja i n Vinice pa tudi 
preko Kar lovca i n Pl i tv ic 
povezala Slovenijo z mor
jem, je tudi Me t l ika udele
žena kot važen člen pre
hodnega in stalnega tur iz
ma. Ko lpa , vinske gorice, 
naravne lepote, zgodovin
ske i n folklorne znameni
tosti, vse to odpira tudi te
mu delu Bele krajine nove 
perspektive i n možnosti. 
Na v s e h p r e b i v a l c i h 
pa je, da te možnosti tudi 
izkorist i jo, da dvignejo 
blagostanje mesta in oko
lice i n Belo kraj ino še bolj 
odprejo domačemu in tu
jemu svetu. 

M e t l i k a v zadnjem soncu v letošnji vse preveč 
mokr i , deževni j e s e n i . . . 

» N E N A J D E M 

B E S E D . . 

17. novembra letos, 
b i lo je na semanji dan, 
je Anica Molek iz Me
tl ike našla pred metl i 
škim hotelom majhno 
žensko denarnico, polno 
tisočakov. K o je v oseb
n i i zkaznic i našla po
datke o lastnici , je o 
najdbi takoj obvestila 
postajo Ljudske mil ice. 
Olga Kvas iz Črnomlja, 

k i je denarnico s 85 ti
sočaki izgubila, je s po
močjo prijatelj ice vsa 
zbegana iskala izgublje
n i denar ves popoldan 
povsod, koder je dopol
dne hodila. Končno je 
njeno pri jatel j ico korak 
zanesel tudi v hotel, 
kjer je b i l a ta čas Mo-
lekova. H i t r o je obvesti
la Kvasovo, da je denar 
najden i n ta je pr ihi te la 
ponj. K o j i je Molekova 
izročila denarnico, je 
Kvasova dejala: »Nikoli 
vas ne bom pozabi la ! 
Ne najdem besed za za-
hv-ilo!« Anica Molek iz 
Metl ike zasluži za svoju 
poštenost javno pohalo! 

Kegina U r 

P o z c i r a v i z Z e m u n a 
Redni b ra l c i domačega 

lista, k i so p r i vojakih v 
Zemunu, iskreno voščijo 
vsem naročnikom in bra l -
r»m Dolenjskega l ista za 
29. november, ob tej prilož
nosti pa pošiljajo tudi do
mačim in vsem znanim pr i 
srčne pozdrave: Stane Hle-

• v i i i Hraste l j i n Maks 
Kore lc . 

Pomoč poplavijenceiti 
Zbiralna akcija za poplavljence se je v minulem 

tednu lepo odvijala. Na posebnem računu so se v 
tem tednu do torka opoldne zbrali prispevki: Kera
mika, Novo mesto — 7.000 din; Zdravstveni dom No
vo mesto — 50.000 din; sindikat Zdravstvenega duma 
Novo mesto — 25.300 din; Podmladek Rdečega križa 
na/Osnovni šoli Laze — 3.933din; sindikat uslužben
cev Občinske skupščine Novo mesto — 96.700 din; 
kolektiv otroškega vrtca Kandija — 14.000 din; sindi
kalna podružnica terenskega obrata Cestnega pod
jetja Novo mesto — 24,600 din; kolektiv Službe druž
benega knjigovodstva, podružnica Novo mesto — 
70.000 din; sindikat podjetja Klektro Novo mesto — 
37.150 din; sindikat centralnih obratov podjetja SGP 
Pionir Novo mesto — 51.210 din; sindikalna podruž
nica Komunalnega zavoda za socialno zavarovanje — 
28.2000 din. 

Slavka Janežič je v KO Rdečega križa SkOCjan 
zbrala 5.000 din; Janez Poreber pa je v 7. c. razredu 
Osnovne šole Novo mesto zbral 700 din. Mimo tega 
je bilo doslej zbranih oblačil v vrednosti 38.600 din. 

Vseh denarnih prispevkov se Je nabralo 1.122.907 
din. neupbštevaje milijon dinarjev, ki jih Je obljubil 
Novoteks. 

Janez P ickar i/. Ribnice na Dol. je eden Izmed najboljših lovcev tamkajšnje družine, 
l a m je odstrel i l velikega divjega prašiča, letos pa jelena. — Na s l i k i : zadovoljni 
Janez ob jelenu, k i ga je ustrel i l ob letošnjem prvem snegu (Koto: Drago IVlohar, 

fotoaiclji-, Ribnica) 

Me t l i k i so dekleta i n fantje v narodnih nošah p o s t a v d i l ^ t r a k 
vstop na novi J>el ceste, mizo, obloženo z domačimi ^ " ^ i ^ ^ f f i 
nageljne. Odsek od Met l ike do Črnomlja je širok z robn ik i vT* »etrov^in dopušča 
hitrost 80 k m na uro. Delavci Cestnega podjetja iz Noveg » » ^ » M » raea sr^j 
prekopal i 83.000 m> zemlje, vgradi l i 55.000 m» ^ ™ ! * S k 3 h e t o l ^ s £ . 
\ gradnji so sodelovale tud i 4 mladinske brigade - 1 » J Be la kra j ina 
k i so opravile 35.000 delovnih ur . Ob otvori tv i je P™*" 0 ™ ' » * vtntc-i ko bo 
v trdnem prepričanju, da bo sledi la enaka s avnost p r * o i « ' n a Vrn i t i , ko bo 

izročen prometu še zadnj i odsek: od Črnomlja «» Vinice 

Skoraj 
100 metrov 

v žrelo 
Radešce 

V nedeljo, 22. novem
bra, Je šestčlanska ekipa 
jamarjev iz Novega mesta 
prodrla 95 metrov globo
ke v žrelo nad izvirom 
Radešce pri Podturnu. 
Ker niso imeli lestev, se 
niso mogli spustiti do 
dna. Navzlic temu so bili 
zelo zadovoljni, saj je ta 
spust najgloblji v njiho
vem dvoletnem raziskova
nju po kraških jamah Do
lenjske. Pred vhodom so 
soglasno sklenili, da pohi
te domov v klub in čim
prej narede lestev za pri
hodnji spust do konca, 
kjer jih morda čaka voda 
Radešce, ki dela vsem 
prizadetim velike skrbi s 
svojo umazanijo. 

Zmanjšan dolg skupnosti do partizanske Bele krajine 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

dustri je ter kmeti jstva, še 
posebej pa za razvoj turiz
ma. O d l judi , k i živijo na 
tem področju, je v mars i 
čem odvisno, kako bodo 
znal i tako velike možnosti 
i zkor is t i t i . V nadaljevanju 
izjave je tov. Krese povedal 
tudi to, da lahko doslej 
moderniz i rani del te ceste 
smatramo tudi kot izpolni
tev t is t ih obljub, k i smo 
j ih part izanski B e l i k ra j in i 
dal i že med revolucijo ter 

da je doslej načeto grad
njo treba nadaljevati pro
t i V in i c i i n jo s tem dokon
čati. To bo lahko v pr ihod
njem letu, ko bomo praz
novali 20-obletnioo osvobo
ditve, najlepše dari lo naše 
družbe part i zanski Be l i 
kra j in i , je dodal tov. Krese 
in zaključil svojo izjavo z 
mis l i jo : »Cesta Novo me
sto — V in i ca bo nato pove
zala ta predel s Slovenijo, 
razbremenila bo ceste, po 
kater ih se zdaj odvija pro

met proti P r imorsk i i n bo 
ustva™* novo povezavo 
med avtomobilsko cesto z 
že ^ i e n o cesto B e k a — 
Zag1*- S tem bo belo-
kran)ska magistrala posta
la & * cesta področnega 
in slovenskega, pač p a j u -
gosSo^nskega: pomena.« 
" Bel* krajina lahko, torej, 
k o t ? S e kaže, k l jub znanim 
tež***?11 s sredstvi zatrdno 
upa. fla bo prihodnje leto 
m 0 d e r r u z i r a n m preosta
lih l 1 «n ceste do Vinice . 

To upanje je lahko tol iko 
bolj trdno tudi zategadelj, 
ker so osnovni mater ia lni 
pogoji za to 1 gradnjo že u -
stvarjeni, saj je v Me t l i k i 
asfaltna baza Cestnega po
djetja Novo mesto, najvaž
nejša objekta i n še ne-
moderniz iranem delu: most 
p r i Dragatušu i n most čez 
Ko lpo p a sta že zgrajena! 
Razen tega pa je teren, po 
katerem se bodo dela na
daljevala, veliko lažji kot 
je b i l dosedanji. 

E d i n i o d 

K a r l o v c a d o 

N o v e g a m e s t a 
»Takole srednja stvar je! V 

glavnem krparijo!« se je na- , 
smejal čevljar Anton Doltar iz -
Metlike, ko smo ga vprašali, 
kako kaj posel. Pravi, da je 
edini zasebni; čevljar od Kar
lovca do Novega mesta. Dela 
sam, brez vajencev in pomoč-
nikov. 

»Pred vojno,« pravi, »je bi
lo tu 24 čevljarjev, pa '-udi 
gostiln je bilo dosti. Zdaj pa 
je šlo vse v tovarne, čeprav 

se da nekako živeti, zdaj, ko 
nas z davki več tako ne pri-
Uslka.jo . . .« Dela tudi mod po
govorim ni dal iz rok. 

»Saj bi tudi jaz šel v In
dustrijo,« nadaljuje, wpa je 
predaleč do Novega me a. Po 
svetu pa ne grem. saj sem bil 
dovolj s partizani - t-3 Dal
maciji, Srbiji m Bosni in 
sploh povsod. Prt Ljubi tftcu 
som bil ranjen, pa ni biln 
preveč hudo .. .« 

Dela ima čevljar Dil iHr do
voli). Največ je menda popra
vil zervJcih čcviiev, pjsebno 
pe'*>:. zdaj pa r d h - ' •. že 
leV.Ja obutev, ko zima žug-i 
cez breg. 

Predsednik gospodarskega zbora skupščine SRS , tovariš Krese, je da l 'oh 
otvor i tv i obnovljene ceste Metlika—Črnomelj za javnost ^ j " 8 « posebno te javo, 
v kater i je poudari l pomen moderniz irane ceste za p o v f ^ r Bospodarske moči 
Bele kraj ine. Obnovljena cesta pa je prav tako pomembna^vso našo skupnost. 
Navk l jub invest ic i jskim težavam pa b i skupnost mora la P°'^.1j?redstva, da bi za 
20-letnico osvoboditve obnovi l i to cesto še od Kanižarice d 'JJj fc 0 D K o , P ' - s t * " 1 

bi se širša družbena skupnost vsaj delno oddolžila part"**^, ) " kra j in i za vse 
*- njene žrtve In vso pomoč, k i jo jc dala za zmag« *^ 0 , « c i j e 

TATOVI UKRADEJO TEDENSKO PROIZVODNJO 
Na konferenci o varnosti 

avtomobilov v Londonu so 
objavili presenetljivo vest za 
avtomobiliste. Zvedelo se Je, 
da samo v Londonu ukradejo 
vsako leto 35.000 avtomobilov, 
kolikor znaša tedenska proiz
vodnja celotne britanske avto
mobilske Industrije. 

Strokovnjaki so pazljivo 
klasificirali krajo avtomobi
lov in Jih razporedili v glav
nem v trt kategorije. 

Tatovi kradejo avtomobile 
zaradi stvari, k i so v vozilu, 
zato, da b i lahko s pomočjo 
avtomobila nekdo storil kak 
zločin in končno kradejo za
radi zabave. 

Velikemu številu kraj v 
Angliji bi se lahko izognili, če 
bi imeli britanski avtomobili 
na volanu posebne ključav
nice. Toda Angleži, narod, k i 
tako zelo ceni denar in zaseb
no last, so glede števila avto-

m 0 t \ J n ki imajo na volanu 
v**3J* ključavnice, med 
zadnji v E v r o p ) 

V e d n o v e č e v r o p s k i h 
i n j a p o n s k i h 
a v t o m o b i l o v 

Številke, ki pojasnjuje
jo uvoz tujih avtomobilov v 
ZDA v prvih šestih mese
cih letošnjega leta, potrjuje
jo to, kar Je bilo že Jasno 
opaziti v lanskem letu. da 
se namreč ameriški kupci 
vedno bolj zanimajo za ev
ropska vozila. Tako so na 
primer v prvi polovici letoš
njega leta Američani uvo/.ili 
173 397 avtomobilov iz Za
hodne Nemčije (proti 138X133 
v prvih Sastih mesecih lan
skega leta), 41.734 lz Velike 
Britanije (35.0181, 24.922 iz 
Francije (18.408), li.442 iz Ita
lije (6391). Tudi Japonski av-
totOObill vzbujam se-duj v 
ZDA vedno več zanimanja: 

v prvih treh mesecih letoš
njega leta so jih uvozili 6232 
v primerjavi s 3311 v istem 
obdobju lanskega leta. 

K a z n o v a n z a r a d i 
t r g o v i n e s K i t a j s k o 
Ameriškega trgovca z umet

ninami Granta Hittonn, ki Je 
bil nekoč mormonski misi
jonar, so pogojno kaznovali 
z 18 meseci zapora in I kaz
nijo 30oo dolarjev, ker je kr
šil zakon o prepovedi trgo
vanja s sovražnimi država
mi. Za 30.000 dolarjev Je 
namreč kupil razne umetni* 
Ako predmete, uvožene Iz Ki
tajske. Po Izreku obsodbe Je 
sodnik dejal, da Hittonn nI 
kaznoval z zaporom zato. 
ker je mostevul dejstvo, da 
ima družino. 

I Najlepši 
AVTO 

I NASVETU , 
S 09***u avtomobil 
j jd"* 8 produkcije ferran 

V*®** turismo je najlep 
i fn > r t o , l »bt l na svet«1- DO 
} smučka le P r i J l l a 

j JN* av\omol>il.skih stro-
j noskov lz sedmih dr-
i rezulta« ankete. 
1 Hi V e »zvedel zahkidno-
1 f**1*1 tedn. k Rt-vue z 
1 V O f e m : »Kateri avto 
1 ̂ > danes hljiepšl na 

I A* krrar-i 250 C/T so gia-
1 <ffi* *t:rj e zahodnimem 

i » i * " * 4 novinarja, nada-
1 lje K *» novinar i '- ^"od-
1 &e2Y** in Italije. Ferra 
I ft C L 0 * i " je navdušil 
1 s • u * ) enostavno, t 'da 
j ol<**:> linijo, b:*ato 
> f>' °Premo ter Izred-
1 no "4t»Jiv<>v j . , 

V; l l i 0»|_ 

« " , W R e š l j i v u s p e h ! 

— To je t ist i fort issimo, o katerem sem t i p rav i l ! 

S M E H S T O L E T I J 
K o so ga obtožili protidržavnega delovanja i n m u po

vedali, da ga je trideset porotnikov obsodilo na smrt, je 
Sokrat dejal: 

»Porotnike pa je obsodila na smrt narava.« 

V zrelejših let ih je Alc ib iad kup i l lepega psa, za kate
rega je plačal sorazmerno visok znesek. K o je pripel ja l žival 
domov, j i je takoj odrezal rep. Pr i jate l j i so m u to očitah 
m povedali, da povsod govorijo o tem odrezanem repu. 

»Dobro«, je meni l Alc ib iad, »dokler govorijo o repu 
mojega psa, pusti jo mene p r i miru.« 

Sokratovemu učencu i n poznejšemu učitelju filozofije 
Antistenu iz Aten je hotel nekdo napravi t i veselje i n mu 
rekel : / 

»Ljudje te zelo hvalijo.« 
»Kaj pa sem stor i l neumnega, da me hvalijo?« se je 

prestrašil filozof. 

V razgovoru o vojni je nekdo dejal: 
»Vojna bo reveže povsem uničila.« 
»Kje neki!« je pr ipomni l Antisten, »rodila bo še mnogo 

novih.« 

Tud i filozof Ar is t ip iz Cirene je b i l Sokratov učenec. 
Nek i človek se m u je pohval i l , da knjige kar požira. 

»Niso bolj zdrav i t ist i , k i več požirajo, temveč t ist i , k i 
bolje prebavljajo,« m u je pojasni l Ar is t ip . 

S a š a D o b r i l a : A R G O N A V T E 
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Še več stika z z apos l en im i ! 
P r e d o b č n i m i z b o r i s i n d i k a l n i h p o d r u ž n i c v b r e ž i š k i o b č i n i 

Zadnja seja Občinskega sin
dikalnega sveta v Brežicah 
je bila pbsvečena organizacij
sko kadrovskim problemom, 
razpravi o pripravah na obč
ne zbore sindikalnih podruž
nic in razpravi o programu 
dela. 

Mimo izpopolnitve orga
nizacijskih oblik in razbre
menitve nekaterih kadrov je 
naloga sindikalnega sveta in 
občinskega odbora, da orga
nizira vse delavce v sindikal
ne podružnice, tudi tam, kjer 
tega še niso naredili. To je 
problem predvsem pr i pod
jetjih s sedežem izven obči
ne. Treba je posvetiti več 
skrbi zaposlenim pri zaseb
nih obrtnikih, saj j ih je na 
področju občine blizu 350. 
Ne sme nam biti vseeno, 
kakšne osebne dohodke ima
jo, koliko časa delajo in 

Pomoč 
še prihaja 

Na občinski odbor Rdeče
ga križa v Brežicah še ve
dno prihajajo obvestila o 
pomoči za poplavljene kra
je. Glavni odbor Rdečega 
križa Slovenije je za celjski 
okraj namenil pol milijona 
dinarjev pomoči, k i jo bo
do razdelili vsem prizade
tim občinam. Centralni od
bor R K Jugoslavije je pri
speval celjskemu okraju mi
lijon dinarjev. Od skupne 
vsote bodo dobili v Brežicah 
600 tisoč dinarjev, T Krškem 
300 tisoč dinarjev in v Sev
nici 1S0 tisoč dinarjev. Osta
nek bosta prejeli občini La
ško in Celje. 

Občinski odbor Rdečega 
križa is Pirana Je namenil 
občinama Brežice in Krško 
po 50.000 dinarjev. Kolektiv 
tovame čevljev »Planika« It 
Kranja je poslal obč. odboru 
RK v Brežicah 56 parov čev
ljev. Del prejete pomoči so 
že razdelili, drugo pa bodo 
poklonili vsem tistim. U so 
bili najbolj oškodovani. 

V S e l i l i o b č a n i s o m i 
u r e j a j o c e s t o 

V Selih pr i Dobavi so se 
prebivalci sami odločili aa 
popravilo ceste, k i polja sko
zi vas. 2e dve nedelja zapo
vrstjo so se zbrali pri pro
stovoljni akciji. V delovni 
skupini j ih je delalo okrog 
20. Ven so rade volje prijeli 
za krampe in lopate, saj so 
delali zase, za svojo vas. 
Krajevni odbor v Dobovi je 
poskrbel le za odtočne cevi. 
Zanje je moral odšteti 70.000 
dinarjev. Tudi delež vašča-
nov ni majhen. S prostovolj
nim delom so prihranili do 
brili 150.000 dinarjev izdat
kov. Za udeležbo pri tej ak
ciji zaslužijo pohvalo. S svo
j im delom so dali dober 
zgled tudi drugim krajem v 
občini. 

sploh kako je zanje poskrb
ljeno. 

Posebno mesto zasluži raz
prava o organizacijski obliki 
sindikalnih podružnic na šo
lah. Današnji plenum o šol
stvu bo najbrž tudi o tem 
konkretno sklepal. 

4011 članov sindikata je se
daj vključenih v 60 sindikal
nih podružnic v občini. 
Včlanjenih ni približno 1080 

zaposlenih pri zasebnikih in 
v vojaških ustanovah. 

V razpravi o bodoči ka
drovski sestavi novih vod
stev je treba upoštevati, da 
je v sedanjih vodstvih malo 
mladine, čeprav imamo med 
članstvom 12,8 odstotka mla
dih ljudi, so v vodstvih za
stopani samo s 6,5 odstotka. 

Za uspešnejše delo bo tre
ba namesto dosedanjih stal-

Drobiž iz Dobove 
• V Dobovi bodo letos porabi

li za posipavanje krajevnih cest 
in poti 600 tisoč dinarjev. Odbor
niki krajevnega odbora so odre
dili za vas Gaberje 200 tisoč di
narjev, za Sela prav tako 300 ti
soč- dinarjev, za Rigonce 100 tisoč 
dinarjev ln za Mali obrez 70 tisoč 
dinarjev. Ostanek je namenjen za 
pluženje cest pozimi. Občinska 
skupščina Je prispevala sa ureja
nje cest 300 tisoč dinarjev. Kra
jevni urad daje za komunalne po
trebe precejšen delež sam, ker go
spodari z brodom na Mostecu Ir 
upravlja pokopališče. 

• Med nalogami, ki jih name
ravajo v Dobovi izpolniti se v 
tem mesecu, je tudi ureditev jav
ne razsvetljave. Predračun zanjo 
znaša milijon 800 tisoč dinarjev. 
To Je velik izdatek in ga krajev
ni odbor ne more pokriti. Na po
moč so priskočila podjetja. Obrt
no kovinsko podjetje bo zastonj 
napravilo tri kovinske drogove, 
podjetje za popravljanje voz je 
prispevalo 250 tisoč dinarjev v de
narju in je prav tako napravilo 
tri drogove, livarna pa je prispe
vala gotovino za eno kompletno 
luč. S skupnimi prizadevanji so 
torej Dobovčani uresničili načrte 
za javno razsvetljavo, ki si jo že 
dolgo želijo 

• Prebivalci Dobove bi imeli 
radi tudi javno tehtnico, vendar 
jim krajevni odbor ne more 
ustreči. Za to nima dovolj finanč
nih sredstev. Za pomoč so zapro
sili občinsko skupščino in upajo, 
da bodo dobili ugoden odgovor. 
Ljudje kupujejo premog vsako le
to kar tako »na čez«, brez tehta
nja. Razumljiva je, da niso za
dovoljni in da se upravičeno pri
tožujejo. 

• V dobovskem okolišu veliko 
razpravljajo o ustanovitvi krajev
ne skupnosti. Radi bi jo imeli 
čimprej, ker st od nje marsikaj 
obetajo. Odborniki krajevnega od
bora menijo, da bi ji morali pre
pustiti gospodarjenje i gramozni
co, ki jo trenutno izkorišča bre
žiško komunalno podjetje. Sodijo, 
da to ni pravilno, ker to podjetje 
ne skrbi za komunalna dela na ob
močju 1/obove. Ce bi gramoznico 
upravljala krajevna skupnost, po
tem bi prevzela tudi dolžnost pri 
urejanju kraja. Vsa nujna dela bi 
bila lahko opravljena sproti! 

• IZ. novembra so nastopili pri 
nas igralci prosvetnega društva 
»Bratov Milavoev« is Brežic z igro 
Filumena Marturano. Z res lepo 

č e s t i t k a z a 2 9 . n o v e m b e r 
Dolen jsk i fantje, k i s lu 

žijo vojaški rok v Volčah 
p r i To lminu , čestitajo vsem 
delovnim l judem za praz
n ik republike. Pozdravljajo 
tudi svoje starše, fante i n 
dekleta ter ostale znance. 
Ivan Volčanšek iz Volč
jega, Franc Mo lan iz Silov-
ca, Anton B la tn ik iz V i -
sejca, Stanko Šinkovec iz 
Serniča, Stane Ramovš iz 
Hras t a i n Jože Beber iz 
Dragovanje vasi p r i Čr
noml ju. 

Novo v Brežicah 
• Obiskovalci brežiškega kina 

si bodo med prazničnimi dnevi 
lahko ogledali slovenski tlim »Ne 
Joči, Peten. To filmsko delo 
obravnava partizansko tematiko in 
kritika ga je sprejela s pohvalo. 
Dve predstavi sta na sporedu že 
27. novembra, tri pa na praznik 
29. novembra. Vsi tisti, ki še niso 
vldetli odličnega filma »Kozara«, 
lahko obiščejo matinejo v nedeljo 
di .poldne. V ponedeljek bodo v 
H rožicah predvajali dokturteonvrni 
film is španske revolucije z naslo
vom »Umreti v Madridu«. 

• Do dneva republike bo v Bre
žicah dokončana stanovanjska hi
ša, U jo gradi Splošna lioJnlAnica 
v Brežicah za svoje uslužbence. V 
njej bo dobilo stanovanje deset 
družin ln dve samski uslužbenki. 
Za. 1» *••> 11 se bodo selile v nova 
stanovanja tudi drftzlne pripadni 
kov JLA. V novi stolpnici Je na-
iiumjenih zanje 20 stanovanj. 

• V soboto so v prodajalni 
Mestne pekarne prodali rekordno 
tmiosins kruha. V Brežicah Je bil 
sejem in s&radi tegu Je prišlo v 

mesto veliko ljudi iz okolice. Tr
govina s kruhom Je bila polna 
kupcev vse do 12. ure. Prodajalka 
je povedala, da so ljudje pokupili 
okrog 500 kilogramov kruha. Pro
met Je ob sobotah vedno velik in 
peki začnejo delati te ob treh 
zjutraj. Normalno prodajo po 180 
kilogramov črnega kruha ln 120 
kilogramov belega kruha. Približno 
toliko ga proda tudi zasebna pro
dajalna pri Slivniku. 

• Na trgu Je bi In v soboto ve
lika i/bira sadja in solat«. Jajca 
so bila po 55 dinarjev kmetijska 
zadruga p« Jih Je prodajala po 
30 dinarjev. Ta Jajca so prišla lz 
uvozu Mleko so prodajali po 70 
dinarjev liter. Taksna Je v zad
njem tednu tudi ovna v mlekarni. 
Podražilo se Je torej za 10 dinar
jev. Ostali cen«-: enddvlja 120 do 
150 din kilogram, radič 130 dinar 
jev kllogTiuu, Jubolka 100, hruške 
80 do 100 dinarjev, kislo zelje In 
kisla repo 100 dinarjev ln celi 
orehi 200 dinarjev kilogram. Me 
rtca sira ln smotane je Ima kot 
običajno po 80 dinarjev. 

Igro so nas vsi nastopajoči, še po
sebej pa tov. Zagodetova v vlogi 
Fllumene Marturano in tov. Metel
ko v vlogi don Domenika priteg
nili in nam z lepo predstavo nu
dili lep umetniški užitek. Brožiča-
ni so se nam že večkrat predsta
vili z dobrimi deli in odlično igro. 
Ker si je igro ogledalo zelo malo 
ljudi, se moramo Dobovčani resno 
vprašati: zakaj kažemo tako malo 
zanimanja za kultumo-umetnlške 
nastope? 

BREŽIŠKE 
V E S T I 

• V počastitev dneva republike 
bo v soboto, 28. novembra zvečer 
v prosvetnem domu proslava. Na
stopali bodo pionirji, mladinci, 
pionirski in mladinski pevski zbor, 
harmonikarji, folklorne skupine ter 
orkester. Svojce padlih borcev, Id 
bodo na proslavi, bodo pionirji ob
darili z izdelki, ki so jih naredili 
pri tehničnem pouku. 

K. P. 

nih organizirati občasne ko
misije, k i bodo lahko mnogo 
kvalitetneje in predvsem stro
kovno obdelale določen pro
blem. 

Sindikalne podružnice naj 
decernlbra organizirajo razgo
vore z zaposlenimi po oddel
kih, obratih in ekonomskih 
enotah, da bodo izbrali pro
bleme, k i najbolj težijo za
poslene. Tako bodo tudi obč
ni zbori lahko imeli bolj de
lovni značaj in ne samo ma-
nifestativnega, kot je bila 
doslej navada. 

Da bi delo s pripravami na 
občne zbore kar najbolje ste
klo, bomo v prvih dneh 
decembra sklicali sestanek 
predsednikov sindikalnih po
družnic. Pred zbori pa je 
treba urediti tudi še neka
tere stvari v podružnicah: 
ureditev evidence članstva, 
članskih knjižic, finančnega 
poslovanja in drugo, da bo
mo lahko stopili pred ljudi 
in položili račun o delu v 
preteklem letu. 

IVAN 2TVIC 

B r e ž i c e : n a s e j m u n i č 
p o s e b n e g a 

Sobotni prašičji sejem v 
Brežicah ni bi l posebno do
bro obiskan, saj je bilo na
prodaj le 1000 manjših in 300 
večjih pujskov. Manjši so ve
ljali največ do 400 din kilo
gram žive teže, pri večjih pa 
se je gibala cena med 350 in 
370 dinarji. Prodanih je bilo 
1150 prašičkov. 

T u d i p ion i r j i z osnovne šole II. v Brežicah so za po
moč poplavl jencem organiz ira l i akci jo. Nab i ra l i so 
staro železo, papir i n steklenice. Posamezni razredi i n 
učenci so kar tekmoval i med seboj, kdo bo zbra l več 
za male tovariše, k i j i h je poplava najbolj prizadela. 
Z a 1504 ki lograme papir ja, 140 ki logramov pločevine, 
80 ki logramov železa i n 176 steklenic so i zkup i l i 30.000 

dinarjev, lep prispevek za prizadete součence 

V s o b o t o n a s e j i o b č i n s k e 

s k u p š č i n e v B r e ž i c a h 

V soboto, 28. novembra, 
bo v Brežicah seja občinske 
skupščine. Svet za zdravstvo, 
svet za socialno varstvo, svet 
za delo in svet za prosveto 
in kulturo bodo za to sejo 
pripravili poročila o svojem 
delu. Na dnevnem redu je še 
sprejem odloka o voznih 
olajšavah za šolsko mladino, 
ki se prevaža v šolo z avto
busom. Skupščina bo dopol
nila tudi odlok o družbeni 
pomoči nepreskrbljenim v ob

čini, sprejela bo odlok o do
ločitvi varstvenega pasu za 
zavarovanje vodnih virov bre
žiškega vodovoda v Brezini 
in odlok o določitvi vodnih 
zemljišč v občini. 

Naštetim odlokom se '>o-
sta pridružila še odlok o pri
znavanju olajšav samoplačni
kom pri zdravstvenih storit
vah in odlok o pavšalnem pla
čevanju službe za osemenje
vanje goved. 

Največ nesreč zaradi slabe organizacije dela 
V sevniški občini z zaskrb

ljenostjo ugotavljajo, da ima
jo podjetja premalo posluha 
za higiensko tehnično var
stvo. To dokazuje veliko šte
vilo nesreč take vrste, k i se 
ob upoštevanju varstvenih 
predpisov ne bi smele pripe
titi. Delovne organizacije se 
vse preveč obotavljajo, kadar 
je treba izšolati strokovnjaka 
za HTV službo. Zal j im je iz
datkov za šolanje, pri tem 
pa pozabljajo, da je to za 
podjetje in za družbo le 
dobro naložen prihranek. 
Služba higiensko tehničnega 
varstva je najbolje organizi
rana v Kopitarni. To podjet
je je tudi edino, k i je po
slalo varnostnega tehnika v 
šolo za varnostne inženirje v 
Kranju. 

V obdobji\, od januarja do 
oktobra letos so v občini za
beležili že 195 nesreč pri de
lu! Od tega je nastalo kar 
34 poškodb zaradi nesmotr
nega načina dela, 21 zaradi 
premajhnih izkušenj in 20 
zaradi slabe poučenosti o 
varnosti, naglice in nedisci
pliniranosti. Med poglavitni
mi vzroki-je torej slaba or
ganizacija dela in nezadostna 

T u d i v Š e n t j u r j u 
ž e t e č e v o d a 

V Šentjurju p r i Bregu 
so pričeli gradit i vodovod 
pred po l leta, pred deseti
m i dnevi pa so že p i l i vodo 
iz nove napeljave. Grad i l o 
je 12 liišnih lastnikov. Re
zervoar je oddaljen p r i b l i 
žno 300 metrov od sredi
šča vasi, težave pa so ime l i 
s prekopavanjem ceste i n 
izpeljavo cev fpod dvot i rno 
železniško progo. V s i stro
ški znašajo približno 600 
tisoč dinarjev, če ne upo
števamo načrtov, k i j i h je 
brezplačno pr ip rav i l Zdrav
stveni dom iz Laškega. Vo
do bodo napel jal i tud i do 
železniške postaje Breg i n 
petih bližnjih sosedov. 
Zdaj s i bodo v Šentjurju 
ljudje lahko ured i l i sani 
tarne naprave, veseli pa so 
že same pitne vode, saj so 
do sedaj p i l i kapnico i n 
talno vodo. 

S. S K O C I R 

usposobljenost delavcev na 
delovnem mestu. Največ de
lavcev se je poškodovalo pri 
raznih delovnih strojih (36). 
Sledijo nesreče na javnih ce
stah, razni padci in poškod
be oči.- Od 195 ponesrečencev 
je bilo 172 moških in 23 
žensk, število nesreč pr i ne
katerih podjetjih močno na
rašča, v splošnem pa v ob
čini ni porasta niti težnje po 
upadanju. 

Tudi delovni pogoji niso 
najboljši, kar prav tako vpli
va na delovni potek in po
čutje delavcev. Meritve eko
loških pogojev dela so bile 
opravljene v vseh podjetjih 

in delovne organizacije so do
bile ob tej priložnosti ustrez
ne nasvete. Zanimiva je ugo
tovitev, da celo tam, kjer so 
tovarne nove, izmerjene vred
nosti ne zadoščajo predpisa
nim normam. To velja zla
sti za umetno razsvetljavo 

K O N F E R E N C E 

S O U S P E L E 

Krajevne konference 
Socialistične zveze v obči
ni Sevnica so mimo in 
splošna ocena je zelo 
ugodna. K temu je pripo
mogla predvsem temeljita 
priprava. Vse konference 
so bile dobro obiskane in 
udeleženci so živahno po
segali v razprave. Krajev
ni odbori so kritično pre
gledali uspehe in neuspehe 
dosedanjega dela, občani 
pa so dodali Se svoje pri
pombe. Našteli so tudi vr
sto kritičnih mnenj zara
di neizpolnjenih obljub 
občinske skupščine pri 
urejanju raznih komunal, 
nih problemov. 

S e m ' n a r j i z a u p r a v 
l j a v c e v S e v n i c i 

Občinski sindikalni svet 
pripravlja skupno z delav
sko univerzo v Sevnici semi
nar za predsednike delavskih 
svetov in upravnih odborov. 
Na zadnjem sestanku pred
sedstva ObSS je bil sprejet 
tudi sklep o sistematič
nem • izobraževanju upravljal-
cev. Vsak član kolektiva, k i 
v samoupravnih organih za
stopa interese podjetja, naj 
bi sčasoma osvojil kar največ 
znanja za uspešno odločanje. 
Skozi različne oblike šole za 
upravljalce naj bi šli tudi 
tisti, k i za sedaj še ne so
delujejo v organih upravlja
nja, a bodo prej ali slej pri
šli na vrsto. Sindikalne po
družnice že sprejemajo pred
loge za prvi seminar in se 
bodo te dni odločile, če naj 
bo seminar med delovnim 
časom ali v večernih urah. 

in ropot. Podatki za ventila
cijo in mikroklimo so boljši. 
Za odpravo teh pomanjklji
vosti bi bila potrebna velika 
finančna sredstva, ponekod 
pa j ih tudi ni mogoče odpra
viti. Delovne organizacije bo
do morale vložiti še mnogo 
truda in denarja, če bodo 
hotele izboljšati delovne po
goje v svojih obratih. Marsi
katero podjetje se bo še 
moralo odločiti za zaposlitev 
strokovnjaka za higiensko 
tehnično zaščito, ker brez 
dobre varstvene službe ne 
bo moglo napredovati. 

O t v o r i t e v v o d o v o d a 
v R a d e i u 

V gorskem naselju Rad-.-ž 
je po dvoletni gradnji za le
tošnji občinski praznik pr i 
tekla po ceveh voda. Grad
njo vodovoda je organiziral 
odbor Rdečega križa v Loki, 
k i je poskrbel za načrte in 
zbral denarna sredstva v zne
sku 100.000 dinarjev. Na vo. 
dovod so sc do sedaj prikl ju. 
čili trije posestniki, spomla
di pa se bo še eden. Ljudje 
so zelo zadovoljni, ko so pri
šli do zdrave pitne vode, k i 
ima tudi močan pritisk. 

Sk. 

S E V N I C A : v s i n d i k a t i h n a j 

s o d e l u j e j o t u d i s t r o k o v n j a k i 

T e ž a v e v r t c a 
v S e v n i c i 

Učilnico otroškega vrtca, 
k i Je b i l a v spodnj ih pro
stor ih sindikalnega doma 
J U G O T A N I N A , je poplav i la 
rečica Sevničha. Parketna 
t la so b i l a uničena i n ko
maj , d a so opremo pravo
časno umakn i l i na varno. 
Sedaj imajo začasni pouk 
v Taborniškem domu, k i 
p a je precej od rok i n n i 
m a parketnega poda. T u d i 
pros tor je tam za 30 otrok 
premajhen. 

Sindikalne podružnice de
lovnih organizacij v občini 
Sevnica sc pripravljajo na 
občne zbore. Letos so se od
ločili, da bodo sklicali obč
ne zbore najprej v vseh 
ekonomskih enotah. Tam bo
do izvolili delegate za občni 
zbor sindikalne organizacije 
v podjetju. Ob takšnem na
činu bodo lahko prišli do 
besede vsi člani kolektiva. 
Njihove kritične misli in že
lje bodo nato delegati prene
sli na konferenco celotne 
podružnice. Osnova za raz
pravo naj bi bile tokrat sna-

SEVNIŠKI 
V E S T N I K 

Uze strokovnih služb v pod
jetjih. Iz tega sledi, da bo
do obravnave na sindikalnih 
zborih zelo konkretne. Po
družnice se bodo otresle 
dosedanjega manifestativne-
ga značaja dela in se usme
rile na aktualne probleme 
gospodarjenja v podjetjih, 
na organizacijo proizvodnega 
procesa, utrjevanje organov 
samoupravljanja, urejanje no
tranjih odnosov in organiza
cijo kadrovsko socialne služ
be. 

V vodstva sindikalnih orga
nizacij bodo predlagali ljudi, 
ki bodo sposobni reševati 
odgovorne naloge, kakršne 
čakajo sindikate v prihod
njem obdobju. Težili bodo za 
tem. da bi vnesli v delo sin
dikatov vrv strokovnosti. 



ZAPISKI IZ RAZPRAVE O KMETIJSTVU V OBČINSKI SKUPŠČINI KOČEVJE 

KOČEVJE: vso ponuje no zemljo vzeti 
Kmetijstvo, ostareli kmet

je in zemlja, k i je ne more
jo več obdelovati — to je 
bilo že večkrat predmet raz
prav na sejah skupščine, sve
ta za kmetijstvo in gozdar
stvo in drugih organov. Tako 
je bilo k m e t i j s t v o tudi na 
zadnji seji 17. novembra 
osrednja točka dnevnega re
da, razprava pa se je odvila 
ob poročilu o karti intere
santnih zemljišč za družbe
no proizvodnjo. Pri tem gre, 
kakor smo pisali že zadnjič, 
za zajetje vseh tistih zaseb
nih površin, k i so primerne 
za družbeno proizvodnjo, 

KOČEVSKE 
NOVICE 

vendar pa je teh površin še 
zelo malo, ker so večinoma 
v lasti posestva. Osnutek 
karte predvideva zemljišča, 
primerna za intenzivno pro
izvodnjo, le v kočevski kotli
ni: od Mozlja, Livolda do 
Ložin. 

Ko govorimo o perspek-
• tivnem razvoju kmetijstva, 

gre predvsem, kakor je p o 
udaril poročevalec Inž. Mi
lan Bračika, za usmeritev v 
proizvodnjo mesa, »pri čemer 
pa naj obe posestvi, KGP 
in Snežnik, skrbita za vklju
čevanje zasebnih površin v 
lastno proizvodnjo z razvija
njem načrtne kooperacije. Da 
bi bil i prj tem čimbolj učin-

i koviti, je skupščina že lan
sko pomlad imenovala ko
misijo za pridobivanje in ure
janje zemljišč za družbeno 
proizvodnjo. Vendar pa se 
pristojni (svet za kmetijstvo 
in obe posestvi) še niso do
govorili, katera zemljišča so 
za njih interesantna in ka
tera ne. Kakor kaže, je zem
lja primerna le v 1. in 2. 

i proizvodnem okolišu, vendar 
je treba to podrobneje preci
zirati, posestvi pa naj skrbi
ta, da bosta ta zemljišča čim
prej vključhi v svojo proiz
vodnjo. Jasnejši odnos bo 
treba zavzeti, je poudaril inž. 
Bračika, tudi do polkmetov, 
k i j ih je. zelo veliko in j im 
v perspektivi prepustiti le 
ohiinice največ do 20 arov. 

Težje pa je vprašanje, kakš
ne perspektive se obetajo 
prebivalcem, ki živijo v kra
jih, ki za družbeno proizvod
njo niso primerni. In prav 

• teh zemljišč je v občini naj
več, tam pa žive ostareli, 
onemogli ljudje, ki sami niso 
več sposobni (kakor bi sicer 
radi) obdelovati posestva. 
Osnutek odloka o preživnin
skem varstvu je skupščina na 
eni prejšnjih sej zavrnila, 
ker ni bilo znano, od kod 
dobiti sredstva. Ker pa je 
problem izredno pereč, ga je 
treba čimprej rešiti; določiti 
Je treba, za katere kmete bo 
dajal sredstva obč. proračun 
in za katere kmetijski orga
nizaciji. Prodvidom& bo v 
prihodnjih petnajstih letih 
ponudilo 48 kmetov zemljo 
za preživnino; z njihovimi 
družinskimi člani bo 73 upra
vičencev do preživnine. Ob 
minimalni preživnini 10 do 
12 tisoč dinarjev na mesec 
bi potrebovali okrog šest mi
lijonov dinarjev in če k te-

. mu prištejemo še pavšalni 
( znesek za zdravstveno var

stvo, bi bilo v prihodnjih 
petnajstih letih potrebnih za 
preživnina približno 100 mi
lijonov dinarjev. Podružbill 
bi okrog 600 hektarov zem
ljišč. 

Zavedajoč se teže proble-
L nia jo poseglo v razpravo 

precej odbornikov. K besedi 
, so se priglasili inž. Milan 
' Bračika, Rudi Rauh, Inž. 

Savo Vovk, inž. France Gor-
šič, inž. Zdravko Saubah, 
Lojze Ješclnlk, predsednik 

i obč. odb. SZDL Stano Lavrič, 
Hedvtka Zakošek, Franci Ko-
relc ln drugI. Predvsem so 

: Poudarili, da spada v sklop 
Problemov okrog preživnin 

tudi večina primerov borcev 
— kmetov in da skrb za 
preživnine nI le stvar obeh 
kmetijskih organizacij, pač 
pa vse družbe! Ze prihodnje 
leto bodo kmetje v četrtem 
in deloma tudi tretjem pro
izvodnem okolišu občutili iz
datne davčne olajšave, saj 
bodo verjetno oproščeni pla
čevanja davkov. Kljub temu 
problem ostarelih ljudi osta
ne, ostane zemlja, k i je ne 
bodo mogli obdelovati in jo 
bodo ponujali družbi za pre
živnino. Prav zaradi akutno-
sti problema so menili, da 
bi morali že na eni prihod
njih sej obravnavati in spre
jeti odlok o preživninskem 

varstvu, k i so ga pred mese
ci zavrnili. 

Pr i vsem je najpomembnej
še in najtežje rešljivo vpraša
nje sredstev za preživnine. 
Odborniki so menili, da v 
nobenem primeru ne bo moč 
odkloniti ponujene zemlje, 
pa če je »interesantna« ali 
ne. Lojze Ješelnik je menil, 
da bi marsikateri problem 
lahko rešili z večjo, bolj na
črtno kooperacijo, vendar pa 
se kooperacija doslej odvija 
vse preveč le pri odkupu. 
Inž. Saubah je poudaril, da 
bo zemlja po dosedanjih iz
računih zelo drago in pošte
no plačana, kljub vsemu pa 
bodo preživnine res rninimal-

»Vzgojno varstveni zavod 
Kočevje« 

Prejšnji četrtek je svet sta
novanjske skupnosti Kočev-
je-mesto razpravljal o ukini
tvi stanovanjske skupnosti 
in o reorganizaciji njenih 
servisov ih ustanov. Poudari
l i so potrebo po takih servi
sih za zadovoljevanje potreb 
občanov, zato je treba temu 
primerno tudi prilagoditi no
vo organizacijo. S 1. januar
jem, ko bo prenehala poslo
vati stanovanjska skupnost, 
se bosta servis za vzdrževa
nje bJi in servis za pomoč 
hišnim svetom priključila 
stanovanjskemu skladu obči
ne, medtem ko za pralnico, 
kopališče in krpalnico še ni
so nasJi primerne rešitve. 

1 

Zelja p r e b i v a l c e v 
K o p r i v n i k a 

Prebivalci Koprivnika pri 
Kočevju, k i so odaljeni 17 
km od Kočevja, si že vrsto 
let prizadevajo, da bi dobi
l i vsaj občasno prometno 
zvezo. Ta kraj je brez vsake 
prometne zveze, najbližji pa 
j im je avtobus na Brezovici. 
Do Brezovice pa so zelo od
daljeni in nimajo prave po
ti. Na nedavnem posvetu 
o svojih krajevnih vprašanjih 
so se zavzeli zato, da bi ta 
kraj le dobil končno kako 
občasno prometno zvezo. Me
nili so, da bi j im zadostoval 
za prevoz kak manjši avto
bus ali kombi. 

-vd 

Vse to bo verjetno začasno 
še ostalo v sklopu krajevne 
skupnosti, če ne bo drugače 
določeno s predpisi. Na tej 
seji sveta skupnosti so spre
jeli tudi sklep o združitvi 
otroško varstvenih ustanov v 
mestu, na Rudniku in v S ta 
ri cerkvi v samostojen vzgoj
no varstveni zavod Kočevje, 
Id bo pričel poslovati z no
vim letom. Vzgojno varstve
nemu zavodu se bo tedaj pri
ključila tudi šolska kuhinja 
»Metka«. 

Dom n a Grmadi -
p r i h o d n j e leto 

Zaradi pomanjkanja sred
stev se dograditev doma na 
Grmadi zavlačuje iz leta v 
leto. Turistično društvo na 
Vel. Poljanah se je zatega
delj odločilo, da bodo pri
hodnje leto, ko bodo pro
slavljah tudi 10-letnico usta
novitve društva, z lastnimi 
sredstvi in s prostovoljnim 
delom članov ter s podporo 
občine in delovnih organiza
cij iz ribniške in kočevske 
doline preuredili in dogradi
l i dom na Grmadi. Obisk v 
zadnjem času, zlasti v minu
lem letu je dokazal, da je v 
domu potrebnih več gostin
skih prostorov, pa tudi pre
nočišča. Vabimo vse prebi
valce, da marljivemu društvu 
v njegovi lepi nameri poma
gajo! 

V. P. 

ne. će je akcija socialnega 
značaja, in to je, niso pre
živnine in odkup zemlje na 
»neinteresantnih« področjih 
le skrb gozdarstva (zemljo bi 
pogozdili, kjer n i možna 
kmetijska proizvodnja), pač 
pa širše družbene skupnosti, 
torej naj bi se tudi prispev
ki za preživnine delili, mor
da pol na gozdarstvo in pol 
na proračun. Vendar pa bi 
tudi gozdarstvo to težko ure
jalo, ker nima sreastev, kveč
jemu če bi dobili dolgoroč
ne kredite. 

Na kopcu so sprejeli več 
sklepov: vso zemljo, ki jo 
bodo kmetje, ki se preživlja
jo izključno od kmetijstva, 
ponujali, je treba vzeti; 
kmetijska posestva naj točno 
povedo, katera zemljišča so 
za njih tudi ekonomsko inte
resantna; KGP naj išče ved
no nove načine za čhnširšo 
in uspešnejšo kooperacijo s 
zasebnimi kmetijskimi pro
izvajalci, o tem pa je treba 
razpravljati tudi na zborih 
volivcev. / 

FRANCE GRIVEC 

»Saturnus" 
v Kočevju 

»Mlin« — velika, napol iz
koriščena stavba ob Roški 
cesti, že vrsto let čaka, kdaj 
in kako jo bodo čun bolj 
koristno uporabili- Občina 
tudi že dalj časa išče najpri
mernejšo rešitev, kakšno pro
izvodnjo bi v stavbi organi
zirali in tako izkoristili 
»mlin« in zaposlili čimveč 
ljudi, predvsem žensk. Na 
zadnji seji je skupščina skle
nila oddati stavbo s L janu
arjem v najem podjetju Sa
turnus iz Ljubljane, da v 
njej organizira proizvodnjo. 
Podjetje meni, da bi v enem 
letu obrat lahko usposobili 
za proizvodnjo raznih ter
mičnih teles (kuhalnikov, 
kaloriferjev, grelcev itd.). Za 
usposobitev in delno dozida
vo bi potrebovali okrog 169 
milijonov, za nabavo strojev 
pa še okrog 480 milijonov. 
Zaposlili bi lahko 290 ljudi, 
od tega 174 žensk, začetni 
bruto produkt pa bi znašal 
približno 2,7 milijarde dinar, 
jev. • 

Razglednica iz č a b r a 

Bolj prisluhniti problemom 
borcev! 

O problematiki borcev je na seji skupščine občine 
Kočevje poročal predsednik komisije za borce Jože Svete 
in poudaril, da je kljub nekajletnim prizadevanjem za 
rešitev socialnih, stanovanjskih in drugih težav borcev 
še vedno precej nerešenih problemov. V zadnjem času 
so predvsem borci-kmetje v težkih socialnih težavah in 
so od vseh v najslabšem položaju. Na stara leta so 
postali nezmožni — ali pa še bodo — za obdelovanje 
zemlje, mladi rod odhaja z vasi, zemlja je slabše obdelana 
in s tem se tudi zmanjšuje dohodek. 

Organizacija ZB šteje 2.290 članov, od tega je kar 
229 kmetov, 452 gospodinj in 12 začasno nezaposlenih. 
Od 229 kmetov-borcev jih ima" kar 125 do 5.000 dinarjev 
dohodkov na člana družine, 89 po 10.000 din, 14 po UJMO 
din in le eden ima na družinskega Slana po 20.000 dinar
jev. Le 90 borcev-kmetov ima do 50.000 din katastrskega 
dohodka, do 100.000 din 97 in 42 nad 100.000 dinarjev. 

Po podatkih krajevnih organizacij ZB je na terenu 
še 50 udeležencev NOB, ki so potrebni družbene pomoči, 
s katero pa ne kaže več odlašati. Za rešitev teh primerov 
bi letos potrebovali vsaj 1,300.000 din in vsaj 500.000 din 
za enkratne zimske podpore. Ze prihodnje leto pa je treba 
zagotoviti potrebna sredstva v višini 25,000.000 din, s či
mer bi izplačevali 115 priznavalnin v povprečnem znesku 
11.500 din. Poravnali bi obveznosti za zdravstveno var
stvo, za zdravljenje in enkratne pomoči ter izplačevali 
okrajne priznavalnine, ki bodo prihodnje leto prenesene 
na občine. Nekaj sredstev bi porabili tudi za šolanje 
otrok borcev, predvsem tistih, katerih starši sami nimajo 
denarja za redno šolanje otrok. 

Letos je upravni odbor sklada za borce obravnaval 
92 zahtev za priznavalnino, enkratne pomoči in izredne 
upokojitve, vendar je zaradi pomanjkanja denarja vse 
primere zelo ostro obravnaval in razen 26 odklonil vse 
zahteve. 

Razen socialnih razmer borcev so občutne tudi sta
novanjske. Po zbranih podatkih živi še 31 borcev v ne
primernih stanovanjih, večinoma iz Kočevja oz. bližnje 
okolice. Vsako leto dobijo borci sicer nekaj stanovanj, 
vendar je to premalo. Rešitev ni le v gradnji novih sta
novanj, pač pa tudi v adaptacijah starih, medtem ko naj 
stanovanjske probleme zaposlenih borcev rešujejo podjetja 
sama, čeprav se kaj radi izgovarjajo, da ima Zveza borcev 
stanovanja in jih bodo dobili tam. 

ZGODNJE PRIPRAVE NA SPOMLADANSKE SKUPŠČINSKE VOLITVE 

Pri izbiri kandidatov ne mimo vloge občinske skupščine! 
Prihodnjo pomlad poteče 

mandat polovici odbornikov 
občinskih skupščin in po
slancem republiške in zvezne 
skupščine. Na območju ri
bniške in kočevske občine 
bodo oddali mandat nasled
nji republiški in zvezni po
slanci: inž. Pepca Perovšek, 
inž. Cir i l Mravlje, Ignac Na
gode, Mitja Mejak in Bojan 
Lubej, v republiški skupščini 
pa: Matija Maležič (Ribnica), 
Tone Plos (Ribnica — Cerk
nica), Ignac Karničnik (Ko
čevje), Milena Borovac (Rib
nica — Cerknica) in Boris 
Mikoš (Kočevje). 

Pripravam na volitve je bi l 
v celoti posvečen petkov raz
širjeni plenum občinskega 
odbora Socialistične zveze v 
Ribnici. Prisotni so bil i enot
ni v tem, da Je treba akciji, 
ki bo trajala do pozne po
mladi prihodnje leto, posve
titi vso skrb, saj bomo tokrat 
prvič v praksi izvajali načelo 
rotacije, k i ga Je uzakonila 
nova ustava, politični in vse
stranski uspeh pa lahko za
gotavljajo le temeljite ln vse
stransko priprave. Čeprav Je 
— le na videz — govoriti se
daj o volitvah nekoliko zgo-
kdaj, so potrebne daljše, na
črtne priprave, ne pa kam
panjski posegi! 

Ponovno kandidiranje od
bornika aH poslanca, so me
nili, naj bo le izjemno, pač 

pa si je treba prizadevati, da 
bi vključili v delo kar naj
več novih občanov, ob tem 
pa zagotovili nemoteno delo 
skupščine. 

Pr i izbiri kandidatov mora 
sodelovati čim širši krog 
občanov, da bodo izbrani res 
najboljši zastopniki. Ko bo
mo na zborih volivcev govo
ril i o kandidatih za občin
ske odbornike, pa je hkrati 
nujno treba spregovoriti tu
di o delu in vlogi skupščine, 
o l iku odbornika itd. Kvalite
ta dela skupščine je v veliki 
meri odvisna predvsem od 
njenega sestava, zato je tre
ba premišljeno izbirati kandi
date. V Ribnici smo v zad

njih dveh letih, ko je bila 
izvoljena sedanja skupščina, 
zabeležili zadovoljiv korak v 
kvaliteti njenega dela, vendar 
z njim še ne moremo biti v 
celoti zadovoljni. Ker od 
skupščine in od odbornika v 
sedanjem razgibanem obdo
bju pričakujemo veliko več, 
kakor še pred nekaj leti, je 
premišljenost pri kandidira
nju toliko bolj na mestu. Na 
plenumu so tudi menili, da 
naj izbira kandidate za od
bornike čim širši krog ljudi, 
ne pa samo odbor SZDL ali 
kak drug politični organ in 
da mnenje le-tega ne sme in 
ne more tdti edino zveličav
no ali nezmotno; če volivci 

GORA: krajevna skupnost 
in samoprispevek 

Osrednje vprašanje razgo
vorov na konferenenh Socia
listične zveze v ribniški obči
ni Je ustanavljanje krajevnih 
skupnosti. Tudi na Gori, kjer 
so se občani petih vasi d o 
govorili, da ustanovijo svo
jo krajevno skupnost, so na 
konferenci ob sicer bolj sla
bi udeležbi o tem Veliko 
razpravljali. Predvsem jih je 
zanimalo financiranje progra
mov. Menili so: če se zbor 
volivcev odloči za ureditev 
kako stvari za samoprispe

vek, velja ta prav za vse 
občane, najsi bo v denarju, 
lesu ali delu. Ker pa se red
no dogaja, da se marsikdo 
temu izogne, bi moral statut 
krajevne skupnosti določati, 
da samoprispevek, če ga zbor 
volivcev izglasuje, velja za 
vse. Razen tega so se člani 
SZDL* zanimali tudi za do'-
datno zaposlitev za tamkajš
nje prebivalce, k i bi Jo naj
lažje uredili z izdelovanjem 
suhe robe in spominkov na 
domu. 

želijo, lahko pride na kandi
datno listo v eni volivni eno
ti več kandidatov. 

Ker bi morali ob pripra
vah na volitve nujno govori
ti tudi o delu občinske skup
ščine, je treba čimprej pri
praviti o tem podrobno ana
lizo, k i bo v marsičem ko
ristila pri izbiranju kandida
tov. Na podlagi te analize bo 
posebna volivna komisija iz-

K S in o b č i n s k i 
p r o r a č u n i 

Občinske upravne službe 
so že začele pripravljati ob
činske proračune za prihod
nje leto, zato morajo krajev
ne skupnosti poskrbeti, da 
bodo pravočasno predložile 
svoje zahteve in potrebe. Kra
jevne skupnosti naj se zato
rej dobro pripravijo na zbo
re volivcev, na katerih 
bodo proračune sprejemali. 
2e pred tem naj predložijo 
po svojih odbornikih občini 
pregled komunalnih, prosvet
nih in gospodarskih potreb 
ter nerešenih vprašanj, k i 
bodo pripomogla k dvigu živ
ljenjske ravni prebivalcev. 
Krajevni odbori SZDL so 
dolžni sklicati vaške parla
mente, na katerih naj ob-' 
ravnavajo najnujnejše potre
be kraja. Pohitimo, da ne bo 
prepozno! V P. 

delala konkretna napotila in 
predloge. Komisijo so izvoli
l i na tem plenumu. Njen 
predsednik je Dušan Lavrič, 
predsednik ObO SZDL, taj-

REŠETO 
nik Vinko Kersnič, člani pa 
France Grivec, Janez Boje, 
Henrik Dovžan, major Goj-
ko Pavlovič, Jože Mohar, Jo
že Puželj, Dora Divjak, Vili 
Levstik, Evgen Ivane in An
drej Vučkovič. 

K a j je z o r t n e š k i m 
k o v a č e m ? 

Naš stari kovač, mojster 
Adamič, n i b i l več kos tež
kemu kovaškemu delu, zato 
ga je nadomestil mladi Baje. 
Ta ni dolgo vzdržal in lepega 
dne smo Ortnečani in okoli
čani ostali brez kovača. Kme-, 
tovalci ga zdaj zelo pogreša
jo, saj so za vožnjo po asfal
tu potrebni dobro podkova
ni konji. Mojster Adamič ra
zume potrebe ln v hudi s i l i 
postori, kar more ter marsi
komu pomaga iz zadrege. 
Kovača pa v Ortneku še ved
no potrebujemo! Želeli bi 
takšnega, ki bi imel tudi va
rilni aparat, saj nato marsi
komu ne bi bilo treba po 
takšne uslugo v ?.!eb!č. P. 



Napredek zdravstva v črnomaljski 
občini je postal očiten 

Letos je zdravstvena služba v občini črno 
melj dosegla pomemben napredek v korist 
prebivalstva, kakršnega so si že več let priza 
devali doseči. Zdravstveni dom je dobil več 
zdravnikov, organiziral je preventivno službo, 
več dispanzerjev in specialističnih ambulant, 
kar vse se odraža v močnem izboljšanju zdrav
stvenega stanja prebivalstva. Vedno manj je 
smrtnosti dojenčkov, vedno manj nalezljivih 
bolezni, po drugi strani pa se je starostna doba 
občanov pomaknila navzgor. 
Ko so se prejšnja leta bolni

ki nejevoljni prestopali v 
čakalnicah ambulant in dalj 
časa čakali na zdravniški 
pregled, prav gotovo niso 
mogli biti zadovoljni z zdrav
stveno službo. Občani so o 
tem govorili na sestankih, 
pa tudi občinska skupščina 
je problematiki zdravstva po
svetila dobršen del ene letoš
njih sej. Vse pomanjkljivo
sti, k i so bile takrat kri
tizirane, pa so šle pred
vsem na račun preobreme
njenosti zdravnikov in po
manjkanja zdravstvenega ka
dra. Od tedaj je preteklo 
komaj nekaj mesecev, med
tem pa je zdravstvena služba 
s pomočjo skrbi, k i Jo zanjo 
kaže občina, precej napredo
vala. 

Pet z d r a v n i k o v 
v o b č i n i 

Letos je črnomaljski zdrav
stveni dom dobil 2 nova 
zdravnika, tako da je v ob
čini zdaj 5 zdravstvenih de
lavcev z visoko izobrazbo. 
Trije delajo v splošnih am
bulantah v Črnomlju, eden 
se ukvarja s preventivno služ
bo, enega zdravnika pa je 
dobil Semič. 

Ker se je močno izboljšala 
tudi specialistična služba, lju
dem ni treba več tolikokrat 
potovati v Ljubljano. Zavodu 
za socialno zavarovanje je ta
ko prihranjenih precej stro
škov, občani pa so zadovolj
ni, ker jih zdravniki speci
alisti pregledajo V domači 
zdravstveni ustanovi. 

NOVICE 
ČRNOMALJSKE 
KOMUNE 

Tako dela trikrat v tednu 
dispanzer za otroke, dvakrat 
na teden dispanzer za žene, 
trikrat na teden splošna šol
ska ambulanta, dvakrat na 
teden protituberkulozni di
spanzer in enkrat na teden 
antivenerični dispanzer. Po 
enkrat na mesec prihajata v 
Črnomelj specialist za očesne 
bolezni in specialist za bolez
ni ušes, nosu in grla. Mimo 
tega obišče vsak mesec črno
maljski zdravstveni dom po
sebna ortodontska ekipa iz 
LJubljane, ki pregleduje in 
popravlja okvare v napačni 
rasti zobovja in čeljusti. 

Zdravstveni dom je odprt 
vsak dan od 7. ure zjutraj 
do 18. ure popoldne. Za tak 
delovni čas so se odločili za
to, da bi zaposleni izgubili 
za zdravstveni pregled člm-
manj delovnega časa. Zdaj 
pride vsak bolnik na vrsto 
pri zdravniku splošno ambu
lante v okoli 45 minutah, v 
zobni ambulanti pa še prej, 
če res pride takrat, ko ga 
zdravnik naroči. 

Precej kritike s strani ob
čanov Je bilo v preteklosti 
usmerjene v zobno ambulan
to in njeno delovanje. Tudi 
tu se je stanje v zadnjem le
tu bistveno spremenilo. V 
Črnomlju delata 3 stomatolo
ga in 1 dentist, enkrat v 
tednu pa Je zobna- ambulanta 
ves dan odprta v Starem 
trgu ob Kolpi. Vinlčani si 
mnogo prizadevalo, da b! 

tudi oni dobili tako ambu
lanto, vendar morajo zanjo 
prej zagotoviti prostore. Ko 
bo to urejeno, bo zobo
zdravnik redno prihajal tudi 
na Vinico. 

Z a k a j n a r a š č a j o 
p o š k o d b e p r i delu? 

Zaskrbljujoč je podatek, da 
število poškodb pri delu iz 
dneva v dan narašča. Ne gre 
sicer za težje poškodbe, pač 
pa za število poškodovanih 
in bi bilo prav, če bi te
mu poiskali vzrok. Upravnik 
zdravstvenega doma Črno
melj dr. Branko Uršič me
ni, da je v podjetjih pomanj
kljivo organizirana higiensko 
tehnična zaščita delavcev, de
loma pa je naraščanju števi
la poškodb krivo plačilo po 
učinku. Delavcem se pr i de
lu vse preveč mudi, ker bi 
hoteli čimveč zaslužiti, če pa 
je pri tem pomanjkljiva za
ščita in le malo neprevidno
sti, kaj lahko pride do ne
sreče. 

Obratne ambulante se v 
Črnomlju še niso uveljavile, 
pač pa je glede tega naj
več naredila semiška tovarna 
Iskra. Ta kolektiv ima svojo 
medicinsko sestro, k i vsake
ga bolnika napoti k zdravni
ku, če je to potrebno, sicer 
pa ljudem kar sama poma
ga. S semiškim kolektivom 
zdravniki nimajo nobenih te
žav, zato priporočajo, naj bi 
tudi druge večje gospodarske 
organizacije v občini podob
no ukrepale. Ce že ne more
jo dobiti medicinske sestre, 
bi si lahko mnogo pomagali 
tudi z bolničarko. Tudi ona 
hi znala presodita, če je 
pri posamezniku takojšnja. 
zdravniška pomoč potrebna 
ali ne. 

Bolje p r e p r e č e v a t i 
kot z d r a v i t i ! 

S pomočjo zavoda za so
cialno zavarovanje in občine, 
k i sta prav tako zainteresi
rana za preprečevanje bolez
ni , se je letos močno okrepi
la preventivna služba. Patro-

nažne sestre in babica obi
skujejo na terenu stare ljudi, 
borce, skrbe za pravilno ne
go nosečnic in dojenčkov, za 
zdrav razvoj otrok, hkrati pa 
zdravstveno prosvetljujejo ob
čane. Prav v zadnjem času 
je na tem področju čutiti še 
večji napredek, odkar Je bi
lo vzpostavljeno tesno sode
lovanje med zdravstvenim do
mom, Rdečim križem in soci
alno službo na občini. Pre
ventivna služba pa je šele 
pred nedavnim prav zaživela, 
zato od nje' ne moremo pri
čakovati takojšnjih vidnih 
uspehov. 

0 s r e d s t v i h 
In potrebah 

Zdravstveni delavci še niso 
pozabili časov, ko so plačni
ki storitve tako slabo plače
vali, da je bilo večkrat pred 
koncem meseca vprašanje, če 
bodo dobili plače ali ne. Te
ga zdaj ni več in denar res 
ne predstavlja posebne ovire 
v zdravstvu. Seveda sredstev 
nimajo preveč in morajo z 
njimi varčevati kjer se le da, 
in tudi stanovanj ne morejo 
graditi iz svojega. Občina je 
pokazala res lepo razumeva
nje za potrebe zdravstva in je 
v preteklih letih pomagala 
zagotoviti strokovnjake z do
deljenimi stanovanji. 

Zdravniki pravzaprav niso 
plačani po svojem delu, 
temveč pavšalno, zato bi se 
dalo tudi na tem področju 
še marsikaj storiti. Ce bi 
zdravstveni dom in zavod za 
socialno zavarovanje našla 
ustrezna merila za plačevanje 
posameznih uslug in storitev, 
bi lahko zdravniki, k i več in 
bolje delajo, več dobili. Taka 
merila pa ni tako lahko 
najti in se s tem problemom 
ukvarjajo po vseh zdravstve
nih domovih v republiki. 

Al i je torej zdravstveni 
dom Črnomelj pripravljan na 
obširnejše delo, k i ga lahko 
pričakujemo z uvedbo razšir
jenega zdravstvenega zavaro
vanja kmečke mladine? 

»Mi smo na to pripravlje
ni,« — je dejal dr. Branko 
Uršič. »Letos smo prenekate-
ro izboljšavo in okrepitev 
kadra namenili prav tej nalo
gi. Računali pa smo še dlje. 
Da bi nas čas ne prehitel, 
smo si s štipendijami zagoto
vil i še več zdravstvenih de
lavcev: 2 zdravnika splošne 
prakse, 2 stomatologa, 3 me
dicinske sestre, 1 zobotehni-
ka in 1 zobno asistentko. T i 
strokovnjaki bodo v nekaj 
letih končali študije. Prepri
čan sem, da bodo z njihovim 
delom potrebe po zdravstve
nih strokovnjakih v naši ob
čini z;i nekaj let krite.« 

RIA BACER 

Še pred nekaj leti so bile hiše na Sadežu, naselju 
v Črnomlju, silno redke. V zadnjih letih pa rastejo iz 
tal kot gobe po dežju ih j ih je že menda okoli 40. 

Samih lepih in novih hiš, k i j ih grade zasebniki 

Iz Gribelj so se oglasili 
Starši gribeljskih otrok, k i 

se vozijo v višje razrede 
osemletke v Črnomelj, so le
tos zadovoljni, ker je prevoz 
rednejši in otroci ne zamu
jajo več pouka, kot so ga la
ni. Tudi v domači šoli so se 
razmere obrnile na bolje. Lu
kenj, iz katerih so prihajale 
miši in se sprehajale po raz
redu, ni več, ker so položili 
nova tla, prostore prepleska-
l i , nadomestili stara okna 
itd. V novi šoli, k i je bila 
zgrajena leta 1959, pa imajo 
otroci delavnico za tehnični 
pouk in telovadnico, kar je 
redkost na podeželskih šo
lah. 

Med vaškimi organizacija
mi je ena najbolj delavnih 
Rdeči križ. Letos se ta or
ganizacija zavzema za uredi
tev vodjakov. V Gribljah ni 
vodovoda, posamezni vodnja
ki ob hišah pa so v slabem 
stanju, zato bi jih bilo treba 
v prid zdravja prebivalcev 
čimprej urediti. Pred krat
kim je R K organiziral tudi 
predavanje o tuberkulozi, na 
katerega je prišlo veliko lju
di, k i so z zanimanjem po
slušali dr. Smrečnika iz 
Novega mesta in tudi radi 
gledali film o tej zahrbtni 
bolezni. Takih predavanj si 
ljudje še želijo! 

V Črnomlju nižje 
cene mesa 

4. novembra je podjetje 
Klavnica in mesnica Črno
melj znižalo cene mesa v 
svojih prodajalnah. Govedina, 
k i je prej veljala 850 din ki
logram, stane zdaj 30 dinar
jev manj (820), svinina pa se 
je pocenila pri kilogramu za 
20 din, tako da stane po no
vem 780 din. Cene teletini 
ostanejo neizpremenjene. 

Kolektiv mesarije se je od
ločil za znižanje cen zaradi 
tega, ker so v zadnjem času 
tudi odkupne cene živine niž
je in bi si radi s tem ukre
pom pridobili zaupanje po
trošnikov, k i cene dobro po
znajo. Pravijo pa, da so ver
jetno nižje cene samo začas
ne in da j ih bodo na spo
mlad morali spremeniti, če 
bodo tedaj cene živini in 
prašičem spet poskočile. 

Borovo v n o v i h 
prostorih 

V začetku novembra se je 
prodajalna Borovo v Črnom
lju preselila s Kolodvorske 
ceste v prostore bivše lekarne 
na cesti Staneta Rozmana 26. 
Preselitev je bila potrebna 
zaradi tega, ker v prejšnjem 
lokalu ni bilo nobenih skla
dišč za nabavljeno blago, ra
zen tega pa so tisti prostor 
dodelili za turistično pisarno. 

Prodajalci v novem lokalu 
nič manj rft iztržijo, pač pa 
moti potrošnike lokal brez 
izložbe. Tudi to nameravajo 
čimprej urediti. Ce bo vreme 
ugodno, bodo še pred zimo 
Borovo čevlji razstavljeni v 
lepih, sodobnih izložbah. 

V Vranovičih so veseli 
nove ceste 

Iz Vranovič do Črnomlja 
ni daleč", pa vendar so bil i 
prebivalci vasi nekaj mese
cev takorekoč odrezani od 
mesta. Buldožerji in - drugi 
veliki stroji so pomagali šte
vilnim delavcem graditi sko
zi vas novo asfaltno cesto, 
ki povezuje Metliko iz Črno
melj, zato so morali ljudje 
peš v Gradac, od tam pa z 
vlakom do Črnomlja. Ker se 
vsak dan vozi v Črnomelj 
precej delavcev, pa tudi 
otrok, je bila pot zanje pre
cej naporna. Tudi to pa so 
ljudje rade volje potrpeli, 
samo da so dočakali dan, ko 
bo po gladki asfaltni cesti 
spet vozil redni avtobus. 

»Zdaj smo si vaščani od
dahnili,« nam je prejšnji te
den povedala Ana Drganc iz 
Vranovič 16. »Dobili smo ta
ko lepo cesto, da tudi tistim, 
ki bodo hodili peš v Črno
melj, pot ne bo zoprna.« 

— Al i so vam delavci, k i 
so dalj časa bivali v vasi, 
delali kaj škode? 

»Nobeden od gospodarjev 
se ne more pritoževati! Ko 
smo zvedeli, da bo toliko 
delavcev iz južnih krajev 
prišlo v vas, nismo bili rav
no veseli, pa so nas presene
til i . B i l i so mirni, spodobni 
in niso nikjer delali škode: 
ne na polju, ne v sadovnja
kih in ne po vrtovih. Pri 
nas smo jih imeli 35 na sta
novanju. Lahko jih samo 
pohvalim, ker so bili vsi res 
dobri fantje!« 

— Ali boste vaščani poslej 
bolj skrbeli za zunanjo po
dobo vasi, hiš in njih okoli
ce? Računati morate, da bo 
vedno več turistov in tudi 
tujcev potovalo skozi te kraje. 

»Ker je glavna cesta lepa, 
tudi drugod ne bo več toli
ko blata. Misl im pa, da bo 
vsak gospodar že poskrbel za 
to, da ne bo ravno delal 
sramote sebi in vasi. 

M. B. 

Živinorejec Luka iz Krasinca 

Luka Vardič Je pred štiri
mi leti prišel iz Like v Bo
lo krajino na sezonsko delo. 
Na posestvu Krasinec pa mu 
J|6 bilo tako všeč. da je v va

si ostal za vedno. Rad imal 
svoje delo, rad belokranjske 
griče ki zelena polja, še naj
bolj pa svoj lepi dom. Prod 
dvema letoma je zadruga ku
pila dve montažni hiši in ju 
postavila v bližini posestva 
na Krasincu. V eno teh hi
šic se je vselil živinorejec, 
Luka s svojo družino. Redni' 
delovni čas znaša 8 ur, ven
dar pri delu Luka ne gleda 
na uro, 

»Poleti, ko je več dela, sem 
v službi tudi po 16 ur, a ne 
zastonj. Pri nas smo plačani 
po učinku. Osnovni dohodki 
znašajo 29.000 din, vse osta
lo Je gibljivi del, odvisen od 
učinka pri delu. Jan zaslu
žim okoli 45 tisočakov na me
sec. Kupi l sem si že motor 
in opremil stanovanje« nam 
je povedal. 

»Veseli me, da sem imel 
pretekli mosec pri živini ta
ko lep uspeh. Vsak dan Je 

lilo okoli kilogram prirastka, 
včasih pa tudi več.« 

Poklic živinorejca postaja 
pri nas čedalje bolj pomem
ben, vendar med domačini 
zanj ni posebnega zanima
nja. Tudi na Krasincu, kjer 
Je 6 živinorejcev, je le malo 
stalnih delavcev. Večina se 
zaposli preko poletja, pozimi, 
ko je treba odmetavati sneg 
s silosa ln Je delo napornoj-
še, pa ostajajo doma. Nado
mestiti Jih morajo z Lukovi
mi rojaki. Ti se zaposlitve 
čez zimo radi oprimejo, ko 
je sezonskega dela konec. Vsi 
ti ljudje pa so brez kvulifi 
kacije za zahteven živinorej
ski poklic in Je vprašanje, 
koliko časa bo živina s ta
kim načinom dela uspevala. 
Lani so govorili o nekem 
tečaju, ki naj bi ga zadruga 
organizirala, potem pa ga nI 
bilo. Stalnost in strokovno 
znanje pa sta tudi v živino 
rejskem poklteu potrebna! 

ZA PITANJE PRAŠIČEV 
• a m o 

ker potiiiesuje dcbcle-njt-! 
Proizvaja Drogerija IJubljaim 

Za r a z m a h t u r i z m a 
v S e m i č u 

Na zadnji seji turističnega 
društva v Črnomlju jo bilo 
med drugim sklenjeno, da bi 
kazalo v Semiču čimprej or 
ganizirati samostojno sekci 
jo toga društva. Ce bi se na 
bralo dovolj članstva, bi imel 
lahko tudi Semič svoje last 
no turistično društvo. 

Dela ne bo malo', saj bo 
treba poskrbeti, da bodo do 
madlni čimveč zidanie po 
pravili v turistične namene 
Dovoljenje za to bo dobil t'-
s~ti kmet, katerega zidanica 
bo dovolj čista za sprejem 
gostov, razen lega bo moral 
točiti res pristno domačo vi 
no. Turistično društvo bo 
moralo paziti, koga bo pri 
poročilo za tako svojevrstno 
turistično postojanko, saj bo 
ono odgovorno, če se IVKIO 
turisti pritoževali K. II. 

»Zdaj celo peš ne bo pot 
v Črnomelj nikomur več 
zoprna!« meni gospodinja 

Ana Drganc 

ti ti ti 

P o z d r a v B e l o k r a n j c e m 
Fantom in dekletom iz 

Bele krajine, domačim in 
vsem delovnim ko lekt ivom 
čestitajo za 29. november: 
Stane Černe, Ivan Jakša, 
Jože šolar, vojaki v Po
dravski S lat in i . 

č e s t i t k o i z K i k i n d e 
Jože Praznik in, Jože 

Kraus, vojaka v K i k i n d i , 
toplo pozdravl jata vse lju
d i iz domačih fcrajcv, po
sebno pa domače ter česti
tata vsem delovnim kolek
t ivom za dan republike. 

Za n a š n a j v e č j i p r a z n i k 
Za naš največji državni 

praznik, 29. november, če-
sl i tava vsem podjetjem in 
ustanovam, mludini , doma
čim pa pošiljava lepe po
zdrave Jože Tomnžlč s 

Ktimrjegu vrhu in .IniU'Z 
Hlade iz Mokronoga, voja-
ku v Aleksincu. Cestitkafl» 
se pridružujejo tudi J « * c 

Stupar, Peter Pavl in in 
Ee Hajk. 
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E k i p a Brežic, jesenski prvak (Foto: Oskar Gerjevič) 

Šport minulega tedna 
v Kočevju 

• Mladi šahisti redno in vztraj
no vadijo in prirejajo medsebojne 
turnirje, čeprav se vodstvo kluba 
zelo malo zanima za razvoj šaha 
v Kočevju. Na zadnjem turnirju 
sta zmagala mladinca Cimer in 
Csterman s 13 točkami, tretji pa 
Je bil Gornik. Nujno bi bilo, da 
bi ta nekdaj v Kočevju tako moč-

N a p a d n a S u h o r j u 
22. novembra zvečer Je Nikola 

Crnič na cesti Bereča vas—Suhor 
napadel Ili jo Rosa, ga ranil z no. 
km in mu vzel denarnico z doku
menti, crnič in Roša sta prej bila 
skupaj v gostilni. Uslužbenci Ljud-
|4e milice so storilca kmalu našli 
"> ga spravili v preiskovalni za-
Por. 

Z a V e l i k i m G a b r o m 
š e š e n t l o v r e n c ! 

V^nočt med 17. in 18. novem
brom je neznanoc vlomil v železni
c o postajo- v Sentlovrencu, ker pa 
8 tamkajšnjim plenom ni bil zado-
veljen,;-je vlomil še v prostore mi
zarskega podjetja »Hrast«. Iz pi-
sarne.je odnesel nekaj gotovine In 
oblačil. Ko so preiskovalni organi 
raziskali to kaznivo dejanje so 
ugotovili, da je isti storilec vlam-
ljal ze v železniško postajo v Ve
likem Gabru. 

Motorista v bolnlinici 
22. novembra ob 16. uri sta se 

na cesti T Maharovcu pri hiši št. 
2 zaletela motorista Rado škedtlj, 
zaposlen v IMV, in Alojz Frančič iz 
Cadreža. Skedelj Je prehiteval neki 
vprežrn voz, tedaj pa Je naproti 
Pripeljal Frančič. Motorista sta 
težko poškodovana, Frančič st je 
zlomil levo roko ln nogo, SkedeiJ 
Pa levo roko v zapestju. Ranjenca 
to odpeljali v bolnišnico. Ker sta 
vozila vinjena, so Jima vzeli voz-
hiAki dovoljenji. Škode Je za 100. 
Uaoč dinarjev. 

M o t o r i s t p o d r l p e š c a 
Motorist Franc Macedonl je 23. 

novembra ob 18.15 na karteljev-
skcm priključku avtomobilske ce
ste podrl T>esca Marjana Skula. 
Oba sta padla. Motorist je sam Iz
javil, da je bil vinjen in so mu 
vzeli vozniško dovoljenje. 

A v t o v j a r k u ' 
19. novembra ob 8.25 je Martin 

CrnugcdJ na mokri cesti pri Koro
ški vasi preveč pritisnil na zavore 
Osebnega avtomobila NM 33-18, 
zato Je obtičal v Jarku. Škode Je 
» 80.000 dinarjev. 

na ln kvalitetna igra, zopet za
živela. 

• Dvigale! uteži pridno trenira
jo za drustvendd nastop. Moštvo 
so pomladili z mladimi športniki. 
Sekcijo predstavlja pretežno delav
ska mladina. Ko se bosta od vo
jakov vrnila še Sega ln Žagar, bo 
Kočevje spet imelo močno ekipo. 
V sekciji je sedaj nad 20 članov. 

• Tudi gimnastičha sekcija je 
pričela z redno vadbo. Priglasilo 
se Je 40 pionirjev ln 30 pionirk. 
Zaenkrat vadijo le pionirji. Mar
ljivemu vodniku Lojzetu Okomu 
srce kar igra, ko vidi polno telo
vadnico, vendar sam ne zmore 
vsega dela. Treba bo vzgojiti vo
dnike vrst za orodno telovadbo ter 
pritegniti tudi vodnice. 

• Pretekli teden je bil v domu 
telesne kulture spet velik živžav. 
Pod vodstvom profesorjev Saše ni 
žala in Nade Smola so se mladi 
tekmovalci pomeriH v mednarod
nem tekmovanju. Taki športni 
dnevi veliko pripomorejo k na
predku in propagandi za telesno 
vzgojo. Dobro bi bilo, če bi nanje 
povabili tudi starše, člane starešin
skih svetov in člane sveta za 
šolstvo. 

• Na prijateljskem srečanju 
med invalidi Ljubljane in Kočevja 
so zmagah Ljubljančani v keglja
nju in v streljanju. Rezultati: 
streljanje — Ljubljana : Kočevje 
621:584 krogov. Med posamezniki 
je zmagal Milčič iz LJubljane pred 
Veseličem in Safarjem iz Koievja. 
V kegljanju je v partiji 6 x 100 lu
čajev Ljubljana podrla 2178 keg
ljev, Kočevje pa 2033. Ljubljanča
ni so bili uspešnejši tudi v bor
beni igri. A. Arko 

ž e i e z n i k a r j e v a 
n a j u s p e š n e j š a 

V počastitev dneva republike Je 
bila prirejena revija kegljačic. De
vet igralk — vse iz Pionirja — je 
metalo po 200 lučajev. Po prvem 
nastopu je vodila 2eleznlkarjeva z 
zato dobrim rezultatom 370 keg
ljev. Sledile so JI Smonkarjeva 
(360), Jermanova (345), Osolmkova 
(338) Nangerjeva (332), Sečenova 
(319)°, fcjubljeva (301) Itd. V dru
gem nastopu se Je začela ostra 
borba za prvo mesto. Jermanova 
je s 376 keglji potegnila, Železni
karjeva pa je bila se uspešnejša, 
saj Je podrla kegelj več. Smonkar
jeva Je bila malo slabša, a vseeno 
tretja, Nangerjeva pa je prehitela 
Osolnikovo. S solidnim rezultatom 
se je v reprezentanco Dolenjske 
uvrstile v reprezentanco Dolenjske, 
Zrlrznikar 747, Jerman 721, Sinem-
kar 697, Nanrer 661, Osolnik 658, 
Sečen 637. Te tekmovalke so te 
uvrstile v reprezentanco Dolenjske, 
k i bo 29. novembra sla na revijo 
okrajnih reprezentanc v Kranj. 

Srečanje v Gradcu 
V Gradcu je bilo 20. no

vembra zelo živahno. Bela 
krajina je dobila cesto, k i je 
združila dve občini. V lepo 
okrašeni dvorani zadružnega 
doma je graditelje pozdravil 
tehnični vodja novomeškega 
Cestnega podjetja inž. Vlado 
Kotnik. Cesto so zgradili z 
željo, naj b i jo prihodnje le
to preko Črnomlja podaljšali 
do Vinice. Tako bi se okre
pili gospodarski, turistični, 
kulturni in športni stiki. 

Graditeljem sta nato sprego
vorila predstavnik metliške 
skupščine tov. Jaklič in tov. 
Štajdohar v imenu občanov 
Črnomlja. Nato je predstav
nik Cestnega " podjetja in 
predsednik sindikalne po
družnice Polde Lamut razde
l i l športnikom Metlike, Čr
nomlja in Cestnega podjetja 
pokale in diplome. Nagrade 
so dobili odbojkarji, keglja
t i , strelci, šahisti in igralci 
namiznega tenisa. Po mne
nju športnikov so tekmova
nja v celoti uspela. Ob kon
cu je direktor Cestnega pod
jetja Franc Gorenc pozdravil 
občane in se zahvalil gradi
teljem za pomoč. Po sloves
nem delu so bi l i v domu 
prikazani trije dokumentarni 
filmi, nato pa je bilo družab
no srečanje delavcev — gra
diteljev asfaltne ceste Metli
ka — Črnomelj. 

FRANC MOLJK 

Č R N O M E L J : f a v o r i t i 
zmagujejo 

Zanimanje za druge delavske 
športne igre v Črnomlju narašča 
iz dneva v dan. Tokrat so nada
ljevali tekmovanje v šahu in ma
lem nogometu. V šahu Je ekipa 
Belta zaman pričakovala šahiste 
gostinskega podjetja. Iskra je s 
prvo ekipo premagala Beti s 4:1, 
v srečanju drugih ekip pa je zma
gala Beti s 3:2. Prav bi bilo, da bi 
tudi ekipa gostišča tekmovanje 
vzela resno. 

V nogometu je občina premagala 
Iskro z 2:1. Tekma je bila borbe
na, z več športne sreče pa bi se 
ekipi lahko razšli z neodločenim 
rezultatom. Belt je brez težav vi
soko porazil borbene električarje 
z 9:0. V derbiju 2. kola je Rud
nik premagal Lič s 6:3. Vsekakor 
je to velik uspeh igralcev Rudni
ka, saj so premagali favorita tega 
tekmovanja. M-k 

Močan odpor 
Penku 

Na športnem dnevu novomeške 
gimnazije je v orientacijskem po
hodu zmagal 4. c razred, predvsem 
po zaslugi moške ekipe, ki je zbra
la 90 točk. Za prvo mesto jim je 
zadostovalo 144 točk. Tako so 2a 
las prehiteli 1. b razred, ki je zbral 
143 točk, tretje plasirana 3. a pa je 
zbrala le točko manj. V okviru 
športnega dne je profesor telesne 
vzgoje na zavodu, Šahist Igor Pcn-
ko, odigral simultanko na 25 de
skah. Mladi šahisti so pripravili 
presenečenje. Zbrali so namreč 8,5 
točke ali 34 odstotkov. Po celo toč
ko so zabeležili Knoll, Dobovšek, 
Burgar, Kobe, Murn ln Bartelj, re
mizi rall pa so Picek, Stokanović, 
Sporar, Kramar in Tomazln. 

Gimnazijci tekmujejo tudi v ko
šarki in odbojki. Posamezni razre
di se vestno pripravljajo za tek
me, saj želijo čim boljši uspeh. 

K o č e v s k i k e g l j a č i 
so dobro z a č e l i 

Prvi nastop kočevskih kegljačev 
v conski ligi je prijetno presenetil. 
21. novembra so nastopili z Bre
stom iz Cerknice na kegljišču Ma
ksa Perca v Ljubljani v disciplini 
8x200 lučajev in dosegli soliden re
zultat 6395 kegljev (Henlgman 831, 
Sčap 815 Koče-/ar 814, Sajevec 
802). Napeto borbo Je odločil šele 
državni reprezentant Grom, ki Je 
podrl 865 kegljfv m priboril Bre
stu 39 kegljev naskoka. Navijače 
je razvnel borbeni Henlgman, ki 
mu v začetku ni Slo, v drugih 100 
lučajih pa je podrl kar 468 kegljev 
in je s pogostimi devetkami dose
gel visok rezultat. Drugi njihov 
nastop bo na kegljišču Gradisa in 
če bodo tudi tam tako dobro za
igrali . bodo resen kandidat za repu
bliško ligo. 

V počastitev dneva republike bo
do na pokalnem prvenstvu v Ko
čevju igrali razen domačinov 5e 
novomeški Picndr, Brest in Goran 
iz Delnic. Pokal brani Pionir. 

J . Smolrj 

ZIMSKA K E G L J A Š K A 
LIGA 

V drugem kolu so bili doseženi 
naslednji rezultati: Pionir I — Luk
nja U 451:252, Elektro — Iskra I 
319:317, Vseh devet II — Pionir II 
257:369 Iskra II — Vseh devet I 
282:325, Luknja I — Železničar I 
338:371, Železničar n — Bolnica I 
389:249, Bolnica II — Pionir (žen
sko) 0:100. Na lestvici vodi Pionir 
I pred Železničarjem I, Vseh de
vet I ln Elektro, vsi pa imajo po 
4 točke. jm 

čudna » z a b a v a « duhovnika 
v Mirni peči 

Prejšnji mesec so bil i ne
ke nedelje popoldne Mirno-
Pečani zelo ogorčeni; zvedeli 
BO, da Je nekdo skrivaj ob
jestno streljal s zračno pu
ško v "Judi, k i so hodili čez 
cestno križišče pred Novija-
hovo gostilno. Ljudje so pri
povedovali, da Je verjetno 
bi oral kdo streljati iz žwp-
hi&ča. V začetku so letele 
svinčene »dlabole« le v mlaj
ša dekleta, zato so ljudjo 
•henili, da se s tem izživlja 
Jjk mlajši pubortetnJk. Po
j e j o so svinčene kroglice 
zadalo tudi osebni avtomo-
b " in nokaj odraslih ljudi, 
g so stali na križišču. Voč 
»diabol« Je letelo čisto blizu 
Klav mimoidočih oseb. Ne
znanec m prenehal streljati 
I^U takrat, ko sta prečkala 
*""Jziš6c starša z malim otro
kom. 

Na srečo streljanje nI po-
V a r ,Jčilo telesnih poškodb, k i 
P* bi prav lahko nastale, če 

bd svinčena zrna priletela ko
mu v glavo! Prizadeti ljudje 
in drugi vaščanl so pravilno 
ocenili tako dejanje za huli
ganstvo, nekateri pa so se 
tudi spraševali, če ne gre 
morda za delo neuravnoveše
ne osebe. Zato so zahtevali, 
da pristojni organi ugotove 
storilca. 

V postopku Je bilo zatem 
ugotovljeno, da Je takrat 
streljal skozi okno župnišča 
Štefan K r t iz Mtmc poči, k i 
Je dejanje tudi priznal. V 
tem nedeljskem popoldnevu 
je izstrelil kakih 50 »diabol«. 
Z zračno puško je streljal 
vodno na skrivaj, ker se je 
bal, da bi ga kdo ne opazil. 
V izjavi pravi, da Je z zrač
no puško preganjal in stre
ljal ptiče, k i da so ga motili 
pri delu In počitku. Vendar 
se nam zdi čudno, da je me
r i l v ptiče, zadel pa dekleta 
In druge ljudi! 

Z D R A V N I K V A M S V E T U J E 

VISOK KRVNI PRITISK 
Hipertoni ja , hipertenzija a l i visok k rvn i pr i t isk 

je danes bolezen, k i je precej poznana, pa tudi ne
varna. V s i vzroki še niso jasni , vendar v glavnem 
prav dobro vemo za njen nastanek, k i je kompleksen. 
Zveza med poapnenjem žil i n v isok im k r v n i m pr i t i 
skom v starosti je znana, večkrat pa je prav narobe, 
kot mis l imo. Zaradi visokega krvnega pr i t i ska se 
razvije poapnenje žil. Najmanjše utripalnice, arteri-
ole, k i prehajajo v lasnice, se krčijo, pozneje pa 
poapne in povzročajo visok pr i t i sk k rv i . K temu dost i 
pripomorejo tudi zunanji činitelji, saj vemo, da visok 
k r vn i pr i t i sk nastane p r i l judeh, k i imajo dosti sk rb i 
i n dosti duševnih naporov, n . pr . po l i t ik i , zdravnik i , 
finančniki i n podobno. Vemo, da tudi kajenje k temu 
pripomore, ker arteriole zožuje. Poleg tega pa se 
najjnjenost k bolezni podeduje. D a je visok k r vn i 
pr i t i sk lahko samo s imptom neke bolezni, je jasno 
i n nas tukaj ne zanima. Seznani l i se bomo le z viso
k i m k r vn im pr i t i skom kot boleznijo. 

V isok k r vn i pr i t i sk ima t r i stopnje. Najprej se 
pojavi stopnja kolebanja p r i t i ska k r v i . K r v n i t lak je 
nestalen i n vsako duševno a l i telesno delo ga ne
normalno zviša, pozneje pa se v mirovanju vrne na 
normalo. P r i drugi stopnji razvoja visokega krvnega 
t l aka že opazimo, da je pr i t i sk k r v i trajno povišan 
nad normalo i n da se ne vrača več nazaj, tudi če 
rx>lnik miruje. V tretjem stadiju se razvijejo vs i 
znak i poapnenja arter io l i n drug ih utr ipalnic . 

V i sok k r vn i pr i t i sk traja lahko že več let, ne da 
b i pokazal kakšne znake i n zato bolnik ne gre k 
zdravniku. Začetni znaki so glavobol, trudnost, šu
menje v ušesih, slabo spanje, razdražljivost. Večkrat 
bole tudi mišice v hrb tu i n okončinah zaradi krčev 
žil, bo lnik p a mis l i , da ga tare revma. Bo ln ik čuti 
bitje srca, težko diha, včasih krvav i iz nosu. 

Zdravnik odredi zdravljenje i n zdravila. Potrebna 
je dieta, opustitev vsakega napora, počitek. Kajenje, 
pitje a lkoholnih pijač, kava, čaj, močne začimbe 
škodujejo. Omej i t i se je treba tud i p r i soljenju i n p r i 
p i t ju vsakršnih tekočin. Zavedati se moramo, da 
napor a l i opustitev diete i n zdravi l lahko pomeni 
možgansko kap. Dr. B. O. 

ROKOMET: Brežice - Cerklje 39:9 
V zadnjem kolu jesenskega dela 

LCL so Brežicam premagali zadnje 
plasirane Cerklje z visokim rezul
tatom. Pred okoli 200 gledalci je 
odlično sodil Vidmar. Tekmo so 
Igrali v Brežicah, ker je bilo v 
Cerkljah igrišče slabo. Najuspeš
nejši so bili Dogan (13 golov), Še
tinc (9), Avsec, Bosina in Kneže-
vič (po 4) pri domačih, pri gostih 
pa Dcgan, ki je bil uspešen 4-krat 
ter Jankovič ln Bevc po dvakrat. 

Šah v Trebnjem 
Po daljši prekinitvi dela je no

vi odbor začel s pripravami na 
turnirje članov in pionirjev, kjer 
bodo najboljši dobili 4. in 3. ka
tegorijo. Zanimanje za turnirje je 
bilo veliko, tako da so v začetku 
sprejeli le 18 članov, k i se bodo 
pomerili za naslov najboljšega ša
hista v Trebnjem. Pionirji in pio 
nlrke Imajo prav tako svoj turnir, 
kjer sodeluje po 12 igralcev. Velik 
problem je pomanjkanje prostora. 
Prav bi bilo, da bi šolski odbor 
določil razred, kjer bi dvakrat na 
teden mladi Igralci lahko šahiraU. 
Šahovski klub pričakuje, da bodo 
po preselitvi šolo določili prostor 
tudi šahistom, saj Jim Je za uspeš
no delo nujno potreben. 

Odigrano Je bilo že prvo kolo 
prt članih. Rezultati so naslednji: 
Klemončlč — Janjlč 0:1, Mamic — 
Juvlč 1:0, Godnjavec — Breznik 
1:0, Sila — Možnaršič 1:0, Gričar 
— Skendc-rovič 1:0, Podpodoc — 
Miltčevič 1:0, Strozak — Sivka ln 
Lamut — Kužnlk prekinjeno. V 
drugem kolu Je Gričar premagal 
Mežnnršlča in tako prevzol vodstvo 
na tabeli. F. Godnjavec 

B r e ž i c e - R o g a š k a 1 : 0 
V zadnjom kolu podzvezne celj

ske lige so nogometaši Brežic pre
magali gostujočo ekipo z 1:0 (1:0). 
Tekma Je bila enakovredna, doma
čini so bili nekoliko boljši le v 
prodorih. Edini gol Je dosegel La
zil! is prodora. Igralci gostujoče 
ekipe so bili nedisciplinirani, soj 
so v drugem polčasu samovoljno 
zapuščali Igrišče m se ponovno 
vključevali v igro, kadar s* Jim Jo 
zahotelo. V Jesenskem delu »o 
Brežicam zasedli 5. mesto s 5 toč
kami. Nogomet ima čedalje man) 
mvrženoarv, saj te bilo na tej tek

mi le 20 gledalcev. O. O. 

OBVESTILO 

Ž I V I N O R E J C E M 

V e t e r i n a r s k a p o s t a j a 

N o v o m e s t o 

OBVEŠČA 
VSE ŽIVINOREJCE, 

da v ponedeljek, 30. 11. 
1964, N E B O S E J M A 
zaradi državnega praznika 

Lestvica po jesenskem delu: 
Brežice 9 ( 0 0 236:103 18 
Krmelj 9 9 0 3 144:149 12 
Križe 1 5 1 3 149:144 11 
Dobrepolje 9 5 1 3 152:148 11 
Ribnica 9 4 1 4 187.167 9 
Kadeče 8 4 1 3 142:139 9 
Duplje 8 3 2 3 119:121 t 
Šiška 9 3 0 6 143:163 5 
Medvode 9 1 0 8 129:171 2 
Cerklje « 1 0 8 121:224 2 

V tem delu so dosegli največ 
golov Dogan (Brežice, 65), Logar 
(Krmelj 55), D. Šetinc (Brežice, 
51), Vermč (Dobrepolje, 48), V. 
Ješe (Križe) in Koželj (Cerklje, 
46). 

Zaostala tekma 7. kola med Du
pljami in Radečami bo odigrana 
22. novembra. Ce bo ekipa Radeč 
zmagala, bo zasedla 3. mesto za
radi odličnega količnika. 

Oskar Gerjevič 

S t r e l s k a d r u ž i n a 
v L o k i 

Strelci v Loki so pred kratkim 
imeli občni zbor. Strelska družina 
ima zdaj 4 lastne puške, 2 puški 
pa imata njena člana. Nov odbor 
je razpravljal o udeležbi družine 
na meddružinskem strelskem tek
movanju, ki bo verjetno decembra. 

Sk. 

Dva gola - do
volj za pokali 
Na stadionu Bratstva m enotno

sti je bilo v sredo in četrtek po
kalno tekmovanje v malem nogo
metu. Sodelovalo je šest ekip lz 
novomeške občine: Straža, Mirna 
peč, Kandija, Otočec, Kremen in 
Občina. V predtekmovanju ni bilo 
na igrišče Kremena to Mirne peči, 
tako da sta se ekipi Otočca in Ob
čine brez borbe plasirali v zaključ
no U-kmovanje. Kandija je po zelo 
dobri igri premagala Stražo s 3:2. 
V finalnih borbah sta se najprej 
pomerili ekipi Kandije in Otočca. 
Kandija je bila tehnično boljša, 
Vendar ni znala prebiti čvrste ob
rambe Otočanov. v enem izmed 
redkih protinapadov pa sta Turk 
in Splihal preigrala rjasprotnikovo 
obrambo, slednji pa je ob levi 
vratnici pol visoko zadel gol. Tu
di v drugi tekmi se je ponovila 
ista situacija: spet je bila Občina 
nevarnejša in spet so igrajet Otoč
ca dosegli gol iz protinapada. Vse 
je bilo isto kot na prejšnji tekmi. 
Turk Je mojstrsko podal, Splihal 
pa opravil formalnost. Tako je od
šel pokal v Otočec. V borbi za 
drugo mesto Je Kandija v tekmi, 
ki je bila polna obratov, v fini
šu premagala Igralce lz občine s 
4:3. In za konec še postava pokal
nih prvakov: Baškovič, Ambrožič, 
Florjančič I., FlorjanSc II., Gre
gorčič, Turk in Splihal. 

RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5,15, 

6.00, 7,00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00. 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spo
red od 5.00-8.00. 

PETEK, 27. NOVEMBRA: 8.05 
Jutranji divertimento (popularna 
domača orkestralna glasba). 9.25 
Čestitko za dan republike. 10.15 
Komorni zbor RTV LJubljana poje 
skladbe na pesmi Srečka Kosovela. 
11.00 Nimaš prednosti! 12.05 Kme
tijski nasveti — Inž. Mileva Kač: 
Problematika preskrbo s kemični
mi sredstvi. 12.15 Nekaj narodnili 
k pozdravu pred dnevom republi
ko. 12.30 lTobnl prizori iz opere. 
15.30 Čestitke za dan republike. 
15.45 Novo v znanosti. 18.15 Revi
ja naših pevcev zabavnih melodij. 
18.45 Ta teden v skupščinskih od
borih. 21.15 Oddaja o morju in 
pomorščakih. 22.10 Za ljubitelja 
Jazza. 

SOBOTA, 28. NOVEMBRA: 8.05 
Poje Scntjemejski oktet. 9.45 Cotrt 
uro s hammond orglaml. 11.00 Ni
maš prednosti! 12.05 KmeUJskl 
nasveti — vet. Franc Čeme: Nase 
izkušnjo z osemenjevanjem svinj. 
12.15 Nekaj domačih v instrumen
talnih zasedbah. 12.30 Pesmi is 
partizanskih dni (poje Partizanski 
Invalidski pevski zbor p. v. Rado
vana Gobca). 14.05 Iz oper jugo
slovanskih skladateljev. 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo ln pozdravlja
jo. 15.30 Čestitajo vam . . . 17.05 
Gremo v kino. 17.35 Pesmi ln 
pleni Jugoslovanskih narodov. 18.00 
Razgovori s delegati za VIII. kon
gres (reportaža). 20.00 Mladinska 

oddaja: Mbdrostni zob. 22.10 Od
daja za nase izseljence. 

NEDELJA, 29. NOVEMBRA: 7.40 
Pozdrav dnevu repubhke. 7.45 Ra
do Simonitl: Kolednice mladinskih 
brigad (Zbor ln orkester Sloven
ske filharmonije dirigira Rado Si
monitl). 8.00 »Veseli tobogan«. 
9.05 Naši kolektivi čestitajo in po
zdravljajo za dan republike. 10.00 
Branko Copić: Osma ofenziva. 
11.25. Novosti iz naših studiov; 
12.05 Naša kolektivi čestitajo za 
dan republike. 13.30 Razgovor z 
delegati za VIII. kongres ZKJ. 
14.00 Danes popoldne. 17.05 Radij
ska Igra Balada o trobenti in 
oblaku. 18.00 Skupni program JRT 
— Studio Zagreb Simfonični kon
cert Jugoslovanskih radijskih po
staj (radio Beograd, Zagreb, LJub
ljana ln Sarajevo). 20.00 V nede
ljo zvečer. 21.00 Lepa Je moja de
žela (literarna oddaja). 22.10 Noč
ni akordi. 

PONEDELJEK, 30. NOVEMBRA: 
7.15 Kolektivi kolektivom ob dne
vu republike. 8.00 Mladinska ra
dijska igra Zaklad umih veveric. 
8.40 Pevski pozdrav bolgarskih 
pevcev lz Sofije. 9.05 Naši poslu
šalci čestitajo in pozlravlJaJ.->. 
11.00 Jugoslavija ln mednarodno 
gospodarstvo. 12.05 Srečanja ob 
dnevu republike. 13.30 DomaČi zvo
ki. 14.00 Odmevi lz dežel Usočerih 
Jozer. 17.05 Glasbcn» križanka St, 
4. 18.20 Zvočni razgledi. 20.00 Slo
venski pevci ln lnstrumentnJ'sti v 
zabavni glasbi 22.10 Plesna glasba. 

TOREK, 1. DECEMBRA: 8.40 
Naša mladina poje v revoluciji. 
9.20 Naši poslušalci čestitajo ln 
pozdravljajo. 11.30 Domače viže in 
napevi. 13.30 Komorni zbor RTV 
Ljubljana in Slovenski oktet. 17.05 
Ob petih se zavrtimo. 18.15 Za 
dedke in babice iz našega arhiva 
zabavnih melodij. 20.00 Majhen 
recital sopronistke Zlate Ognjano-
vič. 20.20 Radijska igra Howard 
Rodman: Konjiček. 22.10 Nočni 
akordi. 

SREDA, 2. DECEMBRA: 8.05 
Glasbena matineja. 8.55 Pisan svet 
pravljic in zgodb. 9,10 Vokalni 
kvartet: »Veseli fantje«. 10.45 Člo
vek in zdravje. 11.00 Nimaš pred
nosti I 12.05 KmeUJski nasveti — 
Inž. Janez Mlinar: Gozdna stelja 
in steljarjenje. 12.15 Pred domačo 
hišo. 14.35 Kaj ln kattb pojo mla
di pevci pri nas ln po svetu. 17.05 
Slovenski reproduktivni umetniki 
v preteklosti in danes. 1. oddaja: 
Violinist in violinski pedagog pro
fesor Jan Slais. 18.15 Jz fonoteke 
Radia Koper. 20.20 Melodije Jugo-
slovanskah skladateljev zabavne 
glasbo. 22.10 Igramo za ljubitelje 
zabavnih zvokov. 

ČETRTEK, 3. DECEMBRA: 8.05 
Jutranja glasbena srečanja. 10.15 
Glasbeni sejem. 11.00 Nimaš pred
nosti! 12.05 Kmetijski nasveti — 
Pavel Gams: Pri sivorjavi živim 
dosežemo lepo prirejo. 12.15 Na 
kmečki peči. 14.05 Pojo hrvaški 
operni pevci. 14.35 Noši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo. 15.30 Pl 
halna godba RTV Ljubljana p. v. 
Janka Gregorca. 15.40 Literarni 
sprehod. 18.45 Jezikovni pogovori. 
20.00 Četrtkov večer domačih pe-
str m nonevov. 22.10 Pleen.1 
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Z A P R A Z N I K M E T L I Š K E O B Č I N E 
I N D A N R E P U B L I K E Č E S T I T A J O : 

PRIJETNO PRAZNOVANJE ZELI V S E M 
CENJENIM GOSTOM 

HOTELSKO 
GOSTINSKO 
PODJETJE 
METLIKA 

PECARIJA GRADAC 
SE SE NAPREJ PRIPOROČA SVOJIM PO
SLOVNIM ZNANCEM ZA ZAUPANJE IN 
NAROČILA TER J IM HKRATI ZELI SE 
MNOGO DELOVNIH USPEHOV! 
DELOVNEMU LJUDSTVU OBČINE 
METLIKA POŠILJAMO NAJTOPLEJŠE 
POZDRAVE IN ČESTITKE! 

. . . . > • ' • ' * '*' * 

DELOVNI K O L E K T I V B E L O K R A N J S K E T R I K O T A Ž N E INDUSTRIJE 

,.IIETI"- METL IKA 
Z OBRATI V M E T L I K I , Č R N O M L J U , MIRNI P E Č I IN DOBOVI 

VOŠČI V S E M DELOVNIM LJUDEM DOMAČE OBČINE 
IN V S E H SLOVENSKIH OBČIN ZA DAN R E P U B L I K E , PREBIVALCEM 
METLIŠKE OBČINE PA ŠE POSEBEJ ZA NJIHOV PRAZNIK ! 

KOMUNALNA 
UPRAVA 
M E T L I K A 
SI BO TUDI V BODOČE PRIZADEVALA PRI 
SVOJEM DELU V KORIST V S E H OBČANOV, 
KATER IM ISKRENO V O Š Č I Z A O B A 
P R A Z N I K A ! 

KMETIJSKA 
ZADRUGA 
METLIKA 

pozdravlja 
vse kmetovalce 
na svojem območju 
In si želi z njimi 
še tesnejšega 
sodelovanja! 

TUDI OB LETOŠNJEM PRAZNOVANJU OB
ČINSKEGA PRAZNIKA ŽELIMO, DA B I 
DELOVNI KOLEKTIV I IN POSAMEZNIKI 
Z NEZMANJŠANIM POLETOM NADALJE
VALI BORBO ZA NAPREDEK NA V S E H 
PODROČJIH NAŠEGA ŽIVLJENJA! 

OBČINSKA 
SKUPŠČINA 
METL IKA 
O B Č I N S K I K O M I T E ZK - O B Č I N S K I ODBOR SZDL - Z D R U Ž E N J E BOR

C E V NOV - O B Č I N S K I SINDIKALNI S V E T - O B Č I N S K I K O M I T E Z M S 

99 

DELOVNI KOLEKTIV , ORGANI UPRAVLJANJA IN UPRAVA 

LESNO PREDELOVALNE INDUSTRIJE 
LEPIŠ"- SIJIIOB 
PRI M E T L I K I 

ŽELIJO V S E M OBČANOM HITREJŠO POT DO BOLJŠEGA IN SREČNEJŠEGA ŽIVLJENJA TER 
HKRATI VOŠČIJO ZA PRAZNIK DOMAČE OBČINE IN NAS NAJVEČJI DRŽAVNI PRAZNIK — 
D A N R E P U B L I K E ! 

SVOJIM STRANKAM SE S E VNAPREJ 
PRIPOROČAJO IN J IM ISKRENO VOŠČIJO: 

PEKAItlJA 
MESTNA KLAVNICA 
FOTO-KINO 
M E T L I K A 

PRISRČNE ČESTITKE Z NAJLEPŠIMI PO
ZDRAVI POŠILJATA OBČANOM TUDI 

ZDRAVSTVENI 
DOM 
IN 

LEKAIINA 
M E T L I K A 

INVALIDSKI ZAVOD 

9* KO M E T " - METL IKA 
se priporoča odjemalcem in potrošnikom za nakup neb vrat kvalitetnih sodobnih steznikov in nedrčkov ter raznih otroških oblači! 

N A J Ž I V I P R A Z N I K M E T L I Š K E O B Č I N E . 2 6 . N O V E M B E R ! 

N A J Ž I V I O B L E T N I C A U S T A N O V I T V E S F R J , 2 9 . N O V E M B E R ! / 

k o M e t 



OBČINSKA SKUPŠČINA 
RIBNICA 

OBČINSKI ODBOR SZDL % OBČINSKI 
KOMITE ZKS 9 OBČINSKI KOMITE 
ZMS # ZDRUŽENJE BOKCEV NOV # 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET 

POŠILJAJO ZA LETOŠNJI DAN REPUBLI
K E NAJTOPLEJŠE ČESTITKE VSEM OB
ČANOM, POSEBNO PA KOLEKTIVOM V 
PODJETJIH IN- USTANOVAH, 2ELEČ JIM 
NADALJNJIH USPEHOV PRI DELU! 

ZA 29. NOVEMBER ČESTITA IN 
POZDRAVLJA DELOVNI KOLEKTIV 
OBRTNEGA PODJETJA 

„MRANJKA" 
S E V N I C A 

PREBIVALSTVO DOMAČE IN SOSEDNJIH 
OBČIN POZDRAVLJAJO ZA PRAZNIK 
REPUBL IKE IN SE ŠE NADALJE 
PRIPOROČAJO: 

RAČUNOVODSKI 
BIRO 
KOČEVJE 
LJUDSKA RESTAVRACIJA, 
KEGLJAŠKI K L U B 
KINO »JADRAN« KOČEVJE 
VRTNARIJA KOČEVJE 
SPLOŠNO KROJAŠTVO KOČEVJE 
ČEVLJARSTVO KOČEVJE 
»TOTOLIK« KOČEVJE 
LJUDSKA KNJIŽNICA KOČEVJE 

PRIPOROČAMO SVOJE USLUGE 
IN ČESTITAMO ZA OBLETNICO ROJSTVA 
SOCIALISTIČNE FEDERATIVNE 
REPUBL IKE JUGOSLAVIJE! 

t 
Podjetje storitvenih obrt i 

„K0VINAR" 

A V T O P R O M E T -
T U Z E M S K A Š P E D I C I J A 

JORJANCI" 
NOVO M E S T O - S T R A Ž A 

SE PRIDRUŽUJE ČESTITKAM ZA 
LETOŠNJO OBLETNICO ROJSTVA 
REPUBL IKE , HKRATI PA POZDRAV
LJA VSE POTNIKE IN DRUGE 
STRANKE, KATERIM ŠE NADALJE 
PRIPOROČAJO SVOJE USLUGE 

Vsem kmetovalcem na 
svojem področju, posebno 
pa tistim, k i z zadrugo 
pogodbeno sodelujejo — 

iskreno čestita za 
29. november! 

KMEEIJSKA 
ZADRUGA 
RIBNICA 

NA D O L E N J S K E M 

K O Č E V J E 

PREBIVALSTVU TREBANJSKE OBČINE 
ISKRENO ČESTITAMO ZA NAS NAJVEČJI 
PRAZNIK — DAN REPUBL IKE ! 

KROJAŠKO PODJETJE 
TREBNJE 

DELOVNI KOLEKTIV , 
ORGANI UPRAVLJANJA 
IN UPRAVA SPLOŠNEGA 
GRADBENEGA 
PODJETJA „ZIDAR"-KOČEVJE 

VOŠČI ZA LETOŠNJI 29. NOVEMBER 
V S E M SVOJIM POSLOVNIM PRIJATELJEM 
IN ZNANCEM, INVESTITORJEM TER 
DELOVNEMU LJUDSTVU NAŠE DOMOVINE! 

ZDRAV
STVEN/DOM 

KOČEVJE 

pošilja prisrčne čestitke 
z najlepšimi pozdravi 

vsem občanom, 
še posebej pa vošči vsem 

zdravstvenim delavcem 
v naši domovini! 

IEKARNA KOČEVJE 
POZDRAVLJA VSE DELAVCE IN USLUŽBENCE V DELOVNIH ORGANIZACIJAH. VSE OBČANE 
DOMAČE OBČINE IN VSE DRUGE DELOVNE LJUDI Z ZELJO, DA BI SI SE VNAPREJ PRIZA
DEVALI ZA NAPREDEK NA V S E H PODROČJIH! 

CENJENIM STRANKAM ČESTITAMO 
ZA PRAZNIK REPUBL IKE , 29. NO
VEMBER, IN J IM ŠE NADALJE PRI
POROČAMO NAKUP V NAŠIH P R O 
DAJALNAH, K I SO DOBRO ZAI.OZE-
NE Z VSAKOVRSTNIM BLAGOM! 

T R G O V S K O PODJETJE 

„JELKA"-RIBNICA 

OBRTNO PODJETJE 

„OPREMA" 
K O Č E V J E 
ŠE NAPREJ PRIPOROČA SVOJE IZDELKE 
IN USLUGE TER ČESTITA V S E M DELOV
N IM KOLEKT IVOM ZA DAN REPUBL IKE , 
29. NOVEMBER! 

NAJZIVI29. 
NOVEMBER! 

Delovnim kolektivom, društvom 
in organizacijam, kakor tudi 
občanom domače občine vošči 
za DAN REPUBL IKE 

ZDRAVSTVENI 
DOM 
RIBNICA 

VSAKEMU FO NJEGO
V I H SPOSOBNOSTIH, 
VSAKEMU PO NJEGO
V E M DELU — ZA TO 
SE BORIMO VSA PO
VOJNA LETA IN S 
T E M NADALJUJEMO 
BITKO ZA SOCIALI
ZEM, ZAČETO Z NA
ŠO REVOLUCIJO! 

DELOVNI KOLEKTIV , ORGANI 
SAMOUPRAVLJANJA IN UPRAVA 

B E L O K R A N J S K E Ž E L E Z O L I V A R N E 
IN STROJNE T O V A R N E 

jEir 
ČRNOMEIJ 

POZDRAV V S E M SORODNIM K O L E K T I V O M N A Š E S T R O K E , K A T E R I M Ž E L I M O NOVIH U S P E H O V V 
S O C I A L I S T I Č N I G R A D I T V I , H K R A T I PA P O Š I L J A M O P R I S R Č N A V O Š Č I L A ZA L E T O Š N J O OBLETNICO 
U S T A N O V I T V E S F R J ! 

GRADBENO PODJETJE .MADBENIK"- RIBNICA NA DOLENJSKEM 



m e l a m i n 

KEMIČNA 
TOVARNA 
KO VEV JE 

priporoča svoje kvalitetne 
proizvode: 

MELAPAN plošče dim. 
1250 X 2750 X 1,3 mm za 
pohištvo, oblogo sten, ob
logo železniških vagonov, 
za ladjedelnice, hladilnice, 
prodajne pulte itd. 32 raz

ličnih desenov v svetli, 
pol matirani in matirani 
površini. Ugodna cena, 
franko kupec, embalaža 
zastonj. 
KOMELOLE PS, KT, CN 
in M M za industrijo barv 
in lakov 
KATEMEL A, B in D me-
laminske mase za stiska
nje 
K A T E F L E X S-350, S-10, 
S-12, S-16 in S-18 kasirano 
platno za obutveno indu
strijo 
MELAMINSKE FOLIJE 
za oplemenjevanje lesa 
LEPILO M 3 in M-4 

ZAHTEVAJTE 
PONUDBE IN 
PROSPEKTE! 
PRIPOROČAMO SE 
IN ČESTITAMO 
ZA 29. NOVEMBER! 

SVOJE KVAL ITETNE 
PIJAČE PRIPOROČA 

IN ČESTITA \ 

KOLEKTIV DESTILACIJE 
ALKOHOLNIH PIJAČ 

„DANA 
M I R N I 

na Dolenjskem 

JV 
O 
v 
o 

MiZARSKA DELA VMCA 
TREBNJE 
ISKRENO ČESTITA ZA 29. NOVEMBER V S E M D E L O V N I M KOLEKT IVOM 
DOMAČE OBČINE IN V S E M DELOVNIM LJUDEM! 

ORGANI S A M O U P R A V L J A N J A IN U P R A V A T O V A R N E S U K N A 

„ TEKSTMEAJVA •• 
MOČE V JE 

se pridružujejo čestitkam 
delovnih kolektivov 
za praznik republike, 
še posebej pa voščijo 
prebivalstvu domače 
občine in poslovnim 
prijateljem! 

SVOJIM STRANKAM 
VOŠČI ZA P R A Z N I K R E P U B L I K E 

KOLOD VORSKA 
RESTA VRAČI J A 
N O V O M E S T O 

INDUSTRIJA 
IN 
RUDNIKI 
NEKOVIN 

99KHEMEN" 
NOVO MESTO 

POZDRAVLJA ZA LETOŠNJI PRAZNIK 
REPUBL IKE VSE DELOVNE LJUDI 
V SOCIALISTIČNI REPUBL IK I SLOVENIJI 
IN V DRUGIH BRATSKIH REPUBL IKAH 
TER J IM ZELI 
SE MNOGO USPEHOV PRI DELU! 

2ELIMO, DA BI OBČANI TUDI V PRIHOD
NJE ZASTAVLJALI VSE SILE ZA GOSPO
DARSKI IN KULTURNI NAPREDEK OBČI
N E TER J IM OB T E J PRILOŽNOSTI ISKRE
NO VOŠČIMO ZA DAN R E P U B L I K E 1 

ORCINSKA 
SKUPŠČINA 
ČRNOMELJ 

M 
E 
S 
T 
O 

z o b r a t o m 
V M E T L I K I 

čestita prebivalstvu 
metliške komune za 
občinski praznik — 
vsem delovnim lju
dem Dolenjske in 
Bele krajine pa 
hkrati vošči vse 
najlepše za oblet

nico ustanovitve 
SPR.I! 

OBČINSKI ODBOR SZDL * OBČINSKI KOMITE ZKS * ZDRUŽENJE 
BORCEV NOV * OBČINSKI SINDIKALNI SVET * OBČINSKI KOMITE ZMS 

Potrošnikom se toplo pri
poročamo za nakup T 
naših prodajalnah in j im 
čestitamo za 29. november 

T R G O V S K O 
PODJETJE 

o 
E 
E 
N 
J 
K 
A 

N O V O M E S T O 

f ' - J _ ^ < - * mm 

Delovni kolektiv trgovskega podjetja 

„LJUDSKA 
POTROŠNJA " 
B R E Ž I C E 
vošči v imenu vseh svojih poslovalnic 
strankam in poslovnim znancem! 

OB OBLETNICI USTANOVITVE 
NOVE JUGOSLAVIJE PRISRČNO 
ČESTITAMO V S E M KOLEKT IVOM 
V PODJETJIH IN USTANOVAH 
TER J I M ŽELIMO PRI NJ IHOVEM DELU 
NADALJNJIH USPEHOV! 

T O V A R N A Z D R A V I L 

„KRKA" 
NOVO MESTO 

K R K A 



V S E M DELOVNIM 
ORGANIZACIJAM 
V OBČINI, 
ORGANOM SAMO
UPRAVLJANJA 
IN VSAKEMU 
POSAMEZNEMU 
OBČANU 
VOŠČIMO ZA 
DAN REPUBL IKE ! 

OBČINSKA 
SKUPŠČINA 
BREŽICE 
OBČINSKI ODBOR SZDL # OBČINSKI 
KOMITE ZK • ZDRUŽENJE BORCEV NOV 
(j) OBČINSKI SINDIKALNI SVET # 
OBČINSKI KOMITE ZMS 
TER VSE DRUGE DRUŽBENO POLITIČNE 
ORGANIZACIJE! 

PRISRČNE ČESTITKE POŠILJA 
ZA LETOŠNJI 29. NOVEMBER KOLEKTIV 

SPLOŠNEGA LIVARSTVA 
DOBOVA 

TUDI NADALJE PRIPOROČA SVOJE 
IZDELKE V S E M POSLOVNIM ZNANCEM 

SPLOŠNO KOVINSKO PODJETJE 

„KOVINA"-BIZELJSKO 
IN ČESTITA ZA PRAZNIK REPUBLIKE -
29. NOVEMBER! 

NAŠE ČESTITKE IN POZDRAVI VELJAJO V S E M DELOVNIM LJUDEM 
NAŠE SOCIALISTIČNE DOMOVINE, K I SI PRIZADEVAJO ZA NJEN 
NAPREDEK! 

KMETIJSKO 
GOZDARSKO POSESTVO 
KOČEVJE 

KOLEKT IV 

GRADBENEGA OPEKARSKEGA PODJETJA 
MIRNA NA DOLENJSKEM 
Z OBRATI: 
OPEKARNA PRELESJE, BETONARNA LAKENC, MIZARSTVO MOKRONOG 
čestita za 29. november in se priporoča za nadaljnja naročila! 

Se mnogo delovnih uspe
hov želi vsem gospodar
skim organizacijam in 
vsem občanom, katerim 
čestita za 29. november 

RUDNIK 
LIGNITA, 
GLINE IN 

K R E M E N Č E V I H 
PESKOV 

G L O B O K O 

POZDRAV DRUŽBENI 
SKUPNOSTI SOCIA
LISTIČNE JUGOSLA
VIJE, K I POSTAJA 
SKUPNOST V S E H 
PROIZVAJALCEV! 
POZDRAV V S E M DE
LOVNIM LJUDEM! 
NAJ živi OBLETNI
CA USTANOVITVE 
NOVE JUGOSLAVIJE. 
29. NOVEMBER! 

ijPELOVNI KOLEKTIV 

KOPITARNE 
SEVNICA 

SE PRIPOROČA 
SVOJIM POSLOVNIM 
PRIJATELJEM 
ZA NADALJNJE 
SODELOVANJE! 

INDUSTRIJA 
MOTORNIH 
V O Z I L 
N O V O M E S T O 

PRISRČNO ČESTITA OB LETOŠNJEM PRAZNOVANJU DNEVA REPUBL IKE 
K E V S E M SVOJIM POSLOVNIM PRIJATELJEM, ZLASTI PA DELOVNIM 
KOLEKTIVOM TER PREBIVALSTVU DOLENJSKE IN SPOD. POSAVJA! 

CENJENIM GOSTOM 
VOŠČI ZA PRAZNIK 
REPUBL IKE 
IN J IM ZELI 
PRIJETNO 
PRAZNOVANJE 

Občanom, ki se ukvarjajo z gozdarstvom, želimo 
se nadaljnjih uspehov in še tesnejšega sodelovanja 
z družbenim sektorjem ter jim čestitamo za praznik 
republike! 

GOZDNO 
GOSPODARSTVO 
NOVO MESTO 

» o b r a t i : 
Črnomelj, Crmošnjice, Metlika, Novo mesto, 
Poljane, Straža, Trebnje, gradbenim obratom 
in obratom za gozdno načrtovanje! 

TUDI V BODOČE 
SI BOMO PRIZADEVALI 

ZADOVOLJITI 
SVOJE STRANKE, 

KATERIM PRISRČNO 
ČESTITAMO 

ZA OBLETNICO 
USTANOVITVE SFRJ! 

„MERCAT0R" 
L J U B L J A N A . 

POSLOVNA ENOTA 

„TRŽAN" 
MOKRONOG 

PREBIVALSTVU 
SPODNJEGA POSAVJA, 

POSEBNO PA OBČANOM 
DOMAČE OBČINE, 

VOŠČIMO ZA 
29. NOVEMBER 

PODJETJE ZA 
POPRAVLJA
NJE Ž E L E Z N I 

ŠKIH VOZ 
D O B O V A 

D e l o v n i k o l e k t i v , o r g a n i u p r a v l j a n j a 
i n u p r a v a 

R U D N I K A 
R J A V E G A 
P R E M O G A 

GOSTINSKO PODJETJE 
ČRNOMELJ 
s p o s l o v a l n i c a m i : 
V Č R N O M L J U , S E M I Č U IM NA VINICI 

K O Č E V J E 
VOŠČI V S E M SORODNIM KOLEKTIVOM 
ZA DAN REPUBLIKE, KAKOR TUDI PRE
B IVALCEM V S E H DOLENJSKIH OBČIN! 



KOMUNALNA SKUPNOST SOCIALNEGA ZAVAROVANJA 
KOČEVJE-RIBNICA 
ČESTITA V S E M ZAVAROVANCEM NA OBMOČJU O B E H PODRUŽNIC ZA OBLETNICO USTANOVITVE SFRJ! 

DELOVNI KOLEKTIV 
INDUSTRIJE ČEVLJEV 

„BOR" 
D O L E N J S K E TOPLICE 

POZDRAVLJA PREBIVAL
STVO V S E H DOLENJ
S K I H OBČIN IN MU 
ČESTITA ZA DAN RE
PUBLIKE , HKRATI PA 
SE PRIPOROČA V S E M 
POSLOVNIM PRIJATE

L J E M . 

DELOVNI KOLEKT IV 

T R G O V S K E G A PODJETJA 

„KRKA"- BREŽICE 

SE SVOJIM STRANKAM IN POSLOVNIM 
ZNANCEM SE NADALJE PRIPOROČA, IN 
ČESTITA OB LETOŠNJEM PRAZNOVANJU 
DNEVA R E P U B L I K E ! 

OBRTNO 
KOMUNALNO 

PODJETJE 
ČRNOMELJ 

2 E L I OBČANOM SE 
MNOGO USPEHA PRI 

NJ IHOVEM DELU, 
HKRATI PA J IM ČESTI
TA ZA PRAZNIK REPU

B L I K E ! 

PREBIVALSTVU 
B E L E KRAJ INE , 

POSEBNO PA 
PREBIVALCEM OBČINE 

ČRNOMELJ, 
VOŠČI ZA 

DAN R E P U B L I K E 

• D O M « , L J U B L J A N A - P O S L O V N A ENOTA 

KMETOVALCEM, POdEBNO PA ZADRUŽ
NIKOM, VOŠČI ZA DAN R E P U B L I K E 

KMETIJSKA ZADRUGA 
ŽUŽEMBERK 

S P L O Š N O 
T R G O V S K O PODJETJE 

„POTROŠN1K" 
Č R N O M E L J 

ČESTITA V IMENU V S E H SVOJIH POSLO
VALNIC CENJENIM STRANKAM ZA 29. 
NOVEMBER! 

V S E M KOLEKT IVOM L E S N E STROKE PO
ŠILJA ISKRENE ČESTITKE Z NAJBOLJŠI
MI ŽELJAMI 

LESNO 
PREDELOVALNA 
INDUSTRIJA 

ZORA 
ČRNOMELJ 

V S E M DELOVNIM KOLEKT IVOM 
V NASI DOMOVINI PRISRČNO ČESTITA 
ZA 29. NOVEMBER, 2ELEČ NADALJNJIH 
PROIZVODNIH USPEHOV 

BELO
KRANJSKO 
GRADBENO 
PODJETJE 

Č R N O M E L J 

VOŠČI SVOJIM POSLOV
NIM PRIJATELJEM IN 
PREBIVALSTVU DOMA
ČE OBČINE ZA NAS 

NAJVEČJI DRŽAVNI 
PRAZNIK — 

DAN REPUBL IKE ! 

TOVARNA 
POHIŠTVA 
BREŽICE 

OPEKARNA 
KANIŽARICA 

„SUHA ROBA"- SODRAŽICA 

V S E M POTROŠNIKOM 
PRIPOROČA SVOJO 
KVALITETNO OBUTEV INDUSTRIJA OBUTVE 

NOVO MESTO 
IN J IM PRISRČNO VOŠČI ZA LETOŠNJI 
PRAZNIK, 29. NOVEMBER! 

čestita za praznik republike in obvešča, da 
odkupuje in prodaja izdelke domače in umet
ne obrti Slovenije in Jugoslavije. 
Razen prodaje na notranjem trgu na debelo 
n v poslovalnicah obsega dejavnost podjetja 
idi izvoz izdelkov domače in umetne obrti 

;?r uvoz artiklov široke potrošnje. 

ZDRAVILIŠČE 
ŠMARJEŠKE TOPLICE 
ČESTITA V S E M SVOJIM GOSTOM IN SE 
FRIPOROCA ZA OBISK V PRAZNIČNU* 
D N E H ! 

SGP » P I O N I R « Novo mesto 
I N V E S T I T O R J E M , N A Š I M S T R A N K A M IN V S E M D E L O V N I M L J U D E M D O L E N J S K I H IN SPOD-
N J E P O S A V S K I H O B Č I N P O Š I L J A M O LEPE P O Z D R A V E IN V O Š Č I L A TER S E J I M Š E N A D A L J E 
P R I P O R O Č A M O ! 

NAJ ŽIVI 29. NOVEMBER ! 
NA.I ŽIVI DELOVNO LJUDSTVO NASI 
SOCIALISTIČNE DOMOVINE! 

„DEKORLES" 
BREŽICE 

KOMUNALNI ZAVOD ZA 
SOCIALNO ZAVAROVANJE 
NOVO MESTO 
SE T U D I L E T O S PRIDRUŽUJE Č E S T I T K A M D E I J O V N I H 
K O L E K T I V O V Z A D A N R E P U B L I K E , H K R A T I P A P O 
Z D R A V L J A V S E Z A V A R O V A N C E N A S V O J E M P O D R O Č J U 



ELEKTRO 
L J U B L J A N A 

ENOTA 

KOČEVJE 

VOŠČI" ZA PRAZNIK 
REPUBL IKE 

V S E M POTROŠNIKOM 
ELEKTRIČNE 

ENERGIJE 
NA SVOJEM OBMOČJU! 

Tovarišicam in tovarišem v delovnih 
kolektivih kočevske in ribniške občine 
vošči za največji praznik vseh 
delovnih ljudi naše domovine 

VODNA SKUPNOST 
KOČEVJE-RIBNICA 

DELOVNI KOLEKTIV 

PLETILMCE 
ŽIČNIH MREŽ S . . . M . C -
FOZDRAVLJA ZA DAN REPUBL IKE 
VSE DELOVNO LJUDSTVO SFRJ! 

ČESTITKAM IN MANIFESTACIJAM 
ZA LETOŠNJI PRAZNIK REPUBL IKE 
SE ISKRENO PRIDRUŽUJE TUDI 
KOLEKT IV 

„KEM00PREME" 
T R E B N J E 

NOVOMEŠKA OPEKARNA 
ZALOG 

toplo pozdravlja prebival
stvo vseh dolenjskih in 
spodnjeposavskih občin 
ter čestita vsem njmovim 
delovnim organizacijam za 
29. NOVEMBER! 

KOMBINAT 
LESNE INDUSTRIJE IN LES RIBNICA NA DOLENJSKEM 

NENEHNO SI MORAMO PRIZADEVATI ZA NAPREDEK, ZA NENEHNO GIBANJE NA
VZGOR, ZA N E N E H E N OBRAČUN Z ZAOSTALOSTJO IN S ČAKANJEM. OB DNEVU 
REPUBL IKE SE TEGA SPOMINJAMO ŠE BOLJ KOT SICER, SAJ J E BIL NAŠ BOJ PRAV 
TAKO NENEHNA POT NAVZGOR! 
NAJ ŽIVI PRAZNIK REPUBL IKE — 29. NOVEMBER! 

Letos bomo vnovič počastili praznik republike in izpričali svojo zvestobo misli, 
k i je sprožila in vodila naš osvobodilni boj, hkrati pa manifestirali svojo iskre
no privrženost naši socialistični domovini! Vsem občanom prisrčne čestitke! 

OBČINSKA SKUPŠČINA SEVNICA 
OBČINSKI ODBOR SZDL — OBČINSKI KOMITE ZKS — ZDRUŽENJE BOR
CEV NOV — OBČINSKI KOMITE ZMS — OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
IN OSTALE DRUZBENO-POLITIČNE ORGANIZACIJE. 

Vse občane na svojem 
območju pozdravlja 

in j im čestita 
za dan republike 

Stanovanjska 
skupnost 
K O Č E V J E -

RUDNIK 

ISKRENA VOŠČILA ZA PRAZNIK 
REPUBL IKE V S E M DELOVNIM LJUDEM 
POŠILJAJO: 

KNJIGOVODSKI CENTER 
Č R N O M E L J 
P A R N A P E K A R N A , Č R N O M E L J 
B R I V S K O FRIZERSKO PODJETJE, 
Č R N O M E L J 
V A L J Č N I M L I N , Č R N O M E L J 
T A P E T N I Š T V O IN D E K O R A T E R S T V O , 
Č R N O M E L J 

DELOVNI KOLEKTIV, ORGANI UPRAVLJANJA 
IN UPRAVA PODJETJA 

„AVT0"-KOČEVJE 
ČESTITAJO V S E M SVOJIM POSLOVNIM ZNANCEM IN 
PRIJATELJEM, POSEBNO PA DELOVNIM LJUDEM 
V OBČINI KOČEVJE! 

ZA PRAZNIK R E P U B B L I K E ČESTITA V S E M DELOVNIM KOLEKT IVOM V 
SLOVENIJI , ZLASTI PA DELOVNTM ORGANIZACIJAM V OBČINI KOČEVJE. 

INDUSTRIJA 
TRANSPORTNIH SREDSTEV 
IN OPREME ITAS 

KOČEVJE 

OBČINSKA SKUPŠČINA 
KOČEVJE 

OBČINSKI ODBOR SZDL OBČINSKI 
KOMITE ZKS ZDRUŽENJE BORCEV NOV 

OBČINSKI KOMITE ZMS OBČINSKI 
' SINDIKALNI SVET 

ter vse druge organizacije in društva v občini 
pošiljajo prisrčna voščila vsem delavcem, 

kmetom, ljudski inteligenci, mladini in ostalim 
občanom za letošnji praznik republike 

B željo, da bi vztrajali na tej poti in se bori l i 
za nove uspehe v proizvodnji, gospodarstvu, 

kulturi, prosvetl, zdravstvu ln na vseh 
drugih področjih! 

INDUSTRIJA KOVINSKE OPREME 

„INK0P"- KOČEVJE 
čestita vsem svojim poslovnim prijateljem, 
občanom kočevske in sosednjih občin ter 
vsemu delovnemu ljudstvu naše domovine za 
29. NOVEMBER! 

KOVINSKO 
PODJETJE 

RIBNICA 

POZDRAVLJA 
TOVARIŠICE 

IN TOVARIŠE 
V PODJETJIH 

IN USTANOVAH, 
OBČANE 

SVOBODNIH 
POKLICEV IN V S E 
DELOVNE LJUDI 

TER SE J I M 
SE NADALJE 
PRIPOROČA! 



V TEM TEDNU VAS ZANIMIV 
• - — • — — : — — - - • •- - - • • - •• -•• — : — • •-• 

Petek, 27. novembra — Bernard 
Sobota, 28. novembra — Jakob 
Nedelja, 29, novembra — 

Dan republike 
Ponedeljek, 30. novembra — 

- Andrej 
Torej, 1. decembra — Natalija 
Sreda. 2. decembra — Blanka 
Četrtek 3. decembra — Franc 

Po dolgi bolezni nas je zapustil 
dragi oče 

JOŽE NAGELJ 
iz Smolcujc vasi 

Najtepleje se zavaljujemo vsem, 
ki ao ga spremili rta njegovi 
zadnji poti, mu darovali vence in 
cvetje. Posebna zahvala duhovni
kom, kolektivu Železarne, bolniš
nici in vsem, ki so sočustvovali 

z nami. 
Družina Nagelj 

UGODNO PRODAM stavbo z dve
ma sobama, garažo In malim 
gospodarskini poslopjem. Na
slov v upravi lista. 699/64. 

POCENI PRODAM trodelno kre
denco in kuhalnik na dve plošči. 
Terezija Fabjan, Dol. Toplice, 
štev 57. 

UGODNO PRODAM kuhinjsko kre
denco, kav . plettlni stroj In 
gramofon. Naslov v upravi lista. 
696/64. 

PI«U»\M MOŠKI ŠIVALNI STROJ 
»Singer«.Hodmk, Prisojna pot, 
n. h.. Novo mesto. 

PRODAM SENO. OTAVO in dete
ljo. Naslov v upravi lista. 
694/64. 

ODDAM SOBO. Prednost imajo 
Šivilje. Naslov T upravi Ksta. 
701, «4. ) 

GARAŽO ODDAM v najem. Blaži«, 
Žabja vas 66. Novo mesto. 

KUPIM RABLJENO SOBNO OMA
RO za obleko. Naslov v upravi 
lista. 700/64. 

KUPIM STOJEČI ŠTEDILNIK na 
2 plošot. Naslov v upravi lista. 
697/64. 

TAKOJ SPREJMEM MIZARSKEGA 
POMOČNIKA za pohištvena in 
stavbena dela. Jurij Polak, Mi
zarstvo. Kranj. Drulovka 8. 

GOSPODINJSKO POMOČNICO, 
vajeno kuhe, sprejmem takoj. 
Plača in oskrba dobra. Samo 
resne ponudbe na na-slov: Zinka 
Brisndk, Ljubljana, Potočniko
va 8. 

FRIZERSKO POMOČNICO sprej
mem takoj. Jelka Smalc. frizer
ski salon. Hladnikova 2, Novo 

' mesto. 
GOSPODINJSKO POMOČNICO 

sprejmem za dopoldanski čas — 
Marija Bižal, SGP Zidar Ko
čevje. 

ISCEM GOSPODINJSKO POMOČ
NICO ali žensko, ki bi v zim
skih mesecih od 7. do 14. ure 
pazila na otroka. 705/64. 

ISCEM DEKLE , staro od 15 do 18 
let, ki bi ves dan pazila na eno 
leto starega otroka. Naslov T 
upravi lista. 704/64. 

IŠČEM ŽENSKO za čuvanje otro
ka v dopoldanskih urah. Naslov 
v upravi lista. 703/64. 

« 0 . NOVEMBRA SEM IZGUBILA 
temno rjavo jopico od Hrastja 
do Tolstega vrha. Poštenega naj
ditelja prosim, da jo vrne Mariji 
Šiško, Tolsti vrh 7, Šentjernej. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA: pri zdravljenju hemoroidov 
(zlate žile) je prvi pogoj redno 
iztrebljanje. S tem se ublažijo 
bolečine in krči. Prijetno učin
kovito sredstvo za to je rogaški 
»Donat« vrelec. Zahtevajte ga v 
svoji trgovini, te pa ga dobe v 
Novem mestu pri Trgovskem 
podjetju »Hmeljnik« — telefon 
21-129 in »Standard« — telefon 
21-158. 

PRODAM NOVO JEDILNO KLOP 
(modro). Naslov v upravi lista. 
713/64. 

PRODAM RABLJENO STRUŽNICO 
in Fiat — topolino. Turk, Stopi-
če 35. Ogled 27. in 28. novem
bra 1964. 

IŠČEM PRAZNO SOBO v Novem 
mestu. Naslov v upravi lista. 
712/64. 

UGODNO PRODAM KUHINJSKO 
KLOP, 4 stole in mizo. Ogled v 
ponedeljek popoldne od 17. ure 
dalje. Bacer, Nad mlini 20, No
vo mesto. 

10. NOVEMBRA je bila popoldne 
T prodajalni Peko v Novem me-

Tovarišicam in tovarišem vseh poklicev že
limo pri njihovem delu v prihodnje še več 
uspehov, hkrati pa čestitamo za dan repu
blike vsem delovnim ljudem in kolektivom 
domače občine! 

Občinska skupnost 
TREBNJE 

O B Č I N S K I ODBOR SZDL # O B Č I N S K I K O M I T E 
ZK % O B Č I N S K I K O M I T E Z M S • Z D R U Ž E N J E 
BORCEV NOV • O B Č I N S K I SINDIKALNI S V E T 
• O B Č I N S K O S O D I Š Č E T R E B N J E 

- Z D R A V S T V E N I DOM T R E B N J E 
- L E K A R N A T R E B N J E 
- Ž E L E Z N I N A NOVO M E S T O 
- PODJETJE ZA P T T P R O M E T 

NOVO M E S T O 

Razpisna komisija pri komisiji u sprejem 
in odpust delavcev pri 

GP » S A V A « K R Š K O , G a s i l s k a c. 4 
r a z p i s u j e prosto delovno mesto 

materialnega knjigovodje 
POGOJI: nastop službe takoj. Zaželena je vsaj 3-
letna praksa v tej stroki. Plača je določena po 
pravilniku o delitvi osebnega dohodka. Razpis 
velja do izpopolnitve delovnega mesta. 
Interesenti naj pošljejo svoje ponudbe na naslov: 
Uprava OP »Sava« Krško, Gasilska 4, ali se osebno 
zglasijo na upravi podjetja vsak delavnik od 7. 
do 15. ure 

stu najdena večja vsota denarja. 
Kdor jo je izgubil, jo proti do
kazilom dobi v tej trgovini. 

Brežice: 27. in 28. novembra 
slovenski film »Ne jooi, Peter!«, 
29. in 30. novembra francoski film 
»Umreti v Madridu«. 

Brod na Kolpi: 28. in 29. novem
bra ameriški film »Ali ljubite 
Bramsa?« 

Dol. Toplice: 28. in 29. novembra 
španski film »Prodajalka vijolic«. 

Kočevje — »Jadran«: 25. in 26. 
novembra švedski film »Ali so še 
angelčki?«. 27. in 28. novembra 
nemški film »Kupi mi pisan ba
lonček«, 28. in 29. novembra jugo
slovanski film »Iz oči v oči«, 30. 
novembra in 1. decembra madžar
ski film »Zlati človek«. 2. in 3. 
decembra francoski film »Roke 
kvišku«. 

Kostanjevica: 29. novembra ame
riški barvni film »Sedem čudovi
tih«. 

Mokronog: 28. in 29. novem
bra jugoslovanski film »Solunski 
atentatorji«. 

Novo mesto — »Krka«: 27. do 
30. novembra, sovjetski barvni film 
»Poema o morju«, 29. in 30. no
vembra ob 10. uri dopoldne doma
ći film »Od monarhije do repu
blike«. 

Osilnica: 29. no-.embra jugoslo
vanski film »Kota 905«. 

Predgrad: nemški barvni film 
»Na svidenje, Frančiška!«. 

Ribnica na Dol.: 28., 29., in 30. 
novembra italijansko-španski barv
ni film »Lažni zakon«. 

Sevnica: 28. in 29. novembra 
nemško-itiilijanski film »Serenoda 
velike ljubezni«, 2. decembra fran
coski film »Austerlitz«. 

Sodražica:^ 28. in 29. novembra 
nemški film »Graščina strahov«. 

Stara cerkev: 28. in 29. novem
bra jugoslovanski film »Moški«. 

Straža: 28. in 29. novembra nem
ški film »Strelec v zelenem«. 

Trebnje: 28. in 29. novembra 
ameriški film »Drevo za obeša
nje«, 2. decembra jugoslovanski 
film »Pozvan je,V/B«. 

P O T U J O Č I KINO 
NOVO M E S T O 

predvaja jugoslovanski film »To
variš predsednik centerfor«: 28: 
novembra ob 19. uri v Orehovici; 
29. novembra ob 15. uri v Šmar-
jeti in ob 19. uri v škocjanu: 30. 
novembra ob 19. uri v Otočcu; 
1. decembra ob 19. uri v Beli cer
kvi in 2. decembra ob 19. uri T 
l isnih selih. 

P O T U J O Č I KINO K O Č E V J E 
predvaja domači film »Partizanski 
dokumenti«: 27. novembra ob 19. 
uri v Dolgi vasi; 28. novembra ob 
19. uri v Livoldu; 29. novembra 
ob 16. uri v Banja Loki; ob 19. 
uri v Kužlju in jugoslovanski film 
»Kazaraa: 28. novembra ob 17, uri 
na Oneku; ob 19. uri T Koprivni-
ku; 29. novembra ob 13.30 v Vi-
molju; ob 16. uri na Lazah in ob 
19. uri v Mozlju. 

M a t i č n i u r a d N o v o m e s t o 
V času od 16. novembra do 23. 

novembra je bilo rojenih 21 dečkov 
in 16 deklic. 

Poročili so se: Nikola Mužar-
poljedelec, in Alojzija Brulc, kme-
tovalka, oba iz Plemberka; Martin 
širne, delavec iz Crmošnjic. in 
Ana Mali, poljedelka iz Krke; Leo
pold Krivec, kmet iz Malega Kala, 
in Ana Koradin. poljedelka iz Sela 
pri Zagorici; Jože Kavšček, klju
čavničar iz Malega vrha. in Ana 
Kukman, predmetna učiteljica iz 
Mirne peči; Martin Zupančič, avto-
ličar iz Crešnjic, in Kristina šu-
štaršič. bolniška strežnica iz Gor. 
Lakovic. Jože šimc. čevljar is 
Irske vasi, in Terezija Fink, de
lavka iz Smolenje vasi: Jože Nov-
šak, kmet iz Zbur, ki Marija Kal 
čič. poljedelka iz Orešja, Janez 
Blažtč, strojnik iz Zdinje vasi, ki 
Marija Golob, kuharica iz Sre-
bmič. 

Umrli so: Alojz Zakrajšek, dela
vec iz Ponikev, 55 let; Alojz Še-
tina, vojni invalid iz Sevnice, 72 
let; Frančiška Cirnermancič, go
spodinja iz Vinje vasi, 59 let. in 
Alojz Golob, kmet iz Birčne vasi, 
64 let. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnice rodilo: Julijana Mrgo
le iz Tel« — Julijo. Silva Levičnik 
iz Kostanjevice — Srečka, Marija 
Žagar iz- Bršlina — Vesno, Ma
rija Kramžar iz Vodic — Bojana, 
Marija Gazvoda lz Rakovnika — 
Jožico. Angela Slane lz Curi] — 
Franotja Julka Blazndk iz Skrov-
nika — Martina, Duba Bros Is 
Mržlakov — Katico. Silva Hran z 
Mirne — Karla, Pavla Kalin te 
Mihovice — Stanko, Marij« Ha 
d n te Črnomlja — Jani ju. Terezi 
ji Gregorčič lz SI epska — Tere
zijo, Olga Vidmar lz Mačkovca — 
Silva, Terezija Mušdč te Dragova-
nje vasi — Damijana, Ana Ro
žic te Loke — lftrvarda, Jožefa 
Glavina te Dolnjega Vrhpolja — 
Marjana. Angel« Cvelbar Iz Sela 
— Tamaro, Jožef« Sanica iz Trži
ča — Roberta. Hllda Kužnik Iz 
Dobtndola — Ivan«, Vara Starič 
te (lomlnga Mokronoga — Jožico, 
Angole« TrSoinar te Jume vasi — 
Mileno, Vida Mož« te Loke — 
SlaVk«, Anica Kosec te CeSče vas! 
— Terezijo, Frančiška Clmormanič 
s Hriba — Silvestra, Frančiška 
Korenič te Gabrja — deftk«, Anica 
Peno te Velikega SlarnUca — deč
ka, Než« Stepan iz Orabrovea — 
dočka. Vera T.iikUČ te Uršnili sel 
— dečka 

Iz b r e ž i š k e p o r o d n i š n i c e 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnice rodile: Gabrijela Kneže
vić iz Brežic — Rjabinuško. Kri 
stina Valentine te Krškega — Mar-
janco. Rozalija Gaj&ki s Cirnika 
— Franca. 

VSEM BELOKRANJSK IM KMETOVALCEM, 

POSEBNO PA TISTIM, KI Z ZADRUGO POGODBENO 

SODELUJEJO, POŠILJA PRISRČNA VOŠČILA 

ZA LETOŠNJI PRAZNIK R E P U B L I K E 

KMETIJSKA ZADRUGA 
ČRNOMELJ 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoć v novomeški bol
nišnici: Franc Pavček, posestnik 
iz Smuke, je padel s strehe in si 
poškodoval prsni koš; Rajko Be-
čirovič, strojnik te Velikega Oreh-
ka. Je padel z motorja in si po
škodovat glavo in desno roko; 
Aleksander Ivaneša, delavec te 
Metlike, se je z gorečo nafto ope
kel po desni roki in nogi; na Sta
neta Bukovca, delavca te Velikega 
Mraševega, so padla vrata in mu 
poškodovala medenico; Jože Sinio-
nič, posetnik te Drašič, je padel z 
višine 4 m in si poškodoval glavo 
in prsni koš. 

B R E Ž I Š K A KRONIKA 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
m iskali pomoči v brežiški bol
nišnici: Ivana Božič, gospodinja iz 
Spodnjega Pijavškega, je padla z 
voza in si poškodovala hrbtenico; 
Mihael II»rvat. posestnik te Žej
nega, je padel v sobi in si poško
doval desno nogo: Franca CSrnske-
ga, posestnika z Velikega Cirnika, 
je nekdo pretepel ln mu prizadel 
poškodbe po glavi Ln desni roki; 
Franc Jalovec, sin delavca te Ka
mence, se je poparil s kropom po 
vratu in rokah: Frane Omerrn, 
upokojenec te Čateža, je padel na 
dvoriSču in si pu«kodoval levo ra
mo; Ivan stefanič. tapetnik te 
Mrtvic. Je padel z rrio+orlom in »i 
poškodoval hrbtenico. 

Objava Centra 
z a s o c i a l n o delo 

Skrlmtveni organ občine Nov« 
mesto, zasio|Nin po Centru za so
cialno drlo Novo meslo, obvešča 
vse, da so vsi premoženjsko prav
ni posli, ki ji sklopa Franc Kna-
feljc te Birčne vasi št. 36, neve
ljavni, ker mu je bila s sklopom 
Okrajnega sodišča Novo mesto št. 
L 16/26-10 odvzeta opravilna spo
sobnost. Zato opozarjamo vsr, naj 
ne kupujejo premičnine ooiroma 
nepremičnine od Franca Knafeijc«, 
ker so vse kupne pogodbe neve 
ljuvivv 

R a z p i s j a v n e d r a ž b e 
Zavod za upravljanje družbenega 
premoženja Novo mesto razpihuje 

javno dražbo za prodajo 
motornega kotom znamke »Juwa« 

250 ccm. rog. št. 53554. Iifclii-n« 
cena Je 60.000 din. In 

moškega ilvokolroa znamke »Dia 
mant«. v voznem stanju I/Jcuona 
cona M 7.200 din. 

DraŽlMi bo v ponedol jek, 7. de-
ceml»ra 1964 ob 8. url v poulov 
ndli prostorih zavodu. Novo mesto, 
Prošnrnov trg K. Prodno* pri na
kupu Ima družbeni sektor, od II. 
uro dalje pa tudi privatniki. 

Obvestilo o r a z s t a v i 
šolski center za gostinstvo No«o 

mnito valil na ogled razstave slo-
vorvske kuharsko gostinske literaUi 
ro, ki ho v dvorani sindikalne-,;« 
doma, Društveni trg »t. 2. Raznio 
va bo odprt« v solKrtn, 28 novem
bra, od U. OVi 1« ure in v n»de 
Uo. 29. novembra, od t. do 
16 ure. 

Vstopnino nit 

AVTOBUSNI VOZNI RED 
Avtobusni promet »(.Olt.l \\( I... Novo mesto, uvaja 

na željo potnikov dve novi avtobusni progi: 

T R E B E L N O - M O K R O N O G - T R E B N J E - U U B U A N A 
Velja od 1. decembra 1964 

1 2 km postaje 3 4 
4.55 . 5.00 . TREBELNO 19.50 20.00 
4.40 5.15 4 MOKRONOG 19.35 20.15 

5.20 6 BISTRICA 19.30 
5.27 10 ŠENTRUPERT 19.23 
5.32 12 DOB 19.18 -
5.37 14 MIRNA 19.13 
5.50 19.00 

20 TREBNJE 
5.55. 18.55 
6.50 72 LJUBLJANA 18.00 

O p o m b a : avtobus obratuje vsak dan. 

Č R N 0 M E U - M E T L I K A - N O V 0 M E S T O 
Velja od 1. decembra 1964 

1 km postaje 2 
9.00 ČRNOMELJ 12.45 
9.08 8 GRADAC 12.37 
9.12 11 PODZEMELJ 12.32 
9.21 16 METLIKA 12.23 
9.37 24 SUHOR 12.13 
9.41 29 JUGORJE 12.03 
9.56 36 CEROVEC 11.49 
10.05 40 TEŽKA YODA 11.40 
10.15 45 NOVO MESTO 11.30 

Opomba: avtobus obratuje samo ob delavnikih. 

Razen obeh novih prog pa uvajamo ob sobotah, 
nedeljah, ob praznikih ter na dneve pred prazniki še 
dodatno vožnjo na že obstoječi progi Novo mesto— 
Žužemberk—Ljubljana z odhodom iz Novega mesta 
ob 17.00 brez vmesnega postanka do Ljubljane ter 
povratkom iz Ljubljane ob 18.50 skozi Ivančno Go
rico, Žužemberk in Dol. Toplice ter prihodom "v 
Novo mesto ob 20.30. 

Cenjenim potnikom se kolektiv priporoča in 
hkrati vsem čestita za dan republike! 

AVTOBUSNI PROMET »GORJANCI« 
NOVO MESTO 

SVOJIM STRANKAM SE ŠE NAPREJ 
PRIPOROČATA IN J IM VOŠČITA 'ŽA PRAZNIK 
R E P U B L I K E 

Gostinsko podjetje 
Ž U Ž E M B E R K 

MESARIJA Ž U Ž E M B E R K 

V s e m d e l o v n i m l j u d e m ' 

č e s t i t a z a D A N R E P U B L I K E 

K O N U S 
U S N J A R S K I K O M B I N A T 

S L O V E N S K E K O N / I C E 

TANINSKI OBRAT 
SEVNICA 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIKI IN IZDAJATE! JI; ooHnskl ođbon SZDI Br* 

uon. Črnomelj, Kočevje. Metlika. Noro mesto, Ribnica. Sev
nica In Trebcjo 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tona Ootnlk (glavni » 
odgovorni uradnik), Rta BaAer. Franov Giivoc, Milo* Jakonec 
Marjan Moflkon. Jožica Tappev In Iran Zoran 

IZHAJA vsak četrtek - Posamezna stav tika 30 din - I«*-
na naročnin« 1200 din. polletna 600 din; plačljiva J« vnaprej 
Za Inozemstvo 2400 d.n - rekoči račun prt podnižnloi Nt! 
v Novem mostu: 606 11608 9 - NASLOV IIREDNIATVA IN 
UPRAVE: Novo mesto. Glavni trg 3 — Postni predal JJ -
Telefon JI 227 - Rokopisov In fotografij n« vračamo r 
HSKA raaoplsno nndjel > DKt 0 » f.luhltani 


